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Prednost ginekološko-porodnemu oddelku 
Odbor za nadzor nad zbira-

n jem sredstev samoprispevka in 
njegovo razporeditvijo je na seji 
9. novembra pregledal uresniče-
vanje sklepov prejšnje seje, ki so 
bili uresničeni oziroma jih ures-
ničujejo. K temu sodi tudi pre-
gled priliva sredstev iz tretjega 
občinskega samoprispevka. Ugo-
tovili so, da je skladen z rastjo 
osebnih dohodkov, ti pa z del-
nim zaostajanjem sledijo sedaj 
že hiperinflaciji . V desetih mese-
cih letošnjega leta je znašal priliv 
11.846,684.260 dinarjev, od tega 
skora j polovico v zadnjih dveh 
mesecih — septembra 2,7 mili-

jarde , oktobra pa nekaj nad 3 mi-
lijarde din. Podatek dovolj zgo-
vorno kaže, kako skokovito na-
rašča inflacija. 

O dogovorih za združevanje 
sredstev gospodarstva za sofi-
nanciranje investicij v zdravstvu 
je odbor podrobneje seznanil 
Tone Čeh, predsednik IS SO 
Ptuj. Kakšni so bili rezultati do-
govorov, je razvidno iz prispev-
ka, ki je bil objavljen v prejšnji 
številki Tednika na str. 2. Bistvo 
je v tem, da gospodarstvo denar-
ja nima, zato tudi ne more kredi-
tirati oziroma pomagati pri iz-
vedbi investicije v zdravstvu. 

V čem je problem? 
Zbori SO Ptuj so na sejah 28. 

2. 1989, ko so sprejeli finančni 
načrt občinskega samoprispevka 
za leto 1989, sprejeli tudi sklep 
glede sofinanciranja zdravstve-
nih objektov. V njem je zapisa-
no, da se iz občinskega samopri-
spevka sofinancira zgraditev po-
rodnišnice z velikostjo 1.920 m' 
in nadzidave trakta splošnih am-
bulant v velikosti 650 m \ s pripi-
som, da če ne bo mogoče finan-
čno pokriti obeh investicij hkra-
ti, je treba najpre j pričeti graditi 
prizidek za porodnišnico. Tak 
sklep je bil sprejet zato, ker je na 
podlagi idejnih projektov in ta-
kratnih cenah bila finančna kon-
strukcija pokrita. Toda pri izde-
lavi tehnične dokumentaci je in 
izbiri najugodnejšega izvajalca 
se je pokazalo, da je denar ja pre-
malo. 

Predračunska vrednost investi-
cije (po sedanjih cenah) znaša 
97.249 milijonov din, iz že zbra-
nega in še pripadajočega samo-
prispevka bi se zbralo 57,795 mi-
lijonov din. Manjka še torej 
39.446 milijonov din, kar na j bi 
prispevalo ptujsko gospodarstvo, 
ki pa, kot smo že zapisali, denar-
ja nima. 

Zaradi tega je odbor predla-
gal, da se da izključna prednost 
zgraditvi ginekološko-porodnega 
oddelka. Površina je bila usklaje-
na v okviru stroke in bi bilo se-
d a j zelo neodgovorno javno izre-
kati laična osebna mnenja o dru-
gačnih možnih rešitvah. S tem 
lahko javnost samo begamo in 
zavlačujemo začetek gradnje. 
Odbor pričakuje, da bosta pred 

zbore občinske skupščine prišla 
izvršni svet in Zdravstveni center 
z dokončno, poenoteno rešitvijo 
programa gradnje ginekološko-
porodnega oddelka. 

V osnovni šoli Slovenjegoriške 
čete v Juršincih teče gradnja pri-
zidka v izmeri 1.1 OOm' za 6 učil-
nic in za večnamenski prostor. 
Sofinanciranje iz občinskega sa-
moprispevka znaša celotni trime-
sečni priliv po programu febru-
ar—april 1990. Odbor je del 
sredstev za to šolo nakazal že le-
tos, odborom občinske skupščine 
pa predlaga, da odobri rebalans, 
da se šoli letos nakaže ves pripa-
dajoči znesek. 

Pred dokončanjem je tudi več-
namenska zgradba v KS Cirkula-
ne, v kateri j e tudi telovadnica za 
OS Maksa Bračiča v Cirkulanah. 
Po programu j im pr ipadajo iz sa-
moprispevka mesečni prilivi 
maj—jul i j 1990. O tem jim je od-
bor dal poroštvo, da so lahko na-
jeli kredit. V rebalansu odbor 
predlaga, da se jim iz samopri-
spevka že v letošnjem letu naka-
že ves pripadajoči znesek. 

Zaradi tega investicija v zdrav-
stvu ne bo utrpela nobene škode, 
ker denar je zbran, investicija v 
zdravstvu pa se še ni začela. V 
nadomesti lo se j im bodo v pri-
hodnjem letu nakazali v celoti 
mesečni prilivi februar—juli j . Si-
cer pa bodo dokončno besedo o 
tem izrekli zbori občinske skup-
ščine. 

FF 

Žiroračun 
»Za pomoč ob elementarni nesreči v 
občin i Ptuj« 
52400-743-41021 

V bodoče brez 
ukrepa 

v pr ihodnjem tednu bodo zbori občinske skupščine, pravzaprav 
zbor združenega dela sklepal o prenehanju začasnih ukrepov družbe-
nega varstva v D O Agrotransport . Po desetih mesecih dela začasnega 
organa, ki ga je vodil Drago KrepH ob pomoči Štefana Kirbiša, Mila-
na Hebar ja , Radenka Miličiča in Franca Lašiča, s e j e stanje v delovni 
organizaciji tako izboljšalo, da ukrep ni več potreben. Že v polletju le-
tos je bila del. organizacija sposobna poravnati vse svoje obveznosti. 
Z izvolitvijo samoupravnih organov, sprejemom statuta podje t ja , 
uvedbo kontrolne funkcije, imenovanjem vodstvenih delovcev in de-
levcev s posebnimi pooblastili (direktor, vodja finančno-računovod-
skega sektorja), realizacijo plana nabave osnovnih sredstev ter ob do-
seženih ugodnih poslovnih rezultatih so vzpostavljene vse možnosti , 
da Agrotransport v bodoče F>osluje samostojno. 

O b pr ihodu v Agrotransport je začasni organ upravl janja sprejel 
paket ukrepov. Že po nekajmesečnem uresničevanju so se pokazali 
prvi spodbudni rezultati. Izkazali so akumulaci jo in po dveh letih so 
prvič oblikovali tudi rezervni sklad. Omenjeni rezultati so potrdili 
mnenje o tem, da je podje t je tudi v bodoče perspektivno, le da potre-
bu je ustrezne strokovne odločitve v vodenju , komerciali, finančni in 
tehnični službi. Ob tem pa ne smejo zanemariti kadrovskih vprašanj , 
sa j se je prav na tem področju v začetku dela začasnega organa poka-
zala največja vrzel. 

M G 

UVODNIK 

Za sindikat 
članstva 

Sindikati se reorganizirajo, in to z izdatno zamudo, četudi so 
prvi med političnimi organizacijami napovedali prenovo. Tisto, kar 
bi lahko s pravočasno aktivnostjo dosegli, jim sedaj jemljejo drugi. 
V razmerah nastajanja tržnega gospodarstva potrebujejo delavci 
organizacijo, ki bQ sposobna uveljaviti njihove zahteve, ki bo poga-
jalec in partner v odnosu do delodajalcev in oblastnih organov. Za-
to je danes že moč zagotoviti, da prenova sindikata ni modna mu-
ha in da je nujna. Delne konference so že potrdile spremembe sta-
tuta slovenskih sindikatov ter s tem napovedale prenovo v sindikal-
nem delu glede na spremenjene politične in gospodarske razmere. 

»Borimo se za samostojen, neodvisen in učinkovit sindikat 
članstva. Obdobje, ko smo samo želeli in skoraj ničesar dosegli, je 
za nami. Danes ZAHTEVAMO; samo s takim postavljanjem bomo 
imeli podporo in bo naše delo uspešno,« pravijo delavci. Pri tem pa 
se v isti sapi vprašujejo, kakšni bodo v resnici svobodni sindikati, 
kako bodo organizirani in kako bodo delali. Kako lahko računajo 
na uspešnost dela ob številnih nalogah (program neodvisnih sindi-
katov), ki so po nekaterih ocenah povzetek vseh dosedanjih, samo 
da imajo drugo ime, vsebina dela pa ostaja nespremenjena. 

Veliko truda in naporov bo potrebnih v javni razpravi, da bo-
mo dojeli (se prepričali), da so osrednje sindikalne aktivnosti v vseh 
sodobnih družbah, tudi naši, predvsem socialna varnost ter varstvo 
sindikalnih pravic. Sindikalnemu statutu je zameriti, da premalo 
govori o zaščiti sindikalnega aktivista. Kako sicer računati, da bo 
program zaživel? Programu pa vsaj v zdajšnji fazi očitamo, da se še 
preveč spogleduje s politiko države, poslovodnimi strukturami in 
političnimi strankami, premalo pa govori o članu in njegovih intere-
sih. Čas do kongresa naj bi razrešil te dileme in odprta vprašanja, 
zato pripombe, ki so za nekatere »rušilne«, sprejmimo kot dober 
namen. Bistvenega pomena v prenovi sindikata pa je prenova ka-
drov. Če tega ne bo, tudi svobodnega sindikata ne bo... In sindi-
kat bo ostal tam, kjer je že bil ali kamor so ga postavili drugi. Takš-
nega sindikata pa NOČEMO IN NE ŽELIMO. Sindikalna vojska 
je velika (850 tisoč članov ima) in želi uspeti... To pa je že nekaj. 

Majda Goznik 

Slovesnost so sklenili s podelitvijo priznanj. (Foto: 1. kotar) 

45-LETNICA ARE PZO NAŠE ARMADE 

Sodoben in pomemben 
obrambni člen 

Dan artilerijsko-raketnih enot protizračne obrambe JLA so v pe-
tek, 10. novembra, praznovali tudi v ptujski enoti. Starešina Franc 
Meglič je v slavnostnem govoru opisal razvojno pot tega zelo po-
membnega dela oboroženih sil, ki je sodobno opremljen in izurjen ter 
pripravljen za nove, zahtevnejše naloge. Komandant mariborskega 
korpusa general Vukašin Vilotič se je ob čestitki ob prazniku in za do-
sežene uspehe pri usposabl janju zavzel za nadal jevanje Titove poti, ki 
je sedaj mnogokrat napadana tako kot dosežki ZKJ v minulem ob-
dobju. General Vilotič je predlagal, da bi pred znanimi tremi reforma-
mi izpeljali še dve: moralno in reformo dialoga, saj brez njiju izhod iz 
krize ni mogoč. Zavzel se je tudi za spoštovanje ustavnosti in zakoni-
tosti ter dodal , da za Jugoslovansko ljudsko a rmado veljajo določila 
zvezne ustave. Ob koncu je poudari l , da moramo izhod iz krize naj t i ' 
sami. 

Čestitko ob prazniku je vojakom in starešinam v imenu občanov 
ptujske občine izrekel Janez Belšak, predsednik občinske konference 
SZDL. Še posebej se jim je zahvalil za hitro in dracoceno pomoč pri 
odpravl janju posledic naravnih ujm v Halozah. j j^otar 

T O V A R N A S L A D K O R J A 
V O R M O Ž U O B D E S E T -
L E T N E M J U B I L E J U . N a š a 
ed ina s lovenska t o v a r n a s l ad -
k o r j a slavi l e t o š n j e le to svoj 
m a l i Jub i l e j — 10- le tn ico . D e -
set p r e h o j e n i h let j e m a l o , za 
p r i h o d n o s t pa pomen i b rez 
dvoma vel iko. Z go tovos t jo 
l a h k o t r d i m o , d a se je z i zg ra -
d i tv i jo t ova rne s l a d k o r j a v O r -
možu m a r s i k a j p r e m a k n i l o na 
bo l j e , tud i v mise lnos t i p reb i -
valcev obč ine in š i r še . 

Več o dese t l e tn ic i t ova rne 
s l a d k o r j a v besedi in s l ik i na 
s t r a n i 6. 

V T 
Skladišče pese v tovarni; računajo, da ga bodo dokončno pometli in pre-
delali vso peso prve dni januarja 1990. (Foto: Ema Žaiar) 



2 — DRUŽBA IN GOSPODARSTVO 16. november 1989 - TEDNIK 
Ta mesec igrišče 
v Ljudskem vrtu 

Delavci ptujskega cestnega podje t ja pr idno delajo — nizke tem-
perature zadnj ih dni jim sicer niso naklonjene — da bi čimprej uredili 
špor tno igrišče. Ljudski vrt je bil dolgo časa zanemarjen in območje, 
ki Ptujčanom ne more biti v ponos. Pričakovati je, da mu bodo z ure-
ditvenim načrtom vrnili prejšnjo podobo oziroma namembnost . Po-
stal na j bi športno-rekreativno območje za Ptujčane in druge željne 
sprehodov, oddiha in rekreacije. 

Novo igrišče bo namenjeno rokometašem in košarkarjem. Nekaj 
sprememb pa bo doživelo tudi otroško igrišče v neposredni bližini. 
Tako se bodo hkrati lahko rekreirali mlajši in malo starejši. 

Nosilec investicije je KS Borisa Ziherla, s sredstvi pa še pomaga-
jo Komunalna skupnost ter krajevni skupnosti Franca Osojnika in Jo-
žeta Potrča. Vrednost igrišča je ocenjena na 1,3 milijarde dinarjev. 

MG 

Kreditna banka Maribor bo postala delniška družba — hči 
Po dobrih štirih mesecih je dokončno pad-

la odločitev o tem, kakšen bo sistem LB-ZB 
po novem. Na seji ustanovnega odbora LB-
ZB 27. oktobra so sprejeli predloge ustano-
vitvenih dokumentov — sklep o ustanovitvi 
in statut — in ju bodo skupno s sklepom o 
ustanovitvi in statutom bank hčera poslali v 
obravnavo in sprejem približno 5400 ustano-
viteljicam sistema LB-ZB. Na podlagi teh ak-
tov in krajše obrazložitve bodo dosedanje 
ustanoviteljice sprejele svoje odločitve o 
ustanovitvi novih bank. 

K.ot kaže, bodo poslovne banke v Jugosla-
viji organizirane zelo različno: enovite banke 
v SR Srbiji, Makedonij i , Črni Gori, Bosni in 
Hercegovini ter AP Vojvodini in na Kosovu, 
regionalne poslovne banke na Hrvaškem in 
holdinška oblika v SR Sloveniji. Čas bo seve-
da pokazal, katera oblika organizacije ban-
čništva bo za tržno gospodarstvo najprimer-
nejša. 

V SR Sloveniji bodo delovale poleg siste-
ma LB še Jugobanka-DD Ljubljana, najver-
jetneje kot hči Jugobanke Beograd, Podruž-
nica Beobanke, osamosvojena Stanovanjska 
komunalna banka Ljubljana, nova Zadružna 
banka Slovenije, če bo zbrala dovolj sredstev, 
in morda še katera. 

V nadal jevanju bomo prikazali predlagani 
novi model organiziranosti Ljubljanske ban-
ke. 

Sedanji sistem LB-ZB se bo preoblikoval v 
banko s sistemom kapitalsko povezanih bank 
— hčera. Takšna je uvodna definicija predla-
ganega modela, ki je nastal na podlagi večin-
ske odločitve dosedanj ih temeljnih bank. Go-
spodarske zbornice Slovenije in verjetno še 
koga. V elaboratu o ustanovitvi je navedeno, 
da je takšna organiziranost edina, ki v celoti 
omogoča doseganje ciljev sedanjih in bodo-
čih bank LB, saj zagotavlja zadosten kredit-
no-garancijski potencial za normalen razvoj 
slovenskega gospodarstva, ustrezno medse-
bojno porazdelitev rizikov, usklajevanje li-
kvidnosti vseh bank na ravni sistema (trg de-
nar ja) in zagotovljen zadostni bilančni poten-
cial za poslovanje s tuj ino ter obdržanje ugle-
da LB doma in v tujini. 

BANKA - MATI IN BANKE - HCERE 
Sedanja družbena LB bo organizirana kot 

delniška družba (DD) po vzoru koncema in 
bo imela vlogo krovne banke — »matere« 
(M) z večinskim kapitalskim deležem pri svo-
jih dosedanj ih temeljnih bankah - bodočih 
bankah D D — »hčerah« (H). Njen večinski 
kapitalski delež bo imel odločilen vpliv na 
upravl janje v bankah E, prednostno udelež-
bo v dobičku banke H (dividenda) ter vpliv 
na njeno organiziranost, če ne bo banka H 
dosegala nominalne dividende (6 %). Kapital 
banke M bodo predstavljali sedanji deleži 
ustanoviteljev v temeljni banki, z njimi b o d o 
bodoče (sedanje) ustanoviteljice kupile delni-
ce pri banki M v višini 56 % (povprečno) svo-
jih deležev. S preostalo razliko 44 % bodo se-
danje ustanoviteljice kupile delnice pri banki 
H in postale hkrati ustanoviteljice banke ma-
tere in banke hčere. 

Banka M bo po odbitku potrebnih sred-
stev za svoje premoženje (osnovna sredstva 
itd.), okrog 5 %, kupila večinski paket (51 %) 
delnic hčere. Delnice ustanoviteljic (podjet i j) 
bodo navadne, kar pomeni, da bodo prinaša-
le različno dividendo (donos) ali je sploh ne 
bo, če bo banka H slabo poslovala, medtem 
ko so delnice bank M pri banki H preferen-
čne (prednostne), kar pomeni, da je njihova 
dividenda stalna (6 %). Če banka H v svojem 
poslovanju ne bo mogla zagotavljati banki M 
stalne letne dividende, bo banka M svojo ne-
izplačano dividendo seštevala, hkrati pa 
prevzela tudi upravljalsko vlogo z 20 % vseh 
glasov. V primeru trajnejšega nedoseganja pa 
spremenila status banke H v nižjo organiza-
cijsko obliko. Iz statuta banke M se vidi, da 
si zadržuje najširši predmet poslovanja, kajti 
n jena notranja organizacija je zelo pestra. 
Imela bo osrednjo enoto (dosedanji del), po-
družnice (banke, ki jim bo prenehal status 
banke H), poslovne enote (trg denarja) , pred-
stavništva v tujini itd. Od 14 dosedanj ih te-
meljnih bank v sistemu LB-ZB iz Slovenije 
bo 13 bank H, ena (SKB) se je osamosvojila. 
Razvojna banka LB, ki je bila letos ustano-
vljena, pa se bo vključila kot banka H. Od 8 
sedanjih temeljnih bank LB izven Slovenije 

bosta dve U U B A N K A Beograd in U U -
BANKA N. Sad) izstopili, tri (TB LB Skopje, 
TB LB Priština in TB LB Titograd) bodo sta-
tusno spremenjene v poslovne enote Lju-
bljanske banke H — Razvojne banke, dve 
(LJU BANKA Zagreb in Koprivniška LB) 
bosta postali banki H, ena (LJU B A N K A Sa-
rajevo) pa bo postala tako imenovana dislo-
cirana podružnica banke M. 

KREDITNA BANKA MARIBOR PO NO-
VEM 

KBM je uspela svoje pogoje (veliko poo-
blastilo in samostojno AOP) toliko utrditi, da 
bo ostala v sistemu LB kot banka H. Tako 
odločitev je podprl odbor ustanoviteljic na 
seji 31. oktobra. Tako sklep o ustanovitvi in 
njen statut omogočata t ra jno opravl janje 
vseh poslov kot doslej. To »tra jno« opravlja-
nje teh poslov pa moramo razumeti tako, da 
jih bomo opravljali tako dolgo, kot nam jih 
bo dovoljevala NBJ, in če bo nova bilanca 
(aktiva) dovolj zdrava, da ne bo prišlo do ob-
čutnejših odpisov terjatev za dane kredite in 
neplačanih obresti. Zakon o bankah namreč 
določa, da zaradi odpisa terjatev banka ne 
sme znižati svojega ustanoviteljskega sklada 
pod 50 %. Takrat namreč po zakonu izgubi 
lastnost banke. Postane lahko le podružnica 
ali poslovna enota. Glede na zelo zaskrblju-
joče gospodarsko stanje nekaterih članic 
KBM ta nevarnost obstaja. 

Kar se tiče notranje organizacije KBM — 
banke H, je ta podobna banki M, le da nima 
podružnic. To da je znane zaprte banke, saj 
nobena od dosedanj ih temeljnih bank ne bi 
bila pripravljena sprejeti statusa poslovne 
enote. KBM — H bo imela le osrednjo enoto 
in dve poslovni enoti (v Ptuju in Slovenski 
Bistrici). Ustanoviteljem teh dveh področi j 
oz. n junima PE pa je z dopolnitvi jo sklepa o 
ustanovitvi zagotovljena kontinuiteta dela, 
kar pomeni, da bosta opravljali vse doseda-
nje posle. Prav gotovo pa se bo pot rebno kas-
neje podrobneje dogovoriti tudi o načinu de-
la kreditnih odborov, komisij, organov delav-
cev v banki in v poslovni enoti itd. 

F. Lukman 

Setev v občini Ormož 
Na področju poljedelsko-rastlinske proizvodnje želijo povečati 

obseg družbenoorganizirane tržne proizvodnje pšenice in sladkorne 
pese, povečati hektarski pridelek koruze za zrnje in silažo ter nadalje-
vati intenzivno pridelavo krme na travnikih in pašnikih. Pšenico bi v 
družbenem, kooperacijskem in neorganiziranem sektorju kmetijstva 
posejali na 1450 ha, s ladkorno peso na 520, koruzo za zrnje na 2880 
in za silažo na 760 ha. 

Pri koordinacijskem odboru za intenzivno poljedelsko proizvod-

njo občine Ormož so se dogovorili, da bodo posebno pozornost po-
svetili neobdelanim ali slabo obdelanim kmetijskim zemljiščem, kar 
je med drugim stalna naloga kmetijske zemljiške skupnosti občine Or-
mož, odgovornih občinskih upravnih organov in kmetijske organiza-
cije. Proti lastnikom neobdelanih in slabo obdelanih kmetijskih povr-
šin je potrebno ukrepati v skladu z zakonom o kmetijskih zemljiščih, 
so menili člani odbora . 

Vida Topolovec 

21. november — preteklost, 
sedanjost in bodočnost TGA 
v datumu, ki smo ga zapi-

sali v naslovu, se dejansko pre-
pletajo preteklost, sedanjost in 
bodočnost TGA! Leta 1954 na 
ta dan je v Kidričevem stekla 
redna proizvodnja glinice in 
aluminija. Takrat smo prido-
bivali letno 45.000 ton glinice, 
v elektrolizi A pa smo proizva-

jali na leto 15.000 ton alumi-
nija. Kasneje smo povečali ta-
ko proizvodnjo glinice kot pro-
izvodnjo aluminija. Današnje 
kapacitete proizvodnje glinice 
znašajo okrog 110.000 ton let-
no, proizvodnja aluminija, ki 
poteka danes že v treh elektro-
lizan — A, B in C — pa okrog 

90.000 ton. V TGA se v zad-
njih letih trudimo, da zraven 
povečanja kapacitet skrbimo 
tudi za izboljšanje delovnih 
razmer in za zmanjšanje pora-
be električne energije pri proiz-
vodnji tone aluminija. V ta na-
men smo že zgradil prvo fazo 
elektrolize C, ki praktično ne 
onesnažuje okolja, njeni nor-
mativi porabe električne ener-
gije pa so na nivoju najemi-
nentnejših svetovnih proizva-
jalcev aluminija! Pravkar so v 
teku razgovori z norveškim 
proizvajalcem aluminija, ki 
naj bi združil potrebna denar-
na sredstva za gradnjo druge 
faze elektrolize C, tako da bi 
končna kapaciteta elektrolize 
C znašala 70.000 ton (prva fa-
za le 38.0001). Za naš alumi-
nij iz elektrolize C uvažamo 
glinico iz Norveške. V ta na-
men je zgrajen silos za glinico 
v luki Koper. Zaradi poveča-
nih kapacitet proizvodnje alu-
minija so zgradili tudi novo li-
varno. 

V Kidričevem pa ne razmiš-
ljamo samo o tonah aluminija 
in glinice. Naša proizvodnja je 
organizirana v podjetje in je 
tržno usmerjena. Takšna ori-
entacija nas je privedla k te-
mu, da se povezujemo s sorod-
nimi podjetji in da širimo svoj 
proizvodni program. Tako smo 
z Impolom iz Slovenske Bistri-
ce povezani v SOZD UNIAL, 
z norveško firmo Aluminium 
pa imamo kooperacijsko po-
godbo. Imamo predstavništvo 
v New Yorku in sodelujemo na 
devetih sejmih doma in v sve-
tu. Naše področje prodaje ob-
sega enaintrideset držav. Svo-
ja osnovna proizvoda — glini-
co inaluminij — predelujemo v 
polproizvode in v končne proiz-
vode, ki se na trgih doma in v 
svetu dobro prodajajo. Tržno-
sti svojih proizvodov sledimo 
že 35 let! Smo sodobno orga-
nizirano podjetje, kije na širo-
ko odprlo vrata tako domače-
mu kot tujemu znanju in izku-
šnjam. 

TGA skrbi za svoje delavce 
tudi drugače. Imamo svoje po-
čitniške kapacitete na morju, 
kjer letuje prenekatera druži-
na in kamor pošiljamo delav-
ce, ki delajo v težkih delovnih 
razmerah, na aktivno rekrea-
cijo. Sicer pa v okviru delovne-
ga kolektiva delujejo razne 

sekcije, izmed katerih je 
najaktivnejša teniška. 

Na koncu iskreno čestitamo 
vsem zaposlenim ob tovarni-
škem prazniku! 

V soboto, 18. novembra, bo-
mo odprli vrata občanom, da 
si bodo lahko tovarno tudi 
ogledali. 

Žerjav za razkladanje glinice z ladje (Posnetki: 
Stojan Kerbler) 

Silos za glinico v Kopru 

Polnjenje cisterne iz silosa Laboratorij 
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Novo organiziranost graditi na tistem, 
kar je bilo že doslej dobro . . . 

Do 10. novembra je več tisoč 
sindikalnih delavcev izvedlo prvo 
razpravo o programu neodvisnih 
sindikatov. Sestali so se na delnih 
konferencah. Program naj bi bil 
vsaj po mnenju večine dobra osno-
va za razpravo, do kongresa pa bo 
doživel še vrsto sprememb in do-
polnitev. Statutarne spremembe že 
bolj zadevajo, predvsem zaradi te-
ga. ker naj bi v bodoče imeli sindi-
kati dejavnosti večjo vlogo v okvi-
ru celotne sindikalne organizacije. 

Ptujski sindikalni delavci so 
imeli delno konferenco 9. no-
vembra. Zbrali su se v Narod-
nem domu, kjer je poleg sindi-
kalnih delegatov iz ptujske obči-
ne sodeloval kot gost tudi Vlado 
Haas, predsednik medobčinske-
ga sveta ZSS za Podravje. 

Uvodna razmišljanja za raz-
pravo so pripravili Avgust Ivar-

tnik, Milan Masten in Edi Kup-
čič. V imenu delovnega predsed-
stva pa s e j e trudil Ervin Hojker. 

Sindikat si je tudi za novo ob-
dobje naložil veliko nalog, zato 
je veliko vprašanje, aH jih bo 
moč uresničiti. Poleg tega pa 
prenova sindikalnega dela zahte-
va tudi prenovo sindikalnega de-
lavca. Razpravljalci so menili, da 
delavec in direktor ne moreta bi-
ti člana istega sindikata; tako se 
po njihovem mnenju mora sindi-
kat boriti za evropski sindikat, 
nikakor pa ne za Evropo 92, za 
to so poklicani drugi. V preteklo-

sti je bil sindikat privesek, danes 
se zahteva njegova samostojnost 
in neodvisnost. Zato pa potrebu-
je svoje kadre. Ptujčani tudi me-
nijo, da mora prenova potekati 
od podje t ja navzgor, ne pa obrat-
no. 

Člani razširjene seje občinske-
ga sveta ZSS so potrdili predla-
gane spremembe in dopolnitve^ 
statuta Zveze sindikatov Sloveni-" 
je, imeli nekaj pr ipomb k progra-
mu neodvisnih sindikatov Slove-
nije in organiziranosti pa so me-
nili, na j se o nje j izrečejo v izvrš-
nih odborih in konferencah. Šele 
nato bo moč spremeniti statutar-
ni sklep. Dogovorili pa so se tudi 
o izvedbi občnih zborov. Rok je 
konec leta. 

M G 

Služkinji v ptujskem gledališču 
v četrtek, 23. novembra, bo v 

ptujskem gledališču gostovala 
Koreodrama iz Ljubl jane s pred-
stavo Jeana Geneta Služkinji. To 
je predstava, ki je bila predvide-
na kot prva v gledališkem abon-
maju v žitnici ptujskega gradu. 

Zaradi bolezni enega od igralcev 
je odpadla . Z d a j j o bomo lahko 
videli naslednji četrtek ob 19.30 
uri (v gledališču!). Predstava je 
dobila najvišjo nagrado MESA v 
Sarajevu za vrhunski umetniški 
dosežek — zlati lovorjev venec. 

Igrajo: Aleš Valič, Srečo Spik in 
Lojze Svete. Lojze Svete je dobil 
na letošnjem Borštnikovem sre-
čanju nagrado publike in 
strokovne žirije kot najboljši 
mladi igralec. Delo je režiral Da-
mir Zlatar-Frei. N. V. 

' pismo »od daleč« n 
Danes pričenjamo v Tedniku novo rubriko, ki jo je avtor Vladimir Vodušek naslovil Pismo »od da-

leč«. 
Vladimir Vodušek je novinar televizije Ljubljana na »začasnem delu« v Beogradu. Ker pa je naše 

(Ptujske) gore list (rojen je v Slapah), smo se z njim dogovorili, da nam napiše, kaj se dogaja »tam da-
leč« ob sotočju Save in Donave. Prepričani smo, da bodo njegova pisma zanimiva tudi za bralce Tednika, 
saj vsi pač ne moramo biti v Belem mestu, kjer se kuha, kuha, kuha — pojemo pa potem vsi. 

Svoje prvo beograjsko pismo sem nameraval 
pravzaprav pričeti s proračunom, z neusklajenimi 
interesi glede prispevkov na eni ter zahtevami za 
več denarja na drugi strani, toda nekaj po polnoči 
v nedeljo zvečer sem še vedno preveč pod vtisom 
današnjih izrednih ali predčasnih volitev v Srbiji. 
Ukvarjam se z vprašanjem, kaj pravzaprav pomeni 
dejstvo, da bo Slobodan Miloševič dobil novi man-
dat, seveda skupaj z vsemi »borci za reforme,« kot 
so v Srbiji imenovali izbrane kandidate za različne 
delegatske in politične funkcije. Ali pomeni to še 
dodatna štiri leta krize, ali pa bo Jugoslavija v 
enaindvajseto stoletje vstopila kot demokratična 
država brez inflacije, političnih procesov, z mož-
nostjo, da lahko za šankom ali pa tudi kje drugje 
mimo prekolneš oblast v takšni ali drugačni podo-
bi? Miloševič se je po dolgem času pojavil na voliš-
ču s svojo ženo Mirjano Markovič (priimek Miloše-
vič menda zadnje čase opušča) in s starejšo hčerjo. 
Ni deloval kot politik zahodnega tipa pred odločil-
nim dejanjem — volitvami, temveč me je spominjal 
bolj na zaskrbljenega, jeznoritega moža z resnimi 
družinskimi problemi, ki mu je prav malo mar na 
emotivno evforično vzdušje med njegovimi podani-
ki, kar se je pokazalo tudi v odgovorih novinarju 
beograjske televizije. Zadnja televizijska poročila 
dokazujejo moje domneve, da bo udeležba na volit-
vah okoli 70-odstotna, saj so Miloševiča in njegove 
kandidate podprli predvsem po vaseh; kmetje v 
Vojvodini so po volilni udeležbi daleč pred drugimi, 
na drugem mestu so delavci — rakoviški bazen, ki 
si resnično želijo, da bi se nekaj spremenilo. Inte-
lektualci in beograjska elita so ga očitno pustili na 
cedilu, saj mislim, da se jim zdi pod nivojem, ker 
Miloševič pač ni iz »istega testa« kot »evropsko 
usmerjena beograjska srenja«. Na Kosovu je bila. 
kot je bilo pričakovati, najmanjša udeležba, čeprav 
so poskušali nekoliko popraviti vtis s spreminja-
njem volilne udeležbe s 60 na 80 odstotkov; pred-
vsem imam v mislih petkove volitve za delegate v 
zborih združenega dela. 

Zanimiv povod za razmišljanje mi da »sosedov 
sin«, ki služi vojsko v Beogradu, s podatkom, da 
njegovi »majorji« mislijo, da je Miloševič izgubil 
zaupanje, da ne bo izvoljen in se skriva pred »na-
rodom«. Še ena napačna strateška vojaška ocena, 
ki pa dokazuje, da med »vojaki« in srbskim lider-
jem le ni tako vse rožnato. 

Naj bo dovolj o »najbolj demokratičnih volitvah 
v povojni zgodovini Srbije«, kjer so volilci, kot ugo-
tavlja beograjsko Združenje za demokratično po-
budo. »samo glasovali, ne pa volili«, saj so kandi-
dati morali skozi različna sita predkandidacijskih 
postopkov. Tako omenjeno združenje kot tudi Filo-
zofsko društvo Srbije so iztopiU iz volilnega postop-
ka, saj so slednjim zavrnili njihove kandidate, ki so 
se predstavljali kot »alternativni in opozicijski«. 
Za las je manjkalo, da iz volilnega postopka niso 
umaknili svojih kandidatov tudi mladinci, saj so 
jim najprej zavmiU njihove tudi do 45 let »stare« 
člane, ki so na volitvah nastopali kot alternativa 
Miloševiču z lastnimi programi in predvsem lastno 
kandidaturo. Morda kaj več o volitvah naslednjič, 
sedaj pa nekaj o moji priljubljeni temi — proraču-
nu. ki so ga. kot veste, sprejeli, vendar kot začasni 
ukrep. 

Letošnje že drugo povečanje proračuna se je 
končalo pri številki 122, 860.655,500.000. kar po-
meni. da se je zaradi inflacije kar za 100 odstotkov 

povečal zvezni proraču. Ko so dodobra pretehtali 
vse potrebe predvsem Jugoslovanske ljudske arma-
de. financiranja manj razvitih, ki iz zveznega pro-
računa dobivajo predvsem sredstva za družbene 
dejavnosti, in izračunali, koliko potrebujejo za pla-
čo federalne birokracije in za nekatere beneficije v 
gospodarstvu ter za pokrivanje tečajnih razlik, je v 
zvezni blagajni zmanjkalo nič manj in nič več kot 
25 tisoč milijard dinarjev. Resen razkorak med pri-
hodki in odhodki federacije naj bi delno rešile ob-
veznice v skupni vrednosti 13.5 milijard dinarjev, 
kar naj bi povečalo izvorne prihodke federacije ozi-
roma zmanjšalo izdatke blagajne. Čeprav je pri-
spevek republik in pokrajin bil zmanjšan na 12 od-
stotkov oziroma na 5 tisoč milijard, tudi tu ni šlo 
vse gladko. 

Jabolko spora pa je pravzaprav drugje. Pustimo 
silne številke, ki ne povedo veliko. Soglasje repu-
blik in pokrajin se je pravzaprav končalo na točki, 
ko zvezna vlada ni pristala, da se poslovnim ban-
kam. ki bi dobile velik del obveznic namesto obre-
sti za deponirane devizne vloge občanov pri Narod-
ni banki Jugoslavije (to bo odslej plačevala federa-
cija brez dodatnega tiskanja denarja), zmanjšajo 
tudi stopnje obveznih depozitov pri centralni banki. 
Poslovne banke bi torej dobile namesto denarja iz 
proračuna obveznice, toda ker obveznice pač niso 
denar, ki bi ga morda dobile s svojo prodajo na tr-
gu, bi se banke znašle tako. da bi zopet povečale 
obresti na kredite v gospodarstvu. In glej ga. zlom-
ka: nove obveznosti gospodarstva, novo povečanje 
obresti za kredite in nova inflacija, proti kateri se 
borimo. 

Proračun je torej še vedno vedro z luknjami, ka-
mor vlivaš in vlivaš vodo, pa ni nikoli polno. 

Kot ste obveščeni, je v Beogradu pričelo delovati 
tudi tržišče denarja in kratkoročnih vrednostnih 
papirjev; v mislih imam predvsem že omenjene ob-
veznice. Markovičeva vlada seveda kljub vsemu op-
timizmu ni mogla pristati, da bi vsoto obveznic po-
večali še za skoraj celoten povečan prispevek fede-
ralnih enot. saj ni jasno, kako bo delovalo novo tr-
žišče. poleg tega pa je zaenkrat izdajanje obveznic 
še vedno inflatomo pokrivanje zveznega proraču-
na. Ker vem. da je težko razumeti zapletene meha-
nizme. ki imajo za cHj pravzaprav pobiranje denar-
ja iz žepov občanov in gospodarstva, da bi zadovo-
ljili vse velike apetite porabnikov denarja iz zvezne 
blagajne, naj dam še eno primerjavo: za Margaret 
Thatcher, britansko premierko. pravijo, da se ob-
naša v vladi kot dobra gospodinja, in če bi takšne 
imeli tudi v Jugoslaviji, se nam ne bi bilo treba bati 
inflacije. Markovič sicer poskuša postati vesten go-
spodar. toda zaenkrat mu še ne uspeva popolno-
ma. Pri našem proračunu se je skoraj vedno pona-
vljala slika, da so pomanjkanje sredstev v zvezni 
blagajni vedno rešili s tiskanjem denarja na Topči-
derju. To je slaba navada, ki se je očitno tudi seda-
nji lastniki ne morajo odvaditi. No, kljub temu da 
je zvezni proračun sprejet kot začasni ukrep, se bo-
do usklajevanja glede prispevka republik in pokra-
jin ter predvsem glede višine izdanih obveznic na-
daljevala. saj je do novega leta in novega proraču-
na ostalo le še malo časa. Rešitev, ki se ponuja, je 
seveda drastično zmanjšanje porabe iz zvezne bla-
gajne. 

Vladimir Vodušek 

Devetmesečni rezultati poslovanja 
Ocenjevanje poslovnih uspe-

hov pravnih oseb je postalo zara-
di številnih sprememb v sedanjih 
pogojih poslovanja, zakonodaji 
in ob ogromni inflaciji izredno 
zahtevno in negotovo opravilo. 
Ob tem moramo upoštevati, da 
je dal zakonodaja lec z novim 
obračunskim zakonom računo-
vodjem široke škarje za krojenje 
finančnih rezultatov. Prav zaradi 
opisanih dejstev v službi družbe-
nega knjigovodstva upravičeno 
dvomimo v letošnje poslovne re-
zultate gospodarstva. 
U M I R J A N J E DINAMIČNE 
RASTI P O S L O V N I H REZUL-
TATOV PTUJSKEGA G O S P O -
DARSTVA 

Letošnje visoke polletne stop-
nje rasti poslovnih rezultatov se 
sedaj ob devetih mesecih nekoli-
ko umirjajo. Fizični obseg indu-
strijske proizvodnje ptujskega 
gospodarstva je bil v letošnjih 
devetih mesecih poslovanja višji 
od lanskega v enakem obdobju 
za 7,6 % ( januar—juni j 9,5 % ra-
sti), precej nižja pa je bila tudi 
osemmesečna s topnja rasti izvo-
za, ki je znašala 33,8 % (januar— 
maj 71 %). 

Sicer pa je 73 pravnih oseb, ki 
je predložilo devetmesečne pe-
riodične obračune, ustvarilo 
11.276.623 milijonov din prihod-
kov, od tega na tujih trgih 
I.289.451 milijonov din oziroma 
II ,4 % vseh pr ihodkov (januar— 
juni j 14,5%). Omeniti še velja, 
da so pravne osebe povečale le-
tošnje pr ihodke v primerjavi s 
primerljivimi lanskimi v enakem 
obdobju za 756,3 % torej man j 
od devetmesečne stopnje rasti 
cen proizvajalcev (871,9%). 

Z delitvijo prihodkov in od-
hodkov na poslovne, finančne in 
izredne je zakonodaja lec precej 
izboljšal informacijsko vrednost 
bilančnih poročil. Z medseboj-
nim vzporejanjem le-teh smo 
ugotovili, da je ptujsko gospo-
darstvo oblikovalo ves bruto do-
biček s poslovnimi prihodki ozi-
roma prihodki, doseženimi z os-
novno dejavnost jo. Gospodar-
stvo je ustvarilo v letošnjih deve-
tih mesecih 685.413 milijonov 
din bruto dobička in 1.802.338 
milijonov din dohodka , ki je 
ostal tudi v novem obračunskem 
sistemu kot čista obračunska po-
stavka in ostanek časov dogovor-
ne ekonomije. 

Kar 78,9 % letošnje devetmese-
čne akumulacije, ki je znašala 

365.458 milijonov din, so obliko-
vale tri pravne osebe: T G A Ki-
dričevo (205.666 milijonov din). 
Perutnina Ptuj (55.539 mili jonov 
din) in MIP-TOZD Maloproda ja 
(27.113 milijonov din). O b letoš-
nji akumulacij i , ki je bila 17-krat 
višja od lanske v enakem obdob-
ju, pa velja poudarit i izgube, ki 
so znašale 115.516 milijonov din 
in so bile kar 23-krat višje od 
lanskih. Z izgubo je poslovalo 
devet pravnih oseb, med kateri-
mi velja po obsegu izgube še po-
sebej izpostaviti I M P Elektroko-
vinar z 29.252 milijoni din izgu-
be. 

V razporeditvi dohodka so 
pravne osebe ob deležu akumu-
lacije, ki je bil 19,6% (21,5% v 
obdobju januar—juni j ) , razpore-
dile enake deleže d o h o d k a 
(39,9 %) za obveznosti do druž-
bene skupnosti ter čiste osebne 
dohodke in skupno porabo de-
lavcev. Obremenitev pravnih 
oseb iz naslova obveznosti d o 
družbene skupnosti se je v pri-
merjavi s polletnimi rezultati po-
slovanja še povečala (38,7 %). 
Opisana gibanja smo zaradi po-
večevanja prispevnih s topenj sa-
moupravnih interesnih skupnosti 
lahko tudi pričakovali. Zbirna 
prispevna s topnja prispevkov iz 
osebnih dohodkov in dohodka 
občinskih skupnosti j e znašala v 
avgustu že 24,34% (v j a n u a i j u 
18,65%). 

Povprečni mesečni čisti osebni 
dohodek na zaposlenega je zna-
šal v letošnjih devetih mesecih 
4.994.030 din. V primerjavi z lan-
skim enakim obdobjem je pora-
sel za 829,2 % in tako celo prehi-
tel statistično rast cen življenj-
skih stroškov (685,1 %). Ob tako 
visokih s topnjah rasti in metodo-
logiji spremljanja cen republi-
škega zavoda za statistiko pa je 
težko govoriti o realnem dvigo-
vanju oziroma upadan ju mese-
čnih čistih osebnih dohodkov 
prebivalstva. 

M O Č A N VPLIV U G O D N I H 
P O S L O V N I H REZULTATOV 
TOVARNE S L A D K O R J A O R -
M O Ž 

V ormoškem gospodarstvu j e 
bila devetmesečna industr i jska 
proizvodnja še vedno pod lansko 
ravnijo (3,1% zaostajanje) . Naj -
bol j so zmanjšal i obseg proiz-
vodnje v proizvodnji lesnih iz-
delkov (19,5% zmanjšanje) in 
predelavi kemičnih proizvodov 
(5,2% zmanjšanje) . Spodbudnejš i 

so izvozni rezultati. Osemmese-
čni izvoz ormoškega gospodar-
stva je porasel v primerjavi z lan-
skimi osmimi meseci za 54,9 % in 
je še povečal d inamiko rasti v 
primerjavi s petmesečnimi rezul-
tati (38,8 %). 

Prihodek 15 pravnih oseb s 
področja gospodarstva, ki so 
predložile devetmesečne periodi-
čne rezultate, j e znašal 1.234.964 
milijonov din. V primerjavi z lan-
skim enakim obdobjem je bil vi-
šji za 976,5 Ve in celo nekoliko 
prehitel rast cen proizvajalcev 
(871,9%). Z izvoznimi prihodki 
so oblikovale pravne osebe 3,5 % 
vseh prihodkov. 

S pr imerjavo poslovnih, finan-
čnih in izrednih pr ihodkov z ena-
kimi odhodki smo ugotovili, da 
so pravne osebe ormoškega go-
spodarstva oblikovale bruto do-
biček iz vseh treh osnov oziroma 
so bili tovrstni prihodki višji od 
odhodkov. Bruto dobiček vseh 
15 pravnih oseb j e znašal 67.753 
milijonov din. Dohodek (235.844 
milijonov din) pa je gospodar-
stvo razporedilo takole: 

— za obveznosti d o družbene 
skupnosti j e razporedilo 43,5 % 
dohodka . V primerjavi z enakim 
lanskim obdobjem so bile obvez-
nosti d o družbene skupnosti le-
tos višje za 11-krat; 

— za čiste osebne dohodke in 
skupno porabo 44,2%. Povpre-
čni m e s e c i čisti osebni dohodek 
na delavca je znašal 4.668.790 
din in j e dosegel še višjo s topnjo 
rasti (895,5 %) kot v ptujskem go-
spodars tvu; 

— akumulaci ja je bila v ormo-
škem gospodarstvu v letošnjih 
devetih mesecih višja od lanske v 
enakem obdob ju za 15-krat. Zna-
šala je 29.423 mili jonov din. Kar 
84,2 % celotne devetmesečne 
akumulaci je so oblikovale le štiri 
pravne osebe: Optyl — Tovarna 
optičniii proizvodov (4.053 mili-
jonov din), TJ K — Predelava 
plastičnih mas (5.609 mili jonov 
din). Ograd (4.658 milijonov 
din), posebej pa velja opozoriti 
na Tovarno s ladkorja , kjer so 
oblikovali 10.462 mili jonov din 
akumulacije. Delež akumulaci je 
v razporejenem dohodku ormo-
škega gospodarstva se je ob de-
vetmesečju povečal na 12,3 % od 
6 % v prvih šestih mesecih letoš-
njega poslovanja. 

Z izgubo so tokrat poslovale 
štiri organizacije ( G G - T O Z D 
Gozdars tvo 328 milijonov din, 
Slovin K K - T O Z D Vinogradni-
štvo 401 milijon din, T O Z D Go-
stinstvo 2.683 mili jonov din in 
Zasebno podje t je Costant in 88 
milijonov din). Omenit i velja, da 
je v lanskih devetih mesecih po-
slovala z izgubo le Pr imat-TOZD 
Bančna oprema, ki pa je letos 
poslovna enota matične enovite 
organizacije Primat Maribor. 

SLUŽBA D R U Ž B E N E G A 
KNJIGOVODSTVA, 

P O D R U Ž N I C A PTUJ 

Ptujski likovniki v Perutnini 
č l an i likovne sekcije Delavskega prosvetnega društva Svoboda 

Ptuj te dni razstavljajo v avli upravne zgradbe ptujske Perutnine. Na 
ogled je trideset del desetih ljubiteljskih slikarjev, prevladujejo pa 
akvareli in olja. Razstavo si lahko ogledajo vsi, ki j ih zanima likovno 
dogajanje v F^uju, predstavljajo pa se: Mari ja Gregorc, Rozina Šebe-
tič, Anemarija Toš, Vilma Kac, Edi Kenda, Andre j Božič, Juli j Ošlov-
nik, Franc Sagadin, Branko G o r j u p in Emil Stoger. 

N . V. 
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Poročilo o zbrani in razdeljeni pomoči Rdečega križa 

prizadetim ob neurju v Halozah 
Rdeči križ Slovenije je takoj po ne-

urju pozival občane in delovne orga-
nizacije, naj pomagajo prebivalcem 
severovzhodne Slovcnijc,hkrati pa 
obveščal o potrebah po zbiranju in 
vrstah blaga. 

Občinska organizacija Rdečega kri-
ža Ptuj je ravno tako pozivala kraje-
vne organizacije RK k zbiranju po-
moči. Nekateri so se že sami organizi-
rali in odpeljali pomoč v denarju in 
materialu svoje krajevne organizacije 
RK, kot so to storile Gorišnica, Cir-
kovce, Vitomarci, Rogoznica, Ptujska 
Gora in druge. 

Občinska organizacija je že 4. julija 
začela pomagati prizadetim z najnuj-
nejšimi življenjskimi potrebščinami. 
Tega dne smo odpeljali skupaj s šta-
bom CZ Ptuj odeje, posteljnino in 
oblačila v KS Podlehnik, 7. julija pa 
podobno pošiljko v KS Majšperk. 

Pozivu na pomoč so se odzvale 
ptujske, mariborske, lenarške, ormo-
ške ter delovne organizacije iz cele 
Slovenije. 

Občinska organizacija je na podla-
gi seznamov, ki jih je izdelal Center 
za socialno delo razdelila med prebi-
valce ogroženega območja v KS Žeta-
le 45 družinam. V KS Stoperce 20 
družinam, v Podlehniku 53 družinam. 

v Doleni 27 družinam darilne pakete. 
V KS Zg. Leskovec smo 9. oktobra 
razdelili pomoč 12 družinam. V pake-
tih je bila v glavnem postlejnina, ko-
če, ijuhe, brisače in osnovna živila, 
kot so olje, sladkor, moka in higien-
ski material (v vrednosti po 
4.000.000.- din). 

Denarna sredstva so od 10. julija 
do 3. novembra bila zbrana na našem 
žiroračunu v višini 635.581,200.— din 
ter jih je prispevalo 25 darovalcev (se-
znam darovalcev finančne pomoči je 
priložen). 

Iz zbranih sredstev so bila naba-
vljena živila in razni material (seznam 
priložen). 

Materialno pomoč so darovale ob-
činske in krajevne organizacije Rde-
čega križa, Rdeči križ Slovenije, delo-
vne organizacije in posamezniki (se-
znam darovalcev materialne in finan-
čne pomoči bomo objavili prihod-
njič). 

Izdanih sredstev je bilo 
374.831.150.- din. Na računu je še 
260.750.000.— din in jih bomo pora-
bili za nabavo prehrane in drugega 
potrebnega materiala. 

Občinska organizacija Rdečega kri-
ža Ptuj dela po seznamih Centra za 

socialno delo, ki želi, da bi pomoč 
enakomerno in pravično razdelili in 
bi jo dobili vsi prizadeti občani Ha-
loz. 

Pri dajanju pomoči želijo pomagati 
prav vsi, kar lahko zasledimo iz dnev-
nih časopisov — od delovnih organi-
zacij in šol do posameznikov in dru-
gih. Oblike pomoči so zelo raznovr-
stne. Občani pa želijo osebno odnesti 
pomoč in niso nakazovali denarja na 
naš žiro račun, s tem pa so onemogo-
čili pregled nad dodeljeno pomočjo 
posameznikom. 

Predsedstvo občinske organizacije 
Rdečega križa Ptuj se iskreno zahva-
ljuje vsem, ki so se prek organizacije 
Rdečega križa z denarjem, materia-
lom ali kakršnokoli obliko pomoči 
pridružili solidarnostni akciji za Ha-

Predsednica OORKS Ptuj: 
Zalika OBRAN, s. r. 

Novice iz občine Slovenska Bistrica 
• Krajevna skupnost Pohorski odred je 4. novembra 

praznovala krajevni praznik ter skupaj z osnovno šolo 
pripravila prijetno proslavo, na katero so povabili starejše 
občane krajevne skupnosti. Po proslavi so pripravili za 
starejše krajane tudi pogostitev in srečanje, ki so ga bili 
veseli prav vsi. 

• Tudi osnovna šola Pohorski odred v Slovenski Bi-
strici je praznovala peti dan šole. Pionirji in učitelji so 
pripravili proslavo. Svečanosti ob dnevu šole se je udele-
žila tudi delegacija osnovne šole 25. maj iz Svetozareva, 
ki je pobratena s Slovensko Bistrico. Niso se pogovarjali 
o politiki, temveč o šolskih rečeh. Učenci so se ta dan po-
veselili v vseh svobodnih aktivnostih, tako da jim je dan 
hitro minil. 

• Osnovna šola na Zgornji Ložnici je dobila novo stre-
šno kritino, prejšnji teden pa še asfaltno pot do šolskega 
vhoda. Sredstva so prispevali osnovna šola in krajevna 
skupnost? 

• V krajevni skupnosti Zgornja Ložnica so v minulem 
tednu popravljali asfaltne krajevne ceste, ki jih je uničila 
poletna ujma. 

• V petek je po daljšem predahu zopet nastopil ama-
terski igralec Marko Cvahte z novo ljudsko monoigro Jes 
sn Vodovnikov Juri. Z režiserjem Brankom Gombačem 
sta požela buren aplavz in pohvalo. Želimo jima še obilo 
uspešnih nastopov zunaj slovenjebistriške občine. 

• Krajevna skupnost Trnje na Pohorju je minuli teden 
asfaltirala 2,5 km gorske ceste od vasi Tinje proti planin-
ski postojanki Trije kralji. Tako je do te planinske posto-
janke le še 2 km makadamske ceste. 

• V petek so se v Studenicah pri Poljčanah zbrali člani 
KUD, da se pogovorijo o uspelo pripravljenem gledali-
škem mitingu v času Malega Borštnikovega srečanja. 
Predstavniki občinske kulture skupnosti in zveze kultur-
nih organizacij so se jim zahvalili za uspešno opravljeno 
delo ter jim za spomin podarili album s fotografijami tega 
srečanja, domačinu Kidriču pa večjo sliko udeležencev iz 
Maribora. 

• Vodama v Slovenski Bistrici še vedno ne deluje in 
vse več Bistričanov toži o težavah v želodcu. Izgubili so že 
vse upanje, da bo kmalu bolje. 

9 Težave z vodo so se pojavile tudi v lokalnem vodo-
vodu krajevne skupnosti Zgornja Ložnica, kjer so v vodo 
prišle fekalije. 

• V četrtek so predstavniki kulturne skupnosti občine 
Slovenska Bistrica podpisali v Tomšičevi tiskarni v Lju-
bljani pogodbo o tiskanju drugega zbornika občine Slo-
venska Bistrica, ki bo izšel v 3000 izvodih. 

• Dela ob regulaciji potoka Bistrica skozi mesto Slo-
venska Bistrica tečejo normalno, vendar se ljudje bojijo, 
da jih bo presenetila zima ali pa visoka v^oda. 

Vida Topolovec 

V vrtu Jesensko sajenje sadnega drev-
ja in okrasnih drevnin ima mno-
ge prednosti pred spomladan-
skim. Sadika se s koreninami 
prek zime utrdi in vraste na no-
vem rastišču, sa j med tem že pri-
čno rasti mlade vegetativne kore-
nine. Presajanje starejših sadnih 
dreves aH drevnin pa je priporoč-
ljivo opraviti, če dopušča jo vre-
menske razmere, le v jeseni, ker 
je spomladansko sa jenje takšnih 
rastlin, pri katerih se čestokrat 
poruši ravnotežje med korenin-
skim in nadzemnim delom, tve-
gano in običajno brezuspešno. 
Leska, ki kot sadna vrsta v naših 
klimatskih razmerah prične zgo-
d a j vegetirati, saj običajno cveti 
že j anuar j a ali f^ebruarja, če se 
temperature povzpnejo nad zmr-
zišče, pa mora biti posa jena še v 
pozni jeseni. 

Drevesnice so že pričele pro-
da jo sadik, zato izrabimo vsako 
ustrezno vreme, ko zrak in zem-
lja ne zmrzujeta, za sajenje sad-
nega drevja. Sadimo le najkako-
vostnejše sadike z izkazanim iz-
hodiščnim proizvodnim materia-
lom, podlago in cepičem ter pri-
znanim pridelovalcem, krajem 
pridelovanja in neoporečnega 
zdravstvenega stanja. Ker je sad-
na rastlina dolgoletna kultura, 
povezana z velikimi investicijski-
mi in stroški vzdrževanja do rod-
nosti, nam kakovostna sadika ni 
predraga, vsaka sadika brez zna-
nega porekla in nekakovostna, ki 
šele po nekaj letih izkaže svoje 
napake, pa četudi smo jo dobili 
zastonj, je predraga, saj smo va-
njo brez koristi vlagali sredstva 
in izgubljali zanjo čas. 

Bodimo pozorni , kako ravna-
mo s sadiko od prevzema v dre-

vesnici do sajenja , da nam kore-
nine ne pomrznejo, ovenijo ali se 
kako drugače poškoduje jo . 

Vsaj 14 dni pred sajenjem iž-
kopl jemo do 2 m široko in 60 cm 
globoko jamo. Velikost jame je 
odvisna od predhodnega stanja 
zemljišča, strukture zemlje, n jene 
zbitosti in sadne vrste, ki j o bo-
mo sadili. Ko se je tako zemlja 
dobro prezračila, pripravimo ja-

mo za sajenje tako, da na dno 
namečemo travno rušo, v kateri 
b o d o korenine že v drugem letu 
in napre j našle najugodnejše tal-
ne razmere za rast. V sredino ja-
me zabijemo 2 m dolg drevesni 

kol iz lesa trdih listavcev, ki mo-
ra biti vsaj v spodnjem delu do 
80 cm višine ožgan in impregni-
ran v 5-odstotni modri galici. 
O d p a d n o motorno olje za impre-
gnacijo sadnega kolja ni pripo-
ročljivo, ker je škodljivo za kore-
nine. J amo do dveh tretjin globi-
ne zasujemo z zemljo, ki smo ji 
premešali 1 kg gnojila NPK. Na-
to namest imo žično mrežo za za-

ščito proti voluhar ju . Potrebuje-
mo 2 m ' mreže z odprt inami 
1 cm' in jo namest imo v obliki 
ovoja tako, da bo na vrhu 10 cm 
štrlela iz tal in varovala tudi ko-
reninski vrat pred poljskimi mi-

šmi ter tako vsestransko prepre-
čevala glodalcem dostop h kore-
ninam. 

Na sredino j ame nasipl jemo 
štiri vedra mešanice vrtne zemlje 
in komposta ali zemlje in šote v 
razmeiju 3:1 na kup v obliki 
stožca. N a n j položimo sadiko; 
n jene korenine, ki so bile poško-
dovane, smo pred tem že prireza-
li, namočili v zmesi ilovice, krav-
jaka in vode ter razkužili v razto-
pini 0,3-odstotnega kaptana . Ko-
renine razmestimo in zas ipamo z 
rahlo prstjo, sadiko rahlo strese-
mo, da se zemlja dobro razpore-
di med koreninami, in nato zem-
ljo nekoliko potlačimo h koreni-
ni. Izoblikujemo mrežo v obliki 
ovoja in za n jo na rob j ame na-
mestimo 30 kg dobro preperele-
ga hlevskega gnoja, ki mora biti 
n a j m a n j za peden j oddal jen od 
korenin. 

Sadika mora biti posa jena ta-
ko globoko, kot je rastla v dre-
vesnici, oziroma da bo cepi lno 
mesto 10 cm od tal. Do te višine 
j a m o zasipljemo in napravimo 
drevesni kolobar v obliki krožni-
ka, da se bo na n jem k sadiki zbi-
rala deževnica. Končno še sadi-
ko privežemo h kolu z vrbovo ši-
bo. Vez na j bo v obliki osmice, 
vendar ne pretesna, da bi se dre-
vo ob sesedanju prsti v sadilni 
jami ne obesilo za kol. Če sadi-
mo v suhem, sadiko še izdatno 
zalijemo. Mlado drevesce mora-
mo zaščititi pred s m j a d j o in zaj-
ci, če ni sajeno v za divjad zanes-
ljivo nedostopnem ograjenem vr-
tu. Vrh sadike odrežemo 10 d o 
20 cm nad predvideno višino de-
bla šele spomladi . 

Miran Glušič, ing. agr. 

Slika: (po Kmečkem glasu) 

EPIDEMIJA KOZ 
PRVI MAJ 1949 

»Vršiti propagando za veliko idejo znanstvenega socializ-
ma. agitirati za dnevne parole na poti graditve socializma,...« 
je rekel dr. Jože Potrč v referatu na II. kongresu KPS. Takrat in 
v letu 1949je bil v politbiroju CK KPS odgovoren za agitacijo in 
propagando. Usmeritev na »dnevne parole« je prišla močno do 
veljave tudi v pripravah na proslavo I. maja 1949 v Sloveniji. 
Pripravljali so jih po vseh okrajih, osrednja pa naj bi bila v Lju-
bljani z veliko parado delavcev in kmetov. V priprave na parado 
socialističnega kmetijstva smo bili pritegnjeni tudi vsi inštruktor-
ji na Republiški zvezi kmetijskih zadrug. 

Svetu, predvsem pa tistim na vzhodu, kijih je usmerjal ge-
neralisim Stalin, je bilo treba dokazati, da naše gospodarstvo 
dosega velike uspehe kljub gospodarski blokadi in odpovedi brat-
ske pomoči. Dokazovati je bilo treba, da smo na pravi poti. da 
gradimo socializem na vasi in vodimo boj proti kulaštvu, ne pa 
obratno, kot nam očitajo v pismih, resoluciji informbiroja in v 
dnevni propagandi. 

Na skrbi sem imel ptujski in poljčanski okraj. Opremljen z 
dolgim seznanom na agitpropu določenih parol sem se najprej 
oglasil v Poljčanah. V okrajnem vodstvu smo se dogovorili; da 
bodo okraj zastopali zadružniki iz vinogradniške zadruge Kova-
ča vas in obdelovalne zadruge Dolič pri Slovenskih Konjicah. 
Druge zadruge so bile mlajše in še praktično niso imele kaj po-
kazati. 

Obiskal sem obe zadrugi, izbrali smo parole, ki so se jim 
zdele najustreznejše, se dogovorili, kdo jih bo napisal in da naj 
vsaka zadruga pripravi skupino do dvajset zadružnikov. Na 
okraju pa je bilo treba določiti še zadružne aktiviste, ki bodo za-
družnike spremljali na parado v Ljubljano. O vsem sem moral 
dnevno poročati po telefonu na štab v Ljubljano, saj je moralo 
biti vse zabeleženo, odobreno in nič prepuščeno naključju. 

Posebno skrb sem moral namenjati ptujskemu okraju, za 
kar je bilo več razlogov. Edini se je ponašal s kmetom-mučeni-
kom Jožetom Lackom (takrat še ni bil proglašen za narodnega 
heroja), na področju zadružništva je imel nekaj »paradnih ko-
njev«. ki so bili za vzgled drugim v Sloveniji, eden najpomemb-
nejših je bil za pridelovanje hrane in oskrbo drugih predelov Slo-
venije. pa tudi dr. Jože Potrč je želel, da se njegova volilna baza 
kar najbolj izkaže. 

Za sodelovanje na osrednji paradi v Ljubljani smo skupaj z 
okrajniki izbrali sadjarsko obdelovalno zadrugo »Osojnik«, kije 
bila med najboljšimi v republiki, vzorni vinogradniški zadrugi 
Dravinjski Vrh in Gorca-Dežno ter KOZ Sobetinci. prvo zadrugo 

v Sloveniji, ki so jo ustanovili čisti kmetje. Litmerk je zaradi vod-
stva, ki so ga sumili raznih malverzacij. odpadel. Sledilo je dne-
vno dogovarjanje z vodstvi zadrug in udeleženci parade, dogo-
voriti se je bilo potrebno o vsebini parol, ki naj jih vzklikajo med 
parado, zlasti še. ko bodo korakali mimo slavnostne tribune. Nič 
se ni smelo prepuščati naključju ali trenutnemu razpoloženju. 

Najti je bilo treba tudi »politično zanesljivega« slikarja rea-
lista, ki bo na pano narisal portret Jožeta Lacka. Pri tem so mi 
posebej naročili, da slikarju ne dopuščati »svobodnega umetni-
škega izživljanja«. V okrajnem vodstvu so se odločili za slikarja, 
imena se žal ne spominjam, atelje pa je imel nekje med Cankar-
jevo in Jadransko ulico. Vsak dan sem moral obiskati tega sli-
karja in videti, kako portret napreduje. Odločili smo se namreč 
za znano fotografijo Jožeta Lacka pred gestapom v Ptuju z obve-
zo čez čelo. saj je to najbolj ustrezalo liku kmeta-mučenika. Sli-
kar je po naši oceni delo dobro opravil in z barvami še bolj pou-
daril podplutbe in rane. 

V ljubljanskem štabu so morali dati tudi soglasje k vsem ge-
slom. ki naj bi jih nosili zadružniki. Nekaj izvirnih gesel smo si 
namreč izmislili sami. Nekaj so jih potem odsvetovali, kar je po-
menilo — prepovedali. Med drugimi tudi s tole vsebino: »Za-
družniki začnemo 8. maja ofenzivo proti koloradskemu hrošču!« 

V soboto, na predvečer prvega maja, je bilo v Ptuju slove-
sno. Zbor vseh zadružnikov, tudi tistih za udeležbo na osrednji 
paradi v Ljubljani, je bil na Kvedrovem trgu (Trg mladinskih bri-
gad). Tu so se zbrali tudi vsi okrajni in mestni funkcionarji ter 
člani sindikata iz ptujskih podjetij in ustanov. Vsi opremljeni s 
transparenti, baklami in zastavami. Slišali so se vzkliki proleta-
riatu vsega sveta, KPJ, tovarišu Titu in tudi še generalisimu Sta-
linu in prvi deželi socializma. Z balkona magistrata je manife-
stantom govoril Jože Živic, član OK KPS. kije tudi omenil reso-
lucijo Informbiroja, s katero je bila prizadejana največja krivica 
jugoslovanskim narodom in njenemu partijskemu vodstvu. Med 
govorom so se slišali vzkliki: »Tito—Stalin, Beograd—Moskva« 
ter skandiranje »Tito—Partija, Mi smo Titovi — Tito je naš« in 
podobno. 

Po govoru je bilo prebranih še nekaj resolucij partijskemu in 
sindikalnemu vodstvu Jugoslavije in Slovenije. Nato je vsa mno-
žica krenila proti Srbskemu trgu. Tam smo se določeni za para-
do v Ljubljani napotili na desno proti železniški postaji, večina 
pa levo proti Panorami, kjer je bilo kresovanje in ljudsko rajanje. 

Na železniški postaji sta nas čakala dva pokrita tovorna va-
gona. Zadružniki so vanje namestili nekaj klopi. Vinogradniki so 
prinesli tudi nekaj pletenk žlahtnega haloškega pridelka. Oba 
vagona smo polno zasedli, čeprav je bila udeležba iz posameznih 

zadrug nekoliko slabša od napovedane. Tudi parole in transpa-
rente smo ustrezno zavarovali, da se med vožnjo ne bi kaj poško-
dovalo. Čakali smo okoli dve uri. preden je prisopihal vlak z za-
družniki iz Prekmuija, ljutomerskega in radgonskega okraja. 
Priklopih so naša dva vagona in do Ljubljane smo se cijazili do 
jutra. 

Na železniški postaji v Ljubljani je lahko vsak udeleženec 
dobil brezplačno topel čaj. Potem smo se napotili proti zbirališču 
na ljubljanski tržnici. Prav tedaj se je ulila ploha. Večina niti ni 
imela dežnikov. Še večji problem je bil, kako zavarovati papirna-
te transparente in parole. Nosilci so poskušali najti zavetje ob 
pročelju hiš. ker so bila vrata večinoma povsod zaprta. Kljub pri-
zadevanju je precej transparentov dež razmočil. da niso bili upo-
rabni. večino pa je poškodoval. Tudi barve na portretu Jožeta 
Lacka so se zaradi dežja nekoliko razlezle, kar je potretu dajalo 
še večji mučeniški videz. 

Kljub tej nezgodi z vremenom vrlih ptujskih zadružnikov ni 
minila dobra volja. Disciplinirano so čakali na začetek parade in 
se vključili takoj za industrijo in gradbeništvom. Bili smo na čelu 
kmetijskega dela povorke. Prireditelj nam je dodelil štiri velike 
zastave na dolgih drogovih, za enega sem moral tudi sam popri-
jeti. da smo jih nosili na čelu kolone zadružnikov. Izza oblakov 
je posijalo tudi sonce in počasi posušilo od dežja mokre obleke. 

Na slavnostni tribuni je stalo celotno slovensko vodstvo z 
Mihom Marinkom na čelu. Posebno živahno so začeli mahati 
naši koloni zadružnikov, na kar so bili nekateri nosilci parol še 
posebej ponosni. 

»Si videl, kako sije dr. Potrč začel brisati solze ob pogledu 
na Lackovo sliko?« mi je po mimohodu dejal Markežič iz Osoj-
nikove zadruge. Tega sicer nisem opazil, vendar sem mu verjel, 
saj sta bila dolga leta iskrena sodelavca. 

Toliko o paradi 1. maja 1949 v Ljubljani. Manj paradno in 
bolj delovno slovesno pa je bilo na ta dan v Ptuju. 

Ob veliki udeležbi ljudi in najrazličnejših predstavnikov kul-
turnih ustanov ter ministrstva za prosveto in kulturo so odprli I. 
maja dopoldne v Ptuju kar tri muzeje: 

— Vinarski muzej v stolpu v parku ob Dravi (danes razsta-
vni paviljon Dušana Kvedra). 

— Arheološki muzej v poslopju bivše dominikanske vojaš-
nice. 

— Kulturno-zgodovinski muzej v prostorih ptujskega gra-
du, kjer je bila tudi osrednja slovesnost z mnogimi govori. 

Popoldne je bila v Ljudskem vrtu prvomajska veselica. 
Prihodnjič: Ustanovljen je oblastni ljudski odbor 
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Izgrajevali Haloze — razdejali ptujski dom učencev 
v zvezi s polemikami, ki se pojavl ja jo v ča-

sopisju (Delo, Večer, Tednik), nam dovolite, 
da nekatere zadeve pojasnimo tudi prizadeti 
delavci Doma učencev iz Ptuja. 

V ptujskem domu učencev so letošnje po-
letje bivali udeleženci Z M D A Slovenske go-
rice 89 že tretje leto zapored. Brigadirji so se 
v našem domu naselili neposredno po konča-
nem pouku 24. juni ja , tako da so se tako kot 
prejšnja leta v domu srečevali odhaja joč i 
učenci s pr ihajajočimi brigadirji . Naša želja, 
da bi akcijo začeli teden dni pozneje, ni bila 
upoštevana zaradi enotnega pričetka mladin-
skih delovnih akcij . To je povzročilo delav-
cem doma (ver jamemo, da tudi vodstvu akci-
je) veliko težav pri predaji prostorov briga-
dir jem, saj smo morali tako rekoč prek noči 
us[>osobiti okrog 8 0 % prostorov doma in 
domskega inventarja za potrebe brigadirjev 
(čiščenje 55 sob, vseh učilnic, jedilnice, trim-
skega kabineta, pripraviti ustrezno količino 
posteljnega perila, kocev, popisati inventar, 
napraviti zapisnik o prevzemu in predaj i i. t. 
d.). 

Ko so brigadirji po končani akciji 13. av-
gusta odšli, so za seboj pustili v novem domu 
precejšnje razdejanje in vrsto poškodb, ki 
smo jih popisali predstavniki doma, pred-
stavnik IS SO Ptu j in predstavniki brigadir-
jev. 

Iz tega popisa je razvidno, da so nastale 
poškodbe v prav vseh prostorih, v katerih so 
bivali brigadirji (55 spalnic, 11 kopalnic, 4 
učilnice, stopnice, stopnišče, hodniki , jedilni-
ca, trimski kabinet). Prostor ne dopušča po-
drobnejšega naštevanja poškodb, vendar jih 
s tmimo v nas lednjem: 

— pleskanje 3543 m ' zidov 
— lakiranje in popravila 38 vratnih kril in 

stopniščne ograje 
— popravila vratnih podbojev 
— nabava 12 vratnih kril, ki j ih nismo mo-

gli popraviti 
— popravila postelj , omar, miz, polic in 

druge opreme zahtevajo poleg nabave po-
trebnega materiala za popravilo še 364 ur 
kvalificiranega dela mizarja 

s t rojno kemično čiščenje več kot 100 m^ 
talnih površin (tapison) 

— popravilo poškodovanih vrat na har-
moniko v učilnicah 

— polnjenje izpraznjenih gasilskih apara-
tov 

— zamenjava 300 m ' talnih oblog, zažga-
nih s cigaretnimi ogorki 

— popravila razbitih stikal, vtičnic, svet-
lobnih teles in drugega električnega materia-
la 

— sanacija 11 umivalnic 
— popravilo zažganega velikega zabojni-

ka za smeti 
— nadomest i tev: 24 stolov, 21 kocev, 12 

vložkov jogi, 41 r juh, 10 vzglavnikov, 40 
prevlek, 5 stenskih ur, 7 umivalnikov, 11 
ogledal in vrste drobnega inventarja (polic, 
ključavnic, palic v omarah, kljuk, ščitnikov, 
poteznih rolet i. t. d.). 

D o m učencev in predstavniki Z M D A in IS 
SO Ptuj so se strinjali z navedenim popisom. 
D o razha jan ja pr ihaja pri oceni višine škode, 
izražene v dinarj ih. O b tem vprašanju pr ihaja 

med Domom učencev in predstavniki skup-
ščine Z M D A Slovenske gorice 89 do vrste 
razhajanj , ki se odraža jo tudi v polemikah v 
časopisih, pri katerih predstavniki doma ni-
smo hoteli sodelovati v prepričanju, da z nji-
mi ne bomo odpravili nastale škode v našem 
domu. Ko pa je svoje videnje nastalega pro-
blema javno obelodanil Milan C U Č E K , član 
IS SO Ptuj in predsednik skupščine Z M D A 
Slovenske gorice 89, se moramo, čeprav nera-
di, odzvati tudi delavci Doma učencev v Ptu-
ju. Pojdimo po vrsti: 

1. 30. avgusta 1989 je Dom učencev Ptuj 
naslovil IS SO Ptuj tabelo z ocenitvijo skup-
ne škode, ki je temeljila na popisu poškodb 
po končani akciji, v višini 1,677.951.860 din. 
O b tem smo poudari l i , da je ovrednotena 
škoda prikazana tako (citirano)« . . . da so 
nekateri zneski že fiksni, drugi pa na osnovi 
pr idobljenih predračunov predstavljajo oce-
no višine škode, ki bo dejansko znana šele po 
odpravi oziroma sanaciji poškodb.« 

2. Neposredno po tej ocenitvi (7. septem-
bra 1989) so predstavniki skupščine Z M D 
Slovenske gorice 89 izdelali svojo tabelo oce-
nitve, v kateri so se očitno morali uskladiti na 
nižji znesek zaradi poman jkan j a denar ja , saj 
nihče ni pričakoval, da bodo brigadirji pov-
zročili takšne in toliko poškodb. 

N a tej osnovi so »priznali« le 5 0 % stro-
škov pleskanja in ob tem še zmanjšali že pre-
pleskano kvadraturo, upoštevali le 50 % fi-
nančnega deleža pri površinah talnih oblog, 
potrebnih za zamenjavo, v celoti »izbrisali« 
sanaci jo 11 kopalnic (po predračunu Gradisa 
cca 880.000.000 din), češ da gre za konstruk-
cijsko napako (čudno, da se je pojavila po 
devetih letih obratovanja) , ne pa za nepravil-
no uporabo, ki je povzročila zamašitev odto-
kov in poplave, močenje stropov, predelnih 
sten i. t. d. 

— namesto 12 »priznali« le 5 vrat za za-
menjavo 

— samovol jno zniževali vrednost ure mi-
zarskih in drugih del s 86.690 din na 69.537 
din 

— črtali 173 ur opravljenega dela delav-
cev doma 

— za 50 % znižali stroške popravila zaboj-
nika za smeti 

— zmanjševali stroške čiščenja kocev i. t. 
d. 

Na ta način so pristali pri ocenitvi škode 
na znesku 371.954.742 din, kar je povzročilo 
polemike in spreneve4anja o škodi, češ da je 
dom škodo ocenil previsoko, da hoče na ta 
način pridobiti sredstva za odpravo pomanj-
kljivosti, ki so nastale že ob graditvi D o m a 
učencev na Ptuju, da se hoče na ta način »re-
šiti« brigadirjev in da je s tem povzročil ško-
do mladinskemu prostovoljnemu delu. 

Takšna natolcevanja in prikazovanja ško-
de na ta način odločno zavračamo. Že v svo-
jem prvem dopisu IS SO Ptuj (s katerim smo 
seznanili tudi Zavod za šolstvo SRS, Skup-
nost SRS, Izobraževalno skupnost SRS, RK 
ZSMS in druge) smo navedli, da delavci do-
ma učencev zahtevamo zgolj, da se nastala 
škoda sanira v breme povzročiteljev in da se 
delavcem doma povrne doda tno delo, ki je 

bilo potrebno zaradi nastale škode. Pri tem 
vztrajamo še danes. 

aiedil je usKiajevalni postopek med Do-
mom učencev Ptuj in predstavniki IS SO 
Ptuj, pri čemer smo dosegli soglasje, da skup-
no iščemo najcenejše izvajalce in najugodnej-
še ponudnike pri dobavah za zamenjavo po-
trebnih materialov (vrata, stoli, talne obloge 
i. t. d.), da poskušamo čimveč poškodb od-
praviti z delom svojih delavcev (doma in ob-
činske uprave) ter da sporna in odpr ta vpra-
šanja glede procentualnih deležev in drugega 
preložimo in rešujemo pozneje predvsem za-
radi stalnega naraščanja cen in inflacije. 

Nikoli se pa predstavniki doma nismo us-
kladili niti na višini škode 0,37 milijarde din 
niti na višini 0,54 milijarde din, kot to navaja 
predsednik skupščine Z M D A Slovenske go-
rice 89, in tudi ne na oceni škode v višini, 67 
milijarde din, ampak ponovno poudar jamo, 
d a j e v domu potrebno sanirati tisto škodo, ki 
so jo povzročili brigadirji, pri čemer se mak-
simalno zavzemamo za to, da bi našli najce-
nejše (ne pa na jbol j cenene) rešitve na tem 
našem zmedenem notranjem trpu. 

Sele ko bo povzročena škoda opravljena, 
bo moč objektivno oceniti višino nastale ško-
de. 

O b koncu pa povejmo in si vsi skupa j pri-
zna jmo naslednje: 

— Brigadirji Z M D A slovenske gorice 89 
so v Domu učencev na Ptuju, kjer so prebiva-
li, napravili veliko škode, ki gre v milijone di-
narjev. 

— S tem so sami sebe omadežavali in žal 
vrgli senco tudi na mladinsko prostovoljno 
delo (ne pa predstavniki in delavci Doma 
učencev, ki j im je bilo prav zaradi tega napr-
teno veliko skrbi in nepotrebnega dela). 

In za konec: Dom učencev vrsto let sode-
luje z Z M D A Slovenske gorice, j im nudi go-
stoljubje, se veseli uspehov brigadirjev, ki so 
v preteklih letih resnično veliko prispevali k 
razvoju naše občine. Poskušali smo brigadir-
jem po svojih močeh pomagati in smo bili 
vsa leta veseli pr iznanj in pisnih pohval , pa 
tudi udarniških značk, ki so jih domu in nje-
govim delavcem podeljevali hvaležni briga-
dirji prejšnjih let. 

Letos pa? 
Verjemite, da se naše videnje in odnos do 

mladinskega (pa tudi drugega) prostovoljne-
ga dela ni spremenil, kot tudi ne naš odnos 
do tistih mladincev in mladink, ki bodo ceni-
li in spoštovali družbeno premoženje in dom-
ski inventar, da bo lahko Dom učencev služil 
vrstam bodočih mladih generacij. Takim 
mladincem in tudi brigadirjem bodo vrata 
našega doma vedno odprta . 

Navedeno problematiko so obravnavale 
družbenopoli t ične organizacije Doma učen-
cev, komite za SLO in DS ter dvakrat zbor 
delavcev doma in samoupravni organi ; vsi 
zahtevajo, da se naše pojasnilo objavi. 
Predsednica zbora delavcev: 
Marta VINDIŠ, s. r. 

Ravnatelj d o m a : 
Andrej F E K O N J A s. r. 

Kmečke ženske, 
vabljene 

Pospeševalna služba za delo s kmečkimi ženskami pri Ob-
dravskem zavodu za veterinarstvo in živinorejo Ptuj, Kmetijska 
zadruga Ptuj in Srednješolski center pripravljajo tudi za letošnjo 
zimsko sezono več oblik izobraževanja za kmečke ženske. 

V prostorih Srednješolskega centra bodo pripravili kuharski 
tečaj — gre pravzaprav za enodnevne seminarje — pripravl jajo 
tudi začetni in nadaljevalni tečaj šivanja. Te oblike izobraževa-
nja so pričeli že pred dvema letoma in zanimanje kmečkih žensk 
je bilo veliko. Lansko zimo je bilo zanimanje nekoliko manjše, 
in kot je dejala pospeševalka za delo s kmečkimi ženskami Tere-
zija Meško, je bilo manjše zanimanje posledica premajhne ob-
veščenosti. Tudi ta sestavek je zato namenjen vsem zainteresira-
nim kmečkim ženskam, da se lahko v zimskem času preizkusijo 
v kuhanju . Doslej so prijavljene ženske razdelili v štiri skupine; 
vsaka je torej prišla na vrsto enkrat mesečno, in to ob ponedelj-
kih. Izobraževanje je t rajalo od 10. d o 15. ure, ženske so torej 
lahko postorile domača dela z ju t ra j in zvečer. Ne gre pa pri 
vsem tem za strogi način izobraževanja, temveč je vse skupa j na-
menjeno izmenjavi izkušenj pri pripravi zdrave kmečke hrane. 

Predsednice aktivov kmečkih žensk: 

Rozika Sagadin. Dragonja vas 20; Genovefa Amejčič, 
Gradišča 116; Marija Mohorič. Levanjci 5; Milena Valič, Me-
zgovci 25; Kristina Kirbiš, Zg. Hajdina 68; Jelka Zupanič, Sp. 
Hajdina 40; Marta Toplak, Juršinci 21; Marjana Kovačič, Le-
šje 17; Marija Horvat, Markovci 22; Zdenka Valenko, Cunkov-
ci 5; Martina Obran, Moškanjci 65; Kristina Kukovec, Mure-
tinci 40; Majda Pintarič. Bratislavci 38; Tilčka Šalamun. Pod-
nje 16; Anica Horvat. Stojnci 96; Justina Jus, Stoperce 75; Ma-
rija Štebih, Sovjak 2; Angela Habjanič, Jurovci 2; Marta Dru-
zovič.Drbetinci 13; Terezija Pungračič, Drenovec 7; Marija Ko-
lar, Žetale 80; Milena Munda, Gajevci 39. 

nekaj pa velja tudi druženje s sovrstnicami, za kar vse prevečkrat 
v vsakodnevnem življenju zmanjka časa. Stroške p redavan j krije 
SIS za pospeševanje proizvodnje hrane in zagotavljanje osnovne 
preskrbe, za kmečke ženske je torej izobraževanje brezplačno, s 
seboj prinesejo le potrebni material za prakt ično delo. 

Če vas bo ob prebiranju sestavka vse skupa j zamikalo, se 
prijavite pri predsednici svojega aktiva kmečkih žensk ali pri 
Mariji Roškar v zadružni enoti Gorišnica. 

JB 

Kmečke ženske znajo poskrbeti tudi za družabnost. 

(5. nadal jevanje) 

Monakovčan me je na koncu 
svojega pr ipovedovanja opozo-
ril, da se izognem takega kon-
ca, če grem za zdravnika v 
Nemčijo, kjer je večina zdrav-
nikov v vojaških suknjah. 

Vse, kar je povedal v zvezi z 
menoj , se mi je zdelo nekaj ne-
verjetnega. Zasumil sem, da 
morda Monakovčan ni dimni-
kar in tudi ne samo stražar, 
ampak je tudi v ovaduški služ-
bi, kar zna dobro prikriti. 

Ko je v cerkvici sv. Marka 
na Ptujskem polju zazvonilo 
popoldne , so skupine zaporni-
kov prenehale z delom in se 
zbrale pri kosilu in opoldan-
skem počitku. Tudi naša skupi-
na je odložila lopate in rovnice 
in se pomakni la proti kotlu, iz 
katerega se je po grajski prista-
vi vonjala v r o ^ jed. V menaz-
ke so nam natočili toplo vodo z 
razkuhanimi koščki starega 
krompir ja . 

MOJ monakovski »prijatelj« 
se je ob taki priliki na mah 
spremenil . Odrezavo je rjovel 
povelja, da smo se postavili v 
vrste. Po skromnem kosilu smo 
legli na ležišče. Utrujeni smo 
zadremali . 

Odkar se je število jetnikov v 
hlevu povečalo z neznanci, 
smo se pogovarjal i man j sproš-
čeno. Med nami so nekateri 

vzbujali videz, da bi mogli po-
stati gestapovski zaupniki . 

Glava mi je bila polna mu-
čnih misli. Svojo usodo sem 
delil z mnogimi tovariši. Bila je 
delček t rpl jenja vseh nas in del 
skrbi vseh nas. V solidarni 
skupnosti enake usode je veli-
ka moč, ki da je oporo še tako 
potr temu duhu . . . 

Zadremati nisem mogel. Res 
je, da tudi u t ru jen nisem bil, 
ker sem dopoldan le malo de-
lal. Pričakoval pa sem, da bo 
Monakovčan pogovor z menoj 
nadaljeval, in pripraviti sem se 
moral na odgovor. 

Stražarji so se zamenjali 
Popoldan se je straža menja-

la. Bavarce je nadomest i la sku-
pina Prusov. Ti so bili mnogo 
bo l j zagrizeni in predani Iiitler-
jevskim zablodam. Bili so pravi 
okrutneži. Surovo so pognali 
skupine jetnikov na svoja delo-
višča. 

Naš oddelek je nadaljeval 
delo na cesti. Zasipavali smo 
huhoumiško razdejanje . Na 
obeh straneh popravl jene poti 
smo skopali ja rke in pot utrdili 
ob robovih s hlodi. Oklestili 
smo drevje in grmičevje, da bi 
bila cesta brez vejevja. 

Tisti dan ni bilo nobene kon-
trole. Gestapovci so radi zvečer 

posedali po ptujskih gostilnah 
s ptujskimi pobrat imi. To je 
prišlo prav tudi nam zaporni-
kom. Hitreje so izginili in osta-
le so le nočne straže. Bolj 
sproščeno smo posrebali večer-
jo , ki je bila krompir jeva juha , 
na to so nas nagnali spat. 

Tovariši v hlevu 
Svoje ležišče sem imel med 

dvema sedaj pokojn ima prija-
tel jema. N a levi je ležal odve-
tnik z bradico (dr. Fermevc, 
op . V. R.), ki je vedno govoril o 
vseh stvareh zelo preudarno. 
N a desni strani je ležal moj 
dolgoletni sošolec, zdravnik v 
Središču ob Dravi (dr. Lojze 
Toplak, op. V. R.). Bila sva do-
bra prijatelja. Njega je odliko-
vala vesela narava in prijetna 
prešemost . Po mojem prigovar-
j an ju se je odločil za službo v 
lepem, precej bogatem, gospo-
darsko t rdnem in narodnoza-
vednem trgu, ki je bil rojstni 
k ra j m o j i h ^ a r š e v . 

Mnogo nepozabnih uric v 
otroških letih sem preživel z 
nj im v mikavni središki naravi. 
Ob Dravi v Sparovcih, kjer je 
bilo v tistih časih mnogo divja-
di, posebno veliko pa lepih fa-
zanov, sva uživala ob pogledu 
na fazanske lepotce, ki so se 
kovinsko modro lesketali v ve-
černem soncu, ko so se umikali 
z njiv v g r m o v j e . . . V družbi s 
sošolcem so moje misli uhajale 
naza j v otroška leta . . . « 

Dr. Braumen piše dalje, da 
je bil za zapornike v hlevu dan 
enak dnevu in noč noči. Koliko 
ponižanj so doživeli! Ko je zju-
t ra j posijalo skozi hlevska okna 
sonce, so vedeli, da mora jo 
vstati. Umili so se pri vodnja-
ku, pojedli svoj pičli in neoku-
sni zajtrk. Ko se je izmenjala 
straža, so morali na delo, zabe-

Ijeno s psovkami, brcami in 
udarci s pestmi. Dimnikar iz 
Monakovega je v dneh zdrav-
nikove zaposlitve pri cestnih 
delih spet poklical dr. Brumna 
na pogovor. Povedal mu je, da 
je v F*tuju v gostilni znova go-
voril z lekarnarjem, ki ponu ja 
zdravniku, da bi častno služil 
nemškemu rajhu, a ne v Slove-
niji, ampak v Nemčiji . 

Zavrnjena ponudba in novo 
opravilo 

Dr. Brumen je ponudbo , da 
bi lahko zapustil jetniško ži-
vljenje, če bi sprejel zdravniško 
službo v Nemčiji , zavrnil. Tudi 
ponu jeno zdravniško službo v 
Sloveniji bi zavrnil, saj bi se s 
tem izognil usodi, ki so jo naci-
sti zapisali njegovim tovarišem. 
Monakovski stražar pa je nad 
njegovim odgovorom osupnil 
in mu po kratkem molku ponu-
dil beg z Borla, češ da hrvaška 
meja ni daleč. Tudi to ponud-
bo je zdravnik odklonil . 

Dan po pogovoru dr. Brum-
na z Monakovčanom je jetnike 
v hlevu stražila spet pruska 
skupina. Tega dne je prišla že 
zgodaj z jutra j v hlev skupina 
treh gestapovcev. Vsi jetniki so 
se morali postaviti v vrsto in iz 
vrste so poklicali dr. Brumna, 
češ da je bil mestni fizik in mo-
ra z njim na grad. 

Peljali so ga pred grajski zid 
pri visoki skali. Tu so mu uka-
zali skopati globoko jamo, za 
kar riaj izbere šest zapornikov, 
svojih hlevskih tovarišev. Jama 
na j bi bila tako velika, da bi 
služila za latrino tristo petdese-
tim zapornikom za tri mesece. 
Zapovedali so, da mora biti ja-
ma skopana v petih dneh in do 
teda j urejena latrina. 

Naslednje jutro so čakale 
kopače j ame pred hlevskimi 

vrati velike lopate, motike in 
rovnice ter še nekaj drugega 
potrebnega orodja. Na delo se 
je prijavilo šest mož, ki so j ih 
spremljali na delo stražarji s 
strojnicami. 

Za latrino so pod vodstvom 
dr. Brumna zakoličila dva dela, 
enega za moško in drugega za 
žensko latrino. Zdravnikov na-
mestnik je bil študent medicine 
in dober znanec dr. Brumna. V 
petih dneh so delo končali. Te-
ga dne je prispela tudi komisi-
ja, si delo ogledala in kar po-
hvalno spregovorila nekaj be-
sed. 

Privedli so nove jetnike 
Drugo jutro se je razjasnilo, 

zakaj so morali latrino zgraditi 
v petih dneh. Na grad so na-
mreč pripeljali več skupin za-
pornikov. Bili so iz raznih kra-
jev in raznih poklicev in staro-
sti. Tudi mater z otroki ni 
manjkalo. Z novimi zaporniki 
so pričeli polniti grad od tal d o 
vrha. Lepše prostore so si ge-
stapovci uredili zase, za pisar-
ne in druge namene. V pisar-

nah so čez dan surovo zasliše-
vali jetnike, po nočeh pa so ge-
stapovci večkrat prirejali orgi-
je. 

Med privedenimi na grad je 
bila velika skupina učiteljic in 
učiteljev iz ptujskega okraja , ki 
so j ih sem navidezno poslali na 
prešolanje. Pretresljivi so bili 
pogledi na posamezne skupine 
privedenih ljudi. Matere z otro-
ki so bile objokane, starci obu-
pani, možje zakrknjenih obra-
zov. Vsakdo je nosil svojo culo 
v roki, nekateri so bili oprtani z 
vrečami, napolnjenimi z naj-
nujnejšimi potrebščinami za ži-
vljenje. Vsi privedeni tistega 
dne so bili določeni za izselitev 
ali bol je rečeno — za izgnan-
stvo. Tako so nacisti izvajali 
dobro premišljeni genocid nad 
slovenskim narodom. 

Po družine so prihajali po-
noči in v naglici so morale 
zbrati na jnujnejše za pot v ne-
znano, drugo premoženje je 
ostalo okupator ju . 

Se nadal ju je 

Prvi zaporniki na gradu. 
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Ob prihodu v tovarao pridejo tovonijaki najprej v sprejemni laboratorij, 
kjer s posebno sondo vzamejo vzorce za ugotavljanje vsebnosti sladkorja 
in primesi. 

Pesa je oprana, očiščena vseh primesi, zrezana in po transporterju potu-
je v nadaljnjo predelavo. 

Tovarna sladkorja v Ormožu 
ob desetletnem jubileju 

Ob malem, desetletnem jubileju tovarna uspešno dela in dobro posluje. Rezultati zadnjih let so ovrgli na-
tolcevanje, da gre v Ormožu za politično tovarno in zgrešeno naložbo. Ta industrija je doma v razvitem svetu 
in zaradi tega sodi tudi v naš svet, če hoče biti razvit. Ideje, želje in predlogi za zgraditev tovarne sladkorja v 
Sloveniji so se prvič pojavili pred več kot 100 leti. V dogovoru o temeljih družbenega plana SR Slovenije za 
obdobje 1976—1980je bilo določeno, da bomo v Sloveniji povečali poljedelsko proizvodnjo in med pomemb-
nejšimi kmetijskimi proizvodi pridelovali tudi sladkorno peso ter zgradili tovarno sladkorja. 

Sprva v konzorcija za gradmjo, kasneje v Poslovni skupnosti za sladkor Slovenije so se organizirale zain-
teresirane organizacije združenega dela in si zadale nalogo, da organizirajo dovolj površin za sladkorno peso v 
podravski in pomurski regiji ter v skupnosti občin Varaždin, da pripravijo naložbo in zgradijo tovarno slad-
korja, usposobijo delovni kolektiv, zgradijo stanovanje za delavce tovarne in se dogovorijo o razdelitvi pridel-
kov in predelavi sladkorja, melase in pesnih rezancev med članice poslovne skupnosti. Tako se je na temelju 
skupno postavljenega cilja oblikovala Poslovna skupnost za sladkor, ki pri tem združuje vse pomembnejše 
agroživilske organizacije iz Slovenije. 

Gradnja tovarne se je pričela 1977. leta, gradili so jo dve leti; v decembru 1979 se je začela preizkusna 
proizvodnja. Njenega pomena ne kaže iskati samo v novih izdelkih — sladkorju, melasi in pesnih rezancih, 
temveč v novi poljščini, kije pomemben dejavnik za druge poljščine v kolobarju. Brez dvoma pa se je z gradit-
vijo tovarne marsikaj premaknilo na bolje tudi v miselnosti prebivalcev občine Ormož in širše. 

10 let je malo, več pa 
pomeni za napre j . . . 
v času predelave s ladkorne 

pese v ormoški tovarni s ladkoi ja 
j e težko priti d o direktorja magi-
stra Vinka Stefančiča. Tudi ko ni 
čas predelave pese, ne bi mogli 
reči, da je v tovarni lenoben 
utr ip življenja, v tem času pa ne-
kateri zaposleni pravijo, da j e 
prava »norišnica«. Kolegiji, po-
slovni sestanki, obiski i>oslovnih 
par tner jev, vmes številni telefon-
ski klici in potem še petek, ko di-
rektor p o dolgem dogovar jan ju 
le na jde prost termin, da sprejme 
tudi novinarje , ki so v teh dneh 
pogosti gostje. Seveda ni to tista 
ura , za katero si se dogovori l ; te-
ga si že vajen in tudi direktor ti 
k l jub vsej obilici dela in skrbi 
pr i jazno reče: — Veš, malo še 
počaka j . 

Ko ima končno čas za pogo-
vor, ta steče sproščeno. Med pr-
vimi vprašanji j e bila ocena de-
setletnega dela v edini slovenski 
tovarni s ladkoi ja . 

Vinko Štefančič: » O b naši prvi 
desetletnici razmišljam o celot-
nem kompleksu tovarne sladkor-
j a — na eni strani na s ladkorno 
peso kot surovino, na drugi stra-
ni pa proizvodnjo s ladkorja , tega 
finalnega proizvoda, ki mora po-
plačati vsa vlaganja v tovarni in 
na njivah. Ko g ledamo 10 preho-
jenih let, se nam zdi to razmero-
ma malo, veliko več pa je za pri-
hodnost . Ob vsem pa z veseljem 
povem: ko gledam našo prehoje-
no pot in ob tem ocenju jem 
odločitev o gradnj i tovarne slad-
kor ja in proizvodnji s ladkorne 
pese, ugotavl jam, da je bila to 
ena najupravičenejših odločitev 
in se je pokazala tudi ekonom-
sko upravičena. 

Vsekakor moram reči, da je v 
današnj ih zaostrenih razmerah v 

celotnem delu kmetijske proiz-
vodnje zelo pomembno , da ima-
m o s ladkorno peso ; n jen proiz-
vod ima svoje tržišče doma, pa 
tudi v izvozu. Vsem, ki iščejo tak-

šne ali drugačne napake v našem 
tekočem poslovanju , a jih ne naj-
de jo in iščejo-potem slabost v ne-
ki politični odločitvi, moramo 
povedati , da nismo politična to-
varna in ne zgrešena investicija. 
Proizvodnja sladkorja je doma v 
razvitem svetu in zaradi tega sodi 
tudi v naš svet, če hoče biti razvit. 

V desetih letih ugotavljamo, 
da je bil celoten kompleks tovar-
ne s ladkorja kl jub svoji zahtev-
nosti dobro zastavljen in se do 
danes niso pokazale neke bistve-
ne pomamkij ivost i .« 

Vinko Štefančič je še dodal , da 
so se v tovarni s ladkorja Ormož 
pravilno lotili š i r jenja proizvod-
nje s ladkorne pese, kar je poka-
zal tudi način sodelovanja tovar-

ne s tehnologijo, strojnim par-
kom in strokovnim kadorom; to 
jo uvršča v sam vrh sladkornih 
tovarn Jugoslavije, vključuje pa 
se tudi med boljše tovrstne tovar-

ne Srednje Evrope. To je dobra 
osnova za nada l jn je tehnološko 
in organizacijsko izpopolnjeva-
nje, da ne bi izgubili koraka z 
razvitim svetom. 

»Lahko rečem, da je bil ob na-
šem startu pred desetimi leti ve-
lik riziko. Če bi bili denimo da-
nes pred p o d o b n o nalogo, bi jo 
p o vsej verjetnosti enako zastavi-
li in tudi razvijali.« 

Kako je z osnovno 
sorovino — sladkorno 

peso? 
Tudi magistro Terezijo Štefan-

čič, ki vodi surovinski sektor v 

ormoški tovarni s ladkorja , j e bi-
lo težko najti . Bila je na dvoriš-
ču, kjer prevzemajo peso. Pravi, 
da je v času spravila in predelave 
njena posebna skrb pesa, seveda 
njena kakovost. Povedala je, da 
so vsa leta doslej peso pridelova-
li v glavnem v Pomur ju , Podrav-
ju ter občinah Varaždin in Čako-
vec. Letos so povečali površine 
in pričeli poskusno pridelavo v 
Hrvatskem Zagor ju — v Cretju 
in Zlatarju Bistrici. Veliko novih 
površin so pridobili tudi v obči-
nah Ludbreg in Koprivnica. 

Letos so sicer pričakovali oko-
li 46 ton pridelka na ha, kaže pa, 
da se je povprečje ustavilo pri 50 
tonah na hektar. 

Terezija Štefančič je povedala, 
da je v zadnjem času v primerja-
vi s prvimi leti opaziti velik na-

predek pri pr idelovanju pese. To 
se najboljše vidi na dvorišču, pri 
samem prevzemu. Povprečno 
gledano je letošnji pridelek odli-
čen, seveda pa ne ves. Še vedno 
se na jde slabo obrezana pesa in 
drobni pesni koreni, ki jih ne 
moreš spraviti v t ra jno skladišče. 

Bolj žalostno kot jezno pa je 
dejala, da jo kot strokovnjaka še 
posebej prizadene, če pesa ni 
takšna, kot bi lahko bila, saj bi z 
malo dobre volje in znanja pre-
magali nekatere težave pri proiz-
vodnji . 

V začetku spravila je bila vse-
bnost sladkorja okoli 14- do 
14,2-odstotna. Lepa jesen je po-
vsod tam, kjer so n^l^oliko poča-

kali s spravilom in je pesa ostala 
v zemlji, izboljšala kvaliteto. 

Skrb za kadre 
z njiv se ponovno preselimo v 

tovarno, kjer j e za nedoločen čas 
zaposlenih 386 delavcev, nj ihova 
povprečna izobrazba je srednje-
šolska. Premorejo enega doktor-
j a znanosti , dva magistra, 19 za-
poslenih ima visoko in 17 višjo 
izobrazbo. V času kampanje vsa-
ko leto doda tno zaposli jo delav-
ce za določen čas; letos so j ih za-
poslili 162, za določen čas pa 

imajo zaposlenih še 13 pripravni-
kov. Da so dobri kadri vseh pro-
filov v tako zahtevni tehnologiji, 
kot je v tovarni s ladkorja , nu jno 
potrebni, vedo že od vsega začet-
ka. Direktor Vinko Štefančič je 
povedal, da v tovarni za dobre 
kadre skrbijo na dva načina — s 
permanentnim izobraževanjem 
in s š t ipendiranjem v rednem 
izobraževanju. Trenutno imajo 
na izpopolnjevanju v inozemstvu 
neka j tehnologov. 

S št ipendiranjem skušajo v to-
varni opredeliti potrebe, ki bodo 
nastale v pr ihodnj ih letih v vseh 
profilih, predvsem v tehnični 
stroki, da bi gledano dologoro-
čno lahko kvaliteta kadrov in de-
la naraščala. 

Standard delavcev in 
njihovo dobro počutje 
Vinko Štefančič:»Zdi se mi, da 

se dobro počut je delavcev začne 
z dobro organizacijo dela. Če je, 
denimo, delovni proces slabo or-
ganiziran, če nas ta ja jo težave z 
repromaterialom, rezervnimi deli 
in delavec ne doseže zaželenega 
cilja, kar je potem vzrok za bolj-
še ali slabše vrednotenje dela, je 
njegovo počut je vse pre j kot 
ugodno. Z vrednotenjem dela je 
tudi pogojena delavčeva pr ipad-
nost kolektivu. Sklenil bi takole; 
iz dobre organizacije dela izhaja-
jo tudi ugodni ekonomski rezul-
tati in vse tiste opredeli tve in po-
trebe, ki se dolgoročno kažejo v 
takem kolektivu.« 

Ob dobri organizaciji dela 
posvečajo v Tovarni s ladkorja 
Ormož veliko skrb zdravstvene-
mu stanju delavcev, zaradi tega 
imajo v okviru tovarne organizi-
rano ambulanto . Sem sodi tudi 
redna in pravilna prehrana in 
urejevanje s tanovanjskega vpra-
šanja. Vsako leto uspejo v tovar-
ni rešiti neka j s tanovanjskih pro-
blemov. 

Prihodnost Tovarne 
sladkorja Ormož? 

»o tem pri nas razmišljamo 
kratkoročno in delno tudi dolgo-
ročno. Kratkoročno gledano iz-
va jamo seda j proces moderniza-
cije tehnologije in obstoječih ka-
pacitet in bomo v srednjeročnem 
obdobju verjetno avtomatiko, ki 
j o imamo sedaj , spremenili v 
procesni način vodenja tovarne s 
poudarkom na čim boljših teh-
noloških vzporednicah, kjer je 
prvenstvena naloga predvsem na 
kvaliteti s ladkorja samega, na ra-
cionalni porabi energije, kvaliteti 
dela in kvalitetnih kadrih, ki po-
tem tudi dosežejo p r i m e m o vred-
nost svojega dela.« 

Vida Topolovec 
Foto : Ema Žalar 

Del pese pripeljejo tudi po železnici. Na fotografiji vidimo, kako z mo-
čnim curkom vode čistijo peso in ta gre takoj v predelavo. 

Direktor magister Vinko Štefancic vodi tovarno resnično s srcem in se-
veda z veliko znanja. 

Vodja surovinskega sektorja magistra Terezija Štefančič je v teh dneh 
več na dvorišču, pri prevzemu pese, kot v svoji pisarni. 

Vodenju in nadzoru tehnološkega procesa je namenjen centralni ko-
mandni prostor, od koder je dober pregled nad posamezno skupino stro-
jev. 

Tovarna sladkorja ima za svoje potrebe tudi dobro opremljen pedološki 
laboratorij, kjer pregledujejo vzorce zemlje. 

Skladišče karbonatnega mulja, ki je dobro gnojilo. 
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Bogatejši za novo cesto 
v soboto, 4. novembra, dopoldan je bila na križišču cest v Prista-

vi pri Cirkulanah krajša slovesnost s kulturnim programom ob odpr-
tju ceste Pristava—Pohorje. Kljub slabemu vremenu se je otvoritve 
udeležilo veliko število krajanov in gostov. Le predstavniki sredstev 
javnega obveščanja niso prišli; verjetno zaradi slabega vremena (?). 

Vsi govorniki so poudar ja l i to izredno veliko pridobitev za vse kraja-
ne s tega območja , sa j bodo lažje hodili in se vozili po lepi, asfaltirani 
cesti, ki povezuje več vasi. Ker je taka pridobitev v Halozah redkost, 
je razumljivo, da so se krajani s tega območja izredno izkazali že od 
začetka. Kako vneto in srčno so se l judje zavzemali za to delovno 
zmago, bi se dalo napisati cel roman in bi ga bilo vredno prebrati ter 
si vzeti za svetal vzgled. Od same ideje ali želje do konca gradnje ce-
ste je bila dolga in trnova pot. Premagali so jo s človeško vztrajnostjo, 
marlj ivostjo in kulturnim dostojanstvom in seveda s samoodreka-
njem. Posebna zanimivost, ki je bila izpostavljena ob otvoritvi v govo-
ni , ki ga je imel predsednik gradbenega odbora A. Žumbar iz Pohor-
ja, je, da so krajani pričeli zbiranje denarnih prispevkov za asfalt že v 
letu 1986. Trajalo je torej nekaj let, da je obl juba postala stvarnost. 

Vsekakor je bil to edinstven primer v KS Cirkulane, morda pa tudi v 
občini Ptuj. Pokazalo se je, da vsaj v Sloveniji v zadnjem času javnost 
v zvezi s Halozami nekoliko več ve o manjrazvitosti , pa očitno še vse 
premalo. Upamo, da Haložani ne bomo (in ne smemo biti) osamljeni 
v prizadevanju za večji s tandard oziroma za splošni napredek in raz-
voj, če hočemo, da bo mlada generacija raje ostajala doma in z večjim 
opt imizmom zrla v prihodnost . 

Marljivi organizatorj i odpr t ja ceste so gQSte prijetno presenetili 
na prijazni domačij i pri Žumbarjevih v Pohorju. Domači ansambel 
P O M L A D je pozno v noč igral vedre melodije. Vsem še enkrat iskre-
na hvala! 

J. Korenjak 

Pripis predstavnikov sredstev javnega obveščanja (ki se ne bojijo slabega 
vremena): Prišli bi bili, če bi bili vedeli za odprtje ceste. 

Jože Čič se še vedno ne da 
v zadnjem času, ko smo v Tedniku nekoliko »zanemarili« naše šahiste, so 

le-ti odigrali tri hitropotezne turnirje v okviru ciklusa 12 turnirjev za leto 1989. 
Prav je zato, da omenimo najboljše tri s posameznega turnirja: dvakrat je zma-
gal Janko Bohak, enkrat pa Igor lljaž. Bohak si je z Jožetom Cičem delil enkrat 
še 2. do 3. mesto, lljaž je bil enkrat tretji, Marko Podvršnik pa je bil dvakrat 
drugi. 

V skupnem seštevku posebnega točkovanja vodi po 9 turnirjih Jože Cič s 
115 točkami, s tem da je nastopil na vseh turnirjih, 2. Marko Podvršnik 103,5 
(6), 3. Janko Bohak 100 (6), 4. Igor lljaž 88,5 (9), 5. Rado Brglez 83 (6) itd. 

Po konca ciklusa so ostali še trije turnirji in prav zanimiv bo še razplet na 
vrhu tabele, saj kljub precejšnji prednosti neumorni hitropoteznik Jože Cič ni-
kakor še ni končni zmagovalec. Po pravilih se namreč vsakemu igralcu v končni 
rezultat šteje 10 najboljših uvrstitev, v primeru nastopa na vseh 12 turnirjih se 
točke dveh najslabših uvrstitev črtajo. 

Zaradi društvenega prvenstva bo turnir za november preložen in bo tako 
naslednji šele 8. decembra ob 18. uri; do konca decembra bo tako odigran še 
novembrski, najzanimivejši pa bo prav gotovo nagradni novoletni 2. januarja 
1990 ob 9. uri. 

Silva Razlag 

Motorni piloti končali sezono 
Letalci Aerokluba Ptuj so v soboto, 

28. oktobra, končali letošnjo sezono z 
uspešno izvedenim tekmovanjem mo-
tornih pilotov Tekmovanje je bilo 
hkrati tudi medklubsko. Zbralo se je 
19 tekmovalcev iz LC Maribor, AK 
Varaždin in AK Ptuj. Ptujska ekipa je 
bila nekoliko okrnjena, saj se tekmo-
vanja niso udeležili nekateri »stari« 

tekmovalci. Zato pa je bilo mnogo 
mladih pilotov, ki so se želeli pomeri-
ti s starejšimi, izkušenejšimi. Klubsko 
tekmovanje je namreč tudi kvalifika-
cija za motoma tekmovanja, ki bodo 
prihodnje leto. 

Tudi vreme je bilo letalcem naklo-
njeno in tekmovanje je potekalo v 
pravem športnem vzdušju. 

Rezultati so bili pričakovani. Zma-
gal je Leopold Ambrožič, drugi je bil 
izkušeni tekmovalec Janez Petrovič, 
tretji pa sicer kopilot na drugih tek-
movanjih Robert Tetičkovič. 

Izkazala se je tudi naša najmlajša 
generacija motornih pilotov, ki so na 
tekmovanju sodelovali prvič. Borut 
Janžekovič je osvojil odlično 4. me-
sto, Tomaž Pliberšek 6. in Vili Toma-
šič 7. mesto. S temi rezultati so si tudi 
pridobili točke za večja tekmovanja. 

Znani ptujski pilot Tomo Vrbančič 
ni tekmoval, opravil je zahtevno nalo-
go glavnega sodnika. 

Rezultati klubskega tekmovanja: 
1. Leopold Ambrožič, 2. Janez Petro-
vič, 3. Robert Tetičkovič, 4. Borut 
Janžekovič, 5. Mike Lapuh, 6. Tomaž 
Pliberšek, 7. Vili Tomažič, S. Ludvik 
Maučič, 9. Ivan Čuček, 10. Janez Me-
znarič, 11. Otmar Gaiser, 12. Zoran 
Malovič, 13. Branko Joha, 14. Iztok 
Žagar. 

Maja Botolin 

Ptujsko kegljanje potrebuje pomoč 
Skoraj dve tisočletji staro mesto Pt^ se ponaša z mno-

gimi zgodovinskimi znamenitostmi. Zal pa vse staro ni 
vedno znamenito in koristno. Med »starine« spada tudi 
ptujsko kegljišče. 

Mnogim je znano, da je avtomatika (tudi takrat ni bila 
nova) bila montirana pred šestnajstimi leti. Od takrat do 
danes nepretrgoma deluje. Vmes so seveda bile večje ali 
manjše okvare. Odpravljali so jih, dokler je bilo možno. 
Sedaj več ne gre. Tehnika je zastarela in dotrajana. To je 
potrdil tudi delavec Elektrovoda — TOZD Oprema iz 
Ljubljane. Avtomatske naprave so v tako slabem stanju, 
da jih je potrebno zamenjati. Ugotovljeno je, da je to še 
edino takšno (beri staro) kegljišče v Sloveniji. Elektrovod 
je pripravljen z zamenjavo avtomatike usposobiti kegljiš-
če. Vendar se je zataknilo. Seveda kje drugje kot pri de-
narju. 

Znano je, da se kegljišče vzdržuje z dotacijami ZTKo 
Ptuj in s sredstvi steznine, ki je najnižja v Sloveniji. Za 
obnovo kegljišča je potrebnih 450 milijonov dinarjev. Ra-

zumljivo, da teh sredstev KK Drava ne zmore. Delavci 
upravnega odbora se trudijo, da bi nabrali sredstva od de-
lovnih organizacij, obrtnikov . . . Obstoj kegljišča in ptuj-
skega kegljanja je odvisen od družbene pomoči. Vodstvo 
kljuba prosi, upa in je prepričano, da bodo sredstva dobi-
li, kajti zanimanje za kegljanje je v Ptuju veliko. Naj ome-
nimo, da redno keglja in tekmuje dvajset krožkov ptuj-
skih delovnih organizacij in da ekipa KK Drave uspešno 
deluje v medobčinski ligi. 

Ptujski kegljači (pa ne samo kegljači) si želijo, da ke-
gljišča ne bi doletela usoda mnogih kegljišč v Sloveniji. 
Mnoge so zaprti in preuredili v diskoteke, biljardne salo-
ne itd. 

Kegljanje ni samo koristen in atraktiven šport. Dokaza-
no je, da so se ob številnih sindikalnih srečanjih sklepale 
prijateljske in poslovne vezi. Od ptujskega gospodarstva 
je odvisno, ali bo iz tega športnega objekta za vedno izgi-
nil športni pozdrav. 

S. Vičar 

Po pričesko v salon Tina 
Krajevna skupnost Gorišnica sodi po številu obrtnikov med močnejše v ob-

čini. Obrtniška tradicija je v tem delu Ptujskega polja zelo stara. 
S tem ko prihajajo novi obrtniki in nove obrti, postaja kraj zanimivejši in 

privlačnejši za marsikaterega domačina; po to ali ono storitev mu ni treba več v 
Ptuj ali drugam. 

Marija pri delu. (Posnetek: Laura, Gorišnica.) 

Marija Zunkovičje v zasebni hiši v Gorišnici 75 odprla frizerski salon Tina. 
Na delo se vozi vsak dan razen nedelje in ponedeljka iz Slovenje vasi. Zakaj se 
je odločila za Gorišnico? 

Na poti od Slovenje vasi do Ptuja in naprej do Gorišnice ni dobila lokala. 
Sicer pa se že od nekdaj vozi na delo. Prej je osem let delala v enem od mari-
borskih frizerskih salonov. 

Kako ji gre? Zaenkrat je zadovoljna. Cene ima zmerne in nižje od drugih. 
Na podeželju si drugačnih tudi ne more privoščiti. 

Salon Tina je za stranke odprt vsak dan od 8. do 18. in v soboto od 7.30 do 
12. ure. MG 

Jesensko tekmovanje 
radioamaterjev iz Ormoža 
Konec septembra je potekalo v Mengšu prvo republiško tekmovanje radi-

oamaterjev na ukv postajah; udeležilo se ga je 13 tekmovalcev iz vse Slovenije. 
Martina Puklavec iz Ormoža je dosegla pri ženskah drugo mesto, pri seniorjih 
njen brat Božo prav tako drugo mesto, Jože Kosi pa peto. Pri veteranih je zlato 
medaljo prejel Ivan Lazar iz Ormoža. 

14. oktobra je bilo v Novem mestu tekmovanje v amaterski radiogoniome-
triji (iskanju skritih oddajnikov) s kratkovalovnimi oddajniki. Sodelovalo je 23 
tekmovalcev iz vse Slovenije. Ormožani so se ponovno zelo dobro odrezali. Pri 
pionirjih je Sandi Šterman dosegel prvo mesto, Robert Klemenčič pa drugo. Pri 
ženskah je Martina Puklavec dosegla tretje mesto, pri seniorjih je bil tretji Jože 
Kosi, četrti pa Božidar Puklavec. Zlato medaljo med veterani je ponovno prejel 
Ivan Lazar. 

Zimski čas je pri radioamaterjih čas izpopolnjevanja in uvajanja mlajših 
članov v zanimiv konjiče4c, ki te lahko prek radijskih valov poveže z vsem sve-
tom, je povedal Jože Kosi, ki mu radioamatersko delo v Ormožu pomeni zelo 
veliko. Vida Topolovec 
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ZVON K A SLANIC 

Ne odhajaj nocoj 
Zakaj odhajaš nocoj, 
ko temno je nebo, 
ker zvezdic ni, 
da svetile bi ti? 

Ne hodi proč, 
ostani tu pri meni, 
ne bo ti žal, saj rada te imam, 
tako močno kot žebelj, ki ga zabiješ, 
kot jeklo, ki ga vliješ, 
zato ne hodi proč! 

ZVONKA SLANIČ 

Ljubezen 
Ljubezen je nekaj lepega 
čistega kot potoček sredi vasi, 
ljubezen se daje in jemlje. 

Nekateri jo cenijo kot nekaj čistega, 
kakor kaplje rose v jutru, 
spet drugi jo zavračajo, 
zdi se jim nepomembna 
ter jim je samo naslada ali užitek. 

Jaz imam najraje 
čisto, kristalno ljubezen, 
ki ni izkoriščevalska, 
ki ni bahaška, 
kije sama po sebi nežna, ljubezniva 
ter je nekaj čistega in nevsiljivega. 
Upam, da bo tudi moj fant 
v ljubezni pošten, 
da mu ljubezen ne bi pomenila samo 
igranje z dekletom za eno noč, 
da bo 'jubezen in tudi mene spoštoval 
in navsezadnje spoštoval 
tudi moje in svoje telo!!! 
TAKŠNA NAJ BI BILA UUBEZEN! 

ZVONKA SLANIČ 

Nikar 
Cvetoča, dehteča 
so tvoja lica, 
žametne oči in 
mehka usta, 
in ko se zbudiš, 
te še rajši imam, 
saj si takrat lepa 
kot roža spomladi, 
kot zvezda poleti, 
zato prosim te, 
nikar mi ne oveni. 

SONJA VOTOLEN 

Samovoljno 
Počne po svoje. 
Zleze v razpoke. 
Norčavo trklja 
po mračnih pogledih. 
Včasih je zlat. 
Včasih je odveč. 
Zato ker dela po svoje. 
Ta dež. 

SONJA VOTOLEN 

Biti senca 
Po tebi hodijo 
težki podplati. 
Sedajo nate 
smrdljive riti. 
Čas pada vate. 
Z večerom izsanjaš. 
Z zarjo ne spiš. 
Kot senca. 
Vendar je 

SONJA VOTOLEN 

Notri 
v razsutem in 
posušenem rdečem 
parfumu 
uvele misli. 
Notri v meni 
je kot v zacvetju 
zimske vrtnice. 

SONJA VOTOLEN 

Res 
Zaman je 
pobegniti 
v kapljico 
na listu. 
Nekdo jo bo 
mimogrede 
odpihnil v nič. 
Spijem jo. 
In mislim, 
da sem majhna 
in opazna. 

SONJA VOTOLEN 

Oddaljenost 
Daleč je. 
Do zvezd. 
Poledenelo. 
Ujamem konce. 
Na zemlji. 
Na nebu. 
Tudi med zvezdami 
je zima. 

SONJA VOTOLEN 

Zdravilo 
Tako sem mirna. 
Ko te splaknem 
v želodec 
in čutim tvoje 
razkrajanje 
po žilah. 
Ko me neseš 
v spanje in 
se le nasmehnem. 
Ker si v meni. 
Tabletka za živce. 

MIRO JASNI: 

Iz Ptuja 
na Ptuj 
Svobodni občani 
se vozimo, hodimo v Ptuj, 
iz Ptuja na Breg. 

Podložni tlačani 
nekdaj so hodili 
tlačanit gospodu 
na zgornji Petuj, 
Ober Pettau. 

Domači smo Prleki 
vii Ptiij na sejme 
se v mesto vozili. 

Sedaj pa k nam 
Delo veselo 
z vriščem in toporiščem 
potuje na delo na Ptuj. 

Sodobni krajani 
že v borbo hitimo 
na Ptuj in v Ptuj, 
vsak po svoje si prepeva 
iz Ptuja na Ptuj, 
po želji in posluhu, 
v duhu svojega napeva. 

JUŽEK KOVAČ 

Zopet sam 
— Prišla si le za eno noč. 

a vendar bil sem srečen, 
ker čutil tvoje sem dlani 
in ljubil, ljubljen bil. 

— Z novim jutrom novi dan, 
odšla si tja, kjer si doma. • 
v slovo mi dala še poljub, I 
ostal sem sam. v srcu zopet je obup. 

— Stekel bi za vlakom. 
a nemočen zrl sem le za njim, 
v meni kakor rana živa 
na poljub je tvoj ostal spomin. 

— Zopet sam v življenju svojem 
kakor prej zdaj spet trpim, 
ostali so mi le spomini, 
a življenje gre naprej. 

i 

MIRO JASNI: 

Pesem \ 
življenja j 
Spoštujem in občudujem, | 
slavim to pesem življenja. 

Odločno vsak dan 
si kujem pravico z resnico, 
svoboden potujem 
v prelestno zdravo naravo, 
gradim še sijaj domačije. 

Med zmedo človeštva 
nazdravljam iskrenim 
in vedrim ljudem, 
zorenju prirode, 
kulture miru in 
svobode. 

Violina mi poje pesnitve 
rešitve tesnobe iz duše, 
odkritja zastora 
za jasen pogled 
v lepoto človeškega dela, 
zavetja priročnega cvetja. 

V jutranji rosi pozdravljam 
dišeče rdeče rože! 

Oktober (Posnetek: L Cimmi.) 

Poslednje jesensko opravilo — spravilo listja 
(Posnetek: L CianL) 
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OTVORITEV TRGOVINE 
Vaščani Apač s m o si že do lgo 

želeli novo, lepšo in bo l j založe-
n o t rgovino. Po dolgih up ih se 
n a m je žel ja uresniči la . Lepo 
s o n č n o soboto , 16. s ep tembra , se 
j e zbrr.la sko ra j vsa vas pred lepo 
zg radbo , našo novo t rgovino. Tu-
di sam sem bil r adoveden , kak-
šna j e no t ran jos t samopos t režn i -
ce. Težko sem p o dolgih , slav-
nos tn ih govorih in nas top ih ča-
kal , d a j o b o d o odpr l i . Dovolili 
so, d a smo si j o l ahko ogledali . 
Police so se šibile p o d težo raz-
novrs tn ih živil Smi l jan Murko , 

novinarski krožek, 
O Š Lovrenc 

J E S E N 
Jesen se začne 23. sep tembra 

in konča 21. decembra . Narava 
se spremeni , l istje na drevesu 
sp remen i barvo. Pos ta ja vedno 
b o l j mrzlo, dnevi se k ra j ša jo , no-
či pa da l j ša jo . P o b i r a m o pol jske 
pr ide lke , sad je , p o vinogradih 
g rozd je , kajti škorci so že grozdje 
skljuvali , k l jub t emu da klopotci 
po je jo . Ptice so odle te le v tople 
kra je , razen kukavice , vrabčkov, 
kosov, sinic in d rug ih . 

Veverice si zb i r a jo lešnike in 
že lode . Zajc i p o po l j ih že gloda-
j o zelje, repo , ko le rabo , korenje , 
ka r kme tom zelo škodu je . Med-
vedi p r ip rav l j a jo br loge za zimo. 
Pol jske miši se zar i je jo v zemljo. 
Lisica, volk in s rna p a bedi jo . 
L j u d j e se p r i p r av l j amo na zimo. 
Kupi l i smo že ali p a n a svojih 
n j ivah pobra l i k rompi r , čebulo, 
česen, p a p r i k o in še d r u g e pridel-
ke. Meni j e bi la j e sen zelo všeč 
s a m o zaradi tega, ker s m o v Ha-
lozah pobira l i g rozd je in pili sla-
d e k mošt , dok le r ni zavrel. 

I G O R K R A J N C , 3. c, 
O Š Olge Meglič 

T E K M O V A N J E Z A Z L A T K O V 
P O K A L 

Letos smo ob dvajse t i obletni-
ci smrti našega učenca Zla tka 
K o s a organiziral i že devetnajs t i 
tu rn i r v nogometu . Pred tem so 
delegaci je iz sosednj ih šol — 
Cvet l ina , Vidma in C i rku l an — 
položi le n a grobove umr l ih učen-
cev cvetje in sveče. N o g o m e t n i 
t u rn i r se j e končal t ako le : 

1. mes to OŠ Ci rku lane 
2. mes to O Š Videm 
3. mes to O Š Leskovec 
4. mes to O Š Cvetl in. 
Učenk e O Š Leskovec so z 

učenkami O Š Videm odigrale 
pr i ja te l j sko r o k o m e t n o rekmo. 
Turn i r ja se j e udeležil nevtralni 
sodn ik iz Z T K O P tu j Ivo Klarič. 

T e k m o v a n j e j e po teka lo v pri-
j a te l j skem vzduš ju in takih sre-
č a n j si še že l imo.Predsednik Š Š D 

Jože Šmigoc 
Š O L A V N A R A V I 

Dolgo se j e od loča lo , končno 
p a s m o 11. s e p t e m b r a le odšli v 
»šo lo v narav i« v Piran. 

O d pol s edme u re z ju t ra j d o 
tr ičetrt n a s e d e m s m o se zbirali 
nes t rpn i popo tn ik i , po ln i priča-
k o v a n j a , n a železniški pos ta j i v 
P tu ju . K o so nas starši pr ipel jal i , 
s m o se hi t ro zbral i v skup ine in 
se spraševali , ali n i smo m o r d a 
česa pozabil i d o m a , in o tem, ka-
k o si b o m o krajša l i prost i čas. 
Po tem nas j e tovar iš ica pokl icala 
v vrs to in šele t ak ra t s m o se zave-
dal i , d a o d h a j a m o o d svojih do-
m a Š h za en t eden . Poslovili smo 
se in že j e pr ispel vlak ter nas j e 
pope l j a l d o K o p r a . K o smo bili 
nameščen i v kupe j ih , s m o se vr-
nili k o k n o m in maha l i v slovo 
svoj im drag im. Vozili smo se pet 
u r . M e d p o t j o s m o opazoval i 
okol ico , poslušal i g lasbo in peli, 
malicali in se pogovar ja l i . Po-
gled na m o r j e nas j e vse znova 
p o p o l n o m a prebud i l . O d K o p r a 
d o Pi rana s m o se peljal i z avto-
b u s o m . Z av tobusne pos ta je smo 
se s pr t l jago n a r amen ih napot i l i 
prot i d o m u in t a m preživeli se-
d e m dni . T u k a j n a m je kuhar ica 
I>ostregla z dišečim kosi lom. Na-
to s m o se namest i l i p o sobah ter 
razložili pr t l jago . T a k o j p o počit-
ku s m o pregovori l i tovariš ico, da 
s m o se šli namoč i t v lepo, veliko 
m o d r o mor je . Nekater i so mor j e 
videli prvič. T o d a tudi mi, ki smo 
n a mor ju vsako leto, s m o uživali 
o b vsem tem. 

Po p lavan ju s m o si še maloo-
gledali mes to in se vrnili . Lačni 
s m o pospravi l i o k u s n o večer jo . 
Pri umivan ju p red s p a n j e m ni-
s m o bili preveč na tančn i , sa j smo 
bili p rece j u t ru jen i . Ko pa smo 
bili v spa ln icah , s m o še kar kle-
petal i , končno pa le t r d n o zaspa-
li. 

Niti en d a n ni bil p o d o b e n 
d r u g e m u . Opravi l i smo ekskurzi-
j o v pr is tanišče Koper . Pr iznam, 
d a si nisem preds tavl ja la , d a je 
luka t ako velika in čudovi ta , da 
so tam tako lepe ladje . Bili smo 
tud i v akvar i ju v P i ranu , k jer 
s m o videli vel iko morskih živali 
in rastl in, med nj imi želve, s tare 
dves to let. Takra t sem si želela, 
d a bi tudi jaz živela t ako dolgo. 

Ogledal i s m o si cerkev, ki je 
n a hr ibu, in o d t a m je lep pogled 

n a m o r j e ter Tar t in i jev trg, ki 
s m o si ga seveda ogledal i tudi od 
blizu. 

Enkrat smo šli peš d o hote la 
Bernard in , k je r s m o se kopal i v 
bazenu , sa j j e bi lo z u n a j h ladne j -
še. Z av tobusom s m o se peljal i 
tud i v Sečovlje in si ogledal i soli-
ne. Videli in izvedeli s m o še veli-
k o zanimivost i , ki n a m b o d o 
os ta le v spominu . 

Predvsem pa mi j e bi lo letova-
n je v Piranu zelo všeč. Dneve 
s m o si popestr i l i s pesmi jo , veče-
re z raznimi razvedri lnimi igra-
mi. N a j b o l j pa me j e očaral mož 
na plaži zadn jega dne , ki j e igral 
n a afr iške b o b n e in pel . Seveda 
smo pri pe t ju pomaga l i tudi mi. 
K a k o zabavno bi bili minevali 
naši dnevi na plaži, če bi ga bili 
srečali že prej . 

T a k o pa so se naši dnevi izte-
kli in pričeli smo se pr ipravl ja t i 
za pot domov . Čep rav s m o mar-
s ikatero noč mislili na svoje lju-
be mamice , at i je in bra tce ali se-
strice, n a m je bi lo vseeno lepo. 
Z a to so poskrbel i naša kuhar ica 
in tovariša, ki so nas vedno s čim 
presenet i l i , ter tovariš ica, ki nas 
je mars ika j novega nauči la . Za-
m e je bi la šola v naravi n e k a j ču-
dovi tega. 

Sošolke in sošolci smo se med 
sebo j rs bo l je spoznal i , postal i 
smo pri jatel j i , ki i m a m o n e k a j 
skupnega . Bilo mi j e bi lo zelo 
všeč in še večkrat bi odš la v t a k o 
šolo v naravi . 

Alenka Peteršič, 6. r., 
OŠ D o m a v a 

Š O L A V NARAVI 
V ponede l j ek , 11. sep tembra , 

z ju t r a j smo se odpravi l i na do lgo 
p o t na mor je . Stric me j e odpe-
ljal na železniško p o s t a j o v Ptuj . 
T a m so me že čakale sošolke. Po-
slovila sem se od d o m a č i h in od-
šla n a vlak. K o j e vlak odpel ja l , 
se j e za nas začelo veselje. Igrali 
s m o karte, se zabaval i s tovari-
šem in tekali p o vlaku sem ter 
t j a , dokler n i smo prišli ob moč. 
Neka te re j e p remaga l spanec , 
drugi pa so se umiril i . Vsi nestrp-
ni p a smo čakal i , da bi č impre j 
zagledali mor j e . K o p a smo prišli 
d o Kopra , s m o zagledali vodo. 
Mislili smo, d a j e mor j e , a bi lo j e 
le zapuščeno močvir je . V K o p r u 
smo prestopi l i na av tobus za Pi-
ran . N a tret j i pos ta j i s m o izstopi-
li in se odpravi l i prot i d o m u , k jer 
nas j e že čakalo kosilo. T a k o j p o 
kosilu smo se odpravi l i na p lažo. 
Z na jveč jo h i t ros t jo smo drug za 
d rug im poskaka l i v vodo . Vese-
lja j e bi lo hi t ro konec . Bil j e že 
čas za večer jo in vsi s m o se žalo-
stni vrnili v d o m . Vrnili smo se in 
povečer ja l i . N a t o p a smo gledali 
TV in skakali p o s topnicah . Dru-
go ju t ro smo se zbudi l i čisto 
omot ičn i . Hi t ro smo vstali in od-
šli k za j t rku . Imeli smo dve uri 
p o u k a , p o t e m pa smo odšli na 
plažo. T a m smo skakali v vodo , 
se potapl ja l i in delali salte, do-
kler ni prišel čas za kosilo. Po 
kosilu smo imeli poči tek. Mi p a 
še med poč i tkom n ismo imeli mi-
ru. Skakali smo s prve na četr to 
s topnico , t ako d a je bobne lo . Bili 
smo kot pravi medvedi . N a t o 
smo imeli ocen jevan je sob. Do-
bile smo Z U (5). Potem smo ime-
li večer jo , t ako j p o večerji p a 
ogled Pirana. Tudi na s ladoled 
smo šli. 

Drugo j u t ro j e bilo spet na vr-
sti vs ta jan je , posprav l j an je , umi-
van je in še zaj t rk. Spet pouk in 
na to p lavanje . Potem kosilo in 
za tem ekskurzi ja . Šli s m o na av-
tobus in se odpel ja l i v L U K O 
K O P E R . Vodnik nam je pove-
dal , d a ima jo 342 ha zemlje , veli-
ko zabojn ikov in p o l n o ladij . 
Ena sama lad ja l ahko pel je 150 
ton blaga. Po tem ogledu s m o se 
vrnili v d o m in odšli spat . K o 
smo se zbudil i , smo ugotovil i , d a 

ni p r i m e m o za k o p a n j e na plaži. 
Odšl i smo v B e m a r d i n . T a m smo 
plaval i v b p e n u . Vse j e t ako hi-
t ro mini lo in spet smo moral i na 
kosilo. Po kosilu p a smo imeli 
poči tek . N a t o smo šli na sp rehod 
p o Piranu. Videli smo Tart ini jev 
trg, t rgovine in razne tržnice, ki 
so m e zelo privabile. Šli smo tudi 
v Pomorsk i muzej . Videli s m o la-
d je , na re j ene iz lesa, in velike vr-
če, po lne bla ta . Sli smo tudi v 
akvari j . T a m smo videli več vrst 
rib, med nj imi -tudi m a j h n e g a 
morskega pa sa in m n o g o školjk. 
Potem smo se vmil i v d o m in se 
prepusti l i s an j am. 

D r u g o j u t r o s m o vstali, se 
oblekli in šli n a avtobus . Ta nas 
j e odpe l ja l v sečovel jske soline. 
T a m so n a m poveda l i , d a ima jo 
nizko obalo , m o r s k o v o d o in ka-
nale. Iz enega m^ (100 I) vode 
p r i dobe 300 dag soli. Ogleda je 
bi lo konec , vmil i s m o se in odšli 
na plažo. Dolgo s m o se kopal i , 
plaval i d o mreže in naza j . Hitro 
j e prišla večer ja in odšli smo 
spat . N a s l e d n j e j u t ro j e bi lo spet 
vse p o s tarem. N a p lažo smo od-
šli n e m i m i , sa j j e bi lo pred nami 
t ekmovan je v p l avan ju . Pri dekli-
cah je bila prva T a n j a Mikša, pri 
dečkih pa Milan Go le . Vsi že ze-
lo zad ihani smo odhi tel i na kosi-
lo. Po kosilu pa s m o spet odšli 
nap lažo . Tam smo ostali sko ra j 
d o večera. Ko s m o že odha ja l i 
prot i d o m u , smo videli moškega , 
ki j e igral na afr iške bobne . 
Zbral i smo se okrog n jega in ga z 
vesel jem poslušali . Se zapeli smo 
z n j im. Poslovili s m o se od n jega 
in od mor j a . Odšli s m o na večer-
j o in spat , sa j smo se drugi d a n 
vračali domov . Z j u t r a j smo vsta-
li, se nazaj t rkoval i in hi tro pos-
pravili . Očedili smo sobe in odšli 
na avtobus. V K o p m smo presto-
pili na vlak in se že odpel ja l i 
proti d o m u . N a vlaku smo se še 
ma lo zabavali in že smo zagleda-
li Ptuj . Ko sem k o n č n o pr ispela 
domov , so me vsi domač i objeli 
od sreče. Jaz pa sem se kar iz-
muzni la , sa j sem bila zelo zaspa-
na in u t ru j ena od vožnje . Na ti-
hem pa sem si misl i la : Lep zače-
tek in še lepši konec . 

He lena Cigula , 6. b, 
O S D o m a v a 

(Fo to : Divjak. ) 

N A Š N A R A V O S L O V N I D A N 

O b vsaki okrožnici n a p e t o ča-
kam, k a j neki n a m b o d o sporoči -
li. 21. ok tob ra smo se vsi razvese-
lili, ko s m o izvedeli, d a b o na-
s lednj i d a n naravos lovni d a n . 

Z j u t r a j s m o se zbrali p r ed šo-
lo. Tov. Petrovičeva n a m j e raz-
delila učne liste. K m a l u sta pri-
pe l ja la dva av tobusa . Zapod i l i 
smo se prot i n j ima in že s m o za-
sedli sedeže. Odpe l ja l i s m o se v 
D o m a v o na d v o r i š č Kmet i j ske-
ga kombina t a . Porazdeli l i smo se 
v tri skup ine . Prva, v kateri sem 
bila tud i jaz , se je odprav i l a n a 
pol je . Z nami je šla tov. A lenka 
in n a m poveda l a m n o g o zanimi-
vega o s l a d k o m i pesi. Dve učen-
ki sta n a m poročal i o škodl j ivcih. 
Tam smo videli tudi k o m b a j n , ki 
j e rezal c imo in pulil peso. Z za-
n i m a n j e m smo opazoval i , k a k o 
s t roj s p o m o č j o tekočega t r aku 
napo ln i t r ak to rsko pr ikol ico in z 
n j o odpe l j e jo peso n a velik k u p . 

M o j a sošolca D a m j a n in Tomi 
sta se neka j časa vozila v kom-
b a j n u in bila zelo zadovo l jna , d a 
ju j e tov. J a n k o sprejel v svo jo 
kab ino . Tov. Alenki s m o se za-
hvalili , s tovariš ico p a s k r b n o iz-
polnil i učne liste. Spoznal i smo, 
kako dolga in težka je po t d o 
s l adkor ja . 

Že j e prišla nova skup ina , mi 
pa s m o se odpravi l i v hlev. Tu 
nas j e p r i j azno sprejel tov. D r a g o 
in nas pope l ja l p o dolgem hlevu. 
V enem so bili telice, v d rugem 
pa bikci. Nekater i sošolci so se 
držali za nosove. To živino vzre-
j a j o za zakol — na jveč za izvoz. 
Po ogledu hlevov smo si razdelili 
mal ico, ki nam je zelo tekni la . 
N a t o smo se s tov. Anico o d p r a -
vili k d o m a v s k e m u gradu . M n o -
go zanimivega smo izvedeli o 
n jem. Všeč so n a m bili kipci prit-
likavcev. M n o g e so prenesl i na 
ptujski grad. 

Naravos lovni dan mi j e bil ze-
lo všeč. Izvedeli smo m n o g o za-
nimivega in preživeli pr i je ten 
d a n v naravi . Že l imo si še več 
takšnih dni . 

Iva Kra jnc , 5. r., 
OŠ F ranca Oso jn ika 

P O M O Č H A L O Z A M 
Vsak d a n sl išimo, kol iko škode je povzroči lo neur j e v Ha lozah . 

G l e d a m o na TV, pos lu šamo p o radiu . Jaz sem to doživljal v živo. Ti-
stega večera smo bili vsi preplašeni . Z ba te r i jo v rokah sem čakal , 
k d a j bo voda začela poplavl ja t i . Za nas se j e konča lo srečno. 

L j u d e m j e p o v o d e n j povzročila prece j škode , na jveč v Že ta lah . 
t em o t rokom so l jud je n a j p r e j pomagal i . Akci ja j e bila obš i rna . V so-
b o t o sem slišal, d a je tov. Nov ina rka Nevenka pred laga la za p o m o č 
še nas. Za nas se j e zan imala OŠ Pirniče. Dogovori l i s m o se, d a nas 
p r ide jo obiskat . 5. ok tob ra ob deset ih z ju t r a j j e pr ipel ja l kombi , oblo-
žen z raznimi s tvarmi. Pripravili smo j im pros lavo , po tem pa še m a j h -
n o zakusko. Vsi p ionir j i so se n a m predstavil i , tov. ravnate l j ica p a 
n a m je opisa la n j ihovo šolo. Po proslavi smo se odpel ja l i na kmet i jo , 
k je r so si gos t je ogledal i plazove, v inograd . . . G o s p o d i n j a j im je spe-
kla kolač k r aha . Videli so še prešo in klet. S sebo j so prinesli k a m e r o 
in posnel i vse, kar se j im je zdelo zanimivo. U p a m , da so se med nami 
d o b r o počuti l i . 

Hvaležni s m o vsem, ki n a m p o m a g a j o , in u p a m o , d a nas b o d o še 
obiskali . 

Joži Zavec , 6. r., OŠ Leskovec 

U G A N K A 
So tri sestre, vsaka ima enega bra ta . Kol iko o t rok j e ? 

(ejritš) 

Urška Hanse l , 3. r., OŠ Olge Megl ič 

izStevajska 
Klovn piška. mucu nf^iska 
en. dva tri, 
Firko pa damt^' ̂  leti. 

U'ška Hcn^el. 3. r.. 
OŠ Olge 

URA 

Moja ura tika taka. 
zjutraj rano me zbudi. 
Hitro varno stečem v iolo. 
da me avto ne dobi. 

Ko pa varno pridem v šolo. 
dam na mizo svojo torbo, 
zvezki, knjige ven hitijo, 
da pouka ne zamudijo. 

Ko zaslišim šolski zvonec, 
za danes je pouka konec, 
varno spet hitim čez cesto 
skoz križišče v naše mesto. 

Petra Pišek, 
novinarski krožek, 

OŠ Lovrenc 

K A K O S E M S E N A U Č I L A V O Z I T I S K O L E S O M 

T a k o kot vsak o t rok sem se tud i j az želela nauči t i voziti s kole-
s o m . A m p a k ne s t is t im, ki ima tri ali štiri kolesa , temveč s pravim. T a 
žel ja se mi j e tud i izpolni la . 

Dob i l a sem lepo, n o v o kolo rdeče barve . Bilo j e seveda m a j h n o . 
Z n j im se še n isem znala voziti. Pri t em mi j e p o m a g a l ati. Splezala 
sem na sedež, a m p a k d o peda lov nisem segla. Ati j e t ako j ugotovi l , 
k a j j e na robe . Spust i l j e sedež. Z d a j j e b i lo bol jše . Jaz sem se d rža la za 
krmilo , ati p a j e pot iskal kolo . Šlo j e seveda počas i . Čez n e k a j dn i 
sem se pe l ja la že s ama , venda r sem se že prvi d a n zapel ja la v zabo je , 
ki so ležali o b z idu p r ed hišo. Jaz sem preživela, le ko lo j e imelo z lom-
l jeno luč. Po tem se do lgo nisem vozila. 

Ati j e kupi l novo luč in ko lo j e b i lo poprav l j eno . Tud i j a z s em 
sjjet dob i la vol jo d o vožnje . Potem se mi do lgo ni zgodi lo k a j t akega . 
Seda j , ko sem že velika, p a sem ravno s ko lesom imela p r o m e t n o ne-
srečo. 

Pet ra Vujnovič , 6. a, O Š Olge Megl ič 

O P R V E M N A R A V O S L O V N E M D N E V U N A N A Š I Š O L I 

V torek , 17. ok tobra , s m o imeli učenci O Š Olge Meglič prvi na ra -
voslovni d a n . Tovar iš ica za b io logi jo n a m j e pr ipravi la pester p ro -
gram. Prvi razred so si ogledal i t ržn ico in občudova l i pr idelke n a n j e j , 
d rug i so raziskovali pod r oč j e elektr ike, t ret j i so si ogledal i p r idob iva-
n j e mleka , četrti p a so spoznaval i zdrav i lna zelišča. Tud i razredi višje 
s t opn je s m o imeli zanimiv p r o ^ m . Peti razredi so šli na pol je , k j e r 
so se seznanil i s pr idelki , s pol j sk imi deli , gnoji l i in zaščitnimi s red-
stvi. Učenci šestih razredov so šli za S tudenčn ico in tam proučeval i 
s l adko v o d o in ž iv l jenje v n j e j ter o b n je j . Sedmi razredi s m o se o d p e -
ljali n a Pohor j e , k j e r smo imeli čudovi t p o u č n i s p r e h o d p o pohor sk i 
gozdni učni pot i . Razlagal n a m j e izkušen inženir gozdars tva . O s m i 
razredi p a so si ogledal i s tek la rno v Rogaški in v zdravil išču izvedeli 
vse o t em, k a k o izvira s lat ina, k a k o j o po ln i jo , kakšne zdravi lne uč in-
ke ima. O tem, k a k o j e uspel naravos lovni d a n , pravi tovarišica M i j a 
Vaupo t i č to le : » N a m e n naravos lovnih dnevov j e v t em, d a učenci raz-
v i ja jo o d n o s d o na rave , d ružbe , ž iv l jenja , zd rav ja in dela . Misl im, d a 
n a m je to uspe lo .« 

G r e g a Alič, 7. a , O Š 
Olge Megl ič 

VARČEVATI S E J E T R E B A N A U Č I T I 

U R Š K A : N e m o r e m razumet i , d a j e J a n j a t a k o zapravl j iva . Č e 
dob i kakšen d inarček , ga t a k o j zapravi za s ladkar i je . Nerazuml j ivo , 

M A J A : M o r a m j o prepr ičat i , d a b o začela varčevati . 
S U Z A N A in M O J C A : Le z a k a j n o č e ? 
U R Š K A : Za to , ke r j e p a č zapravl j ivka . 
M A J A : Po t em p a se kar o d p r a v i m o , d a j i p o v e m o , kako kor i s tno 

j e varčevati . 
M O J C A : N o , p a brž , d a ne b o spe t odš la p r e j v t rgovino. 
S U Z A N A : O h , pr ispele smo . 

J A N J A : K m a l u b o m o videle, ali j e še k a j d ina r j ev v h ran i ln iku . 
U R Š K A : (Tok, t o k . . . ) Je k d o d o m a ? 
J A N J A : O , zd ravo . Ste mi pr ines le b o n b o n č k e ? 
M O J C A : N i s m o ti pr inesle n o b e n i h s ladkar i j . 
J A N J A : Pa vseeno vstopi te! 
M A J A : U h , kakšen ne red ! (Povsod sami papi rčki o b b o n b o n o v , 

žvečilnih.) 
VSI : J a n j a , z a k a j ra je ne va rču ješ? 
M O J C A : N i lepo , da še nikoli nisi bi la v hrani lnici . 
M A J A : K a k o si l ahko t ako r az s ipna? 
S U Z A N A : Misl im, d a ti res ni t r eba t a k o zapravl ja t i . 
J A N J A : Bom še videla. 
U R Š K A : B o m o te že prepričale , d a boš začela varčevati . 
M A J A : Bol j p a m e t n o je , če vložiš d e n a r v naši šolski hrani lnic i , 

kot d a ga zaprav l jaš za s ladkar i je . 
VSI : M e vse p r i d n o v a r č u j e m o v šolski hrani ln ic i že vsa leta. 
M O J C A : S a m o spomni se, kako lepe ma j i ce s m o dobil i za nagra-

d o p re j šn je šolsko leto. 
J A N J A : K a k š n o n a g r a d o nek i? 
U R Š K A : Niti ne veš? Res, tudi le tos hran i ln ica svoje varčevalce 

n a g r a j u j e . 
S U Z A N A : Č e obiščeš h ran i ln ico s a m o enkra t mesečno, dob i š j a -

n u a r j a lepo toa le tno torbico. 
M A J A : N o , vidiš J an j a , tudi z a to se sp lača hodi t i v hrani ln ico . 
J A N J A : D o b r o , dob ro , a m p a k vseeno m o r a m še premisli t i . S lad-

kar i j e so n e k a j na jbo l j šega na svetu. 
M O J C A : S tem se pač ne m o r e m str injat i . Na js la j še da , n a j b ol j-

še ne. 
S U Z A N A : S a m o poglej , kake s labe zobe imaš. Č e si j ih ne boš 

umivala , boš imela kmalu s a m o škrb ine v ust ih. 
U R Š K A : Pusti J a n j o , če j e že t ako t rmas ta in si ne d a nič d o p o -

vedat i . 
M A J A : Ah, dovol j , d o m o v grem. 
J A N J A : K a j se vam na red i l a? N e mara te m e ! 
S U Z A N A : Premisli in se od loč i ! 
M O J C A : Jaz grem d o m o v . 
S U Z A N A : Tud i jaz . 
U R Š K A : Č e greste ven, grem še jaz . 
J A N J A : N o , d o b r o , b o m p a začela varčevati . 
U R Š K A : Prav! Vesela sem, d a si se t ako odloči la . A m p a k j a z 

m o r a m vseeno d o m o v na kosilo. 
M O J C A : M e d v e z M a j o imava u r o g imnas t ike . 
S U Z A N A : Meni j e m a m a rekla, d a m o r a m priti h i t ro d o m o v , ker 

b o m o šli na obisk. 
VSE: (se p o g o v a r j a j o ) Supe r ! Uspe le s m o j o pregovori t i . O d mla-

d ih nog se j e t reba naučit i varčevati . D a b o le začela počasi in vztraj-
no . 

U R Š K A : M o j a m a m a venomer p o n a v l j a : » Z m o d o z m a pogača , 
k a m e n d o k a m n a pa lača!« 

U Č E N K E 4. razreda O Š 
Središče 
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Nove razglednice 
v času šestega bistr iškega t edna v začetku sep tembra letos so Slo-

venjebis t r ičani izdali novo razglednico svojega občinskega središča. 
O b p a n o r a m s k e m pogledu na mes to sta pr ikazani še dve lepi starejši 
zgradbi v mestu. Posnetke je naredil domač i fo tograf Cerič. 

Z novimi razglednicami se j e predstavi la tudi poho r ska k ra jevna 
skupnos t Šmar tno . Tudi te posne tke je naredi l fotograf Cerič iz Slo-
venske Bistrice. 

Pogled na cerkev, del vasi in okoliške kraje. 

V vasi imajo ob lepih, novih hišah še nekaj kritih s slamo. 

Nova šola se dobro vključuje v naravno okolje. Tekst: 
Vida Topolovec 

»Nismo plačani 
po normi« 

Prisiljen sem, da nap i šem neka j besed , kako sem dobil od-
govor, ki sem ga zapisal v nas lovu, v trgovini v Zg. Leskovcu. 

V sobo to , 4. novembra , sem prišel v t rgovino okrog 8.30 ure. 
V trgovini nas j e bi lo pet s t rank, z d ruge strani pulta in v svoji 
luknj i pa so bile štiri t rgovke. In kot s t ranka sem čakal in ča-
kal . . . in seveda drugi tudi . Trgovke pa so se za pu l tom spreha-
ja le sem ter t ja in gledale na jnovejš i denar , zraven pa čvekale. 
N o b e n a se ni zmeni la za s t ranke v trgovini. Cez neka j minut sem 
se oglasi l : »Ali bo ka j iz vas ali b o m o še čakal i?« Odgovor je 
bi l : »SAJ N I S M O P L A C A N I PO N O R M I . « 

Misl im, da to ni pr i jaznost naših trgovcev. Sa j ne čakam sa-
m o jaz , a m p a k o tem govori ka r precej k ra janov , na koncu pa te 
še poš t eno obe re jo pri današn j i h cenah , ko človek ne ve več, k je 
ima glavo. 

Za nasvet k r a j a n o m : ko ka j kupu je te , vpraša j te za vsak arti-
kel posebe j za ceno , kajti d rugače ste izgubljeni . Sa j veste, kak-
šni smo l jud je . 

V eni nas ledn j ih številk b o m pisal o sramoti , ki se doga j a v 
KS p o pop lavah . Men im, da j e vse s k u p a j ža los tno za današn j i 
čas. 

Lep pozdrav iz Zg. Leskovec. kji j ;e kar č akamo boljši ju-
tri. 

F R A N C Z A V E C 

Oslovski most 
»Priznati moram, da vaših izjav v Delu ne berem redno. Ce ste o besedi, ob katero se 

spotikam, že kaj pisali, vrzite moje pismo v koš; če pa še niste, opozorite, prosim, na napačno 
skianjanje besede hči. Posebno Ljubljančani radi ponosno predstavljajo svoje potomke z be-
sedami: >To je moja hčera.< Nasprotno pa se tožilnik te besede po njihovem glasi hči: >Hči 
smo peljali k zdravniku.< Včasih pa tudi v tem primeru lahko slišite: >Peljali smo hčero.< Na-
pačni tožilnik je prodrl že v tiskana besedila. Tako berem v knjižici, ki jo Je ob gostovanju 
korejske opere v Cankarjevem domu izdalo Korejsko mednarodno kulturno društvo (besedi-
lo prevedel in lektoriral pa prav gotovo Slovenec): >Ko je Shin nekega dne čakal h č i . . .< Na-
pačno skianjanje hčere se še nekajkrat ponovi, le na koncu besedila je pisec ubogi sirotici 
privoščil stavek: >. . . je prodal hčer.«< 

Marta K. iz LJubljane 

Vsak jezik ima poleg posplošenih slovničnih pravil, po katerih se ravna na stotine ali ce-
lo na tisoče njegovih besed, tudi dodatna, splošnim nasprotujoča pravila, ki veljajo samo za 
besedo ali dve, tri. To so t. i. posebnosti ali izjeme, ki si Jih je treba pri učenju kratko in malo 
zapomniti (brez obsežnih razlag). Zato Jih slovnice, slovarji in drugi Jezikovni priročniki izre-
cno navajajo, na najpogostnejše, za vsakdanje sporazumevanje najpomembnejše med njimi 
pa opozarjajo že osnovnošolski učbeniki. Tako je npr. s številnimi pravopisnimi posebnostmi 
v angleščini, s t. i. nepravilnimi glagoli v nemščini, s slovničnim spolom besede doba v hrva-
ščini ali srbščini — pa tudi s sklanjanjem besed mati in hči v slovenščini. Ta oreh bi morali v 
slovenskih osnovnih šolah tudi slabši učenci streti vsaj do četrtega razreda, vendar si nekateri 
z nJim lomijo zobe vse življenje. Pitagorov izrek Je oslovski most v matematiki, samostalnika 
mati in hči pa v slovenski slovnici. Za tiste, ki se Jim Je posrečilo »prešpricati« to lekcijo v os-
novni in še v srednji šoli, Jo ponovimo (kaže, da Je to nujno, čeprav se s tem spuščamo pod 
raven vprašanj, ki naj Jih obravnava JR). 

Imenovalnik; Mati in hči iščeta šivanko. (Kdo ali kaj išče?) — Rodilnik: Doma ni bilo 
ne matere ne hčere. (Koga ali česa ni bilo?) — Dajalnik: Materi in hčeri Je hvaležen za vse. 
(Komu ali čemu Je hvaležen?) — Tožilnik: Lepo pozdravljam mater in hčer. (Koga ali kaj po-
zdravljam?) — Mestnik: O materi in hčeri smo slišali dosti dobrega. (O kom ali o čem smo 
slišali?) — Orodnik: Z materjo in hčerjo sem šel na sprehod. (S kom ali s čim sem šel?) — Še 
za dvojino je treba spomniti, da se v imenovalniku in tožilniku pravilno glasi (dve) materi in 
(dve) hčeri (ne pa dve matere in dve hčere), drugih nevarnosti pri teh samostalnikih ni. 

Kadar gre za slovenski knjižni Jezik, morajo to sklanjatev upoštevati tudi Ljubljančani; 
kadar pa se med seboj pogovarjajo v svojem narečju ali pokrajinskem pogovornem Jeziku, 
Jim bomo pač pustili njihovo »hčero« in »mati«, kakor npr. Ribničanom pustimo njihovo 
»siiho robo« ali Ptujčanom kakega Južeka. 

Za konec pa še tole: Pograjati moramo neimenovana prevajalca in lektorja ter njuno 
»hči« v slovenskem besedilu omenjene knjižice Korejskega mednarodnega kulturnega dru-
štva. Nasprotno pa naj bodo tiskarji, korektorji in drugi, ki so knjižico izdali in natisnili v 
daljnem Seulu, deležni priznanja za lepo in skrbno opravljeno delo. Knjižica vsebuje komaj 
kako tiskovno napako in izpričuje dosti višjo Jezikovno kulturo kakor »slovenska« besedila 
marsikaterega prospekta ali uporabnostnega navodila, natisnjenega npr. v Novem Sadu, Sa-
rajevu ali kakem drugem Jugoslovanskem mestu. 

Meznaričev oče Ignac iz Zabovec 44. (Foto: Slavica Pičerko.) 

Jesen 
Jesen v nravi, jesen v č lovekovem živl jenju . . . 
O b o j e pa je l ahko lepo: narava s svojimi bogat imi p lodovi in sli-

kovito barvi tos t jo , starost z zadovol jn im pog ledom v minule čase, s 
pozo rnos t jo najbl iž j ih v d o m a č e m okol ju , z d r o b n i m , koris tnim opra -
vilom na dvorišču, v hlevu, s adovn jaku . . . 

Meznar ičev oče iz Zabovec ima vsega tega v izobil ju. Tud i p o iz-
p o l n j e n e m 88. letu živl jenja, ki ga je preživel ob delu in kot eden od 
ustanovi te l jev gasi lskega društva v domač i vasi, rad p r ipomore sinovi 
družini vsa j t am, k jer so n jegove zgarane roke še učinkovite. Z a d o -
voljstvo na n j egovem obrazu govori o tem, da so buče-golice boga te s 
semenom, sonce top lo sije na vse okrog njega , b u č je še velik k u p , 
snaha ga b o pokl ica la k južini , domač i pa pohvali l i n jegovo de lo . . . 

Jesen — tudi čas nove setve, ne le pob i r an j a p lodov. A se je tud i 
letos zgodilo, d a b o d o starši svojim n a d e b u d n e ž e m čez neka j let zau-
pali skrivnost : »Veš, tebe smo pa našli kar v k rompi r ju .« 

Kako je že zapisal pesnik G r a d n i k v pesmi S inu? 
» Z d a j vem, d a smrti ni in da je vse p r e h o d . . . « 

Karol ina Pičerko 

Rezbar Rado Braučič iz Ormoža 
Skora j p red tr ideset imi leti se 

je v Ormož priselil iz Slovenske 
Bistrice in po vsej verjetnost i iz 
tega p o d p o h o r s k e g a mesta , kjer 
je v bližini veliko lesa, prinesel 
l jubezen d o n jegovega oblikova-
n ja . M n o g a n a g n j e n j a pogos to 
spi jo v človeku, dokler j ih neki 
dogodek ne p redrami . Pri Radu 
je bilo m e n d a tudi tako. Rad je 
zaha ja l k Dravi , ki je bila v šest-
deset ih letih to, kar pod tem ime-
n o m r a z u m e m o — d o k a j hitra, 
čista in s pl i tvinami, predvsem 
ob sotočju s Pesnico. Voda je na 
p pli tvino nanaša la korenine po-
sebnih obl ik ; R a d o j ih je zbiral 
in prebudi le so n jegovo domišlj i-
jo. 

Spomin j a se, d a j e pričel pre-
pros to rezbar jen je že 1966. leta, 
bo l j za d o m a č e pot rebe . Vaze, 
slike in še k a j so videli njegovi 
pri jatel j i , mu s t rokovno svetovali 
in ga vodili . 

Njegov na j l jubš i les je hrast . 
Kol iko vsega j e v teh tr i indvajse-
tih letih izrezbaril , ne ve poveda-
ti, p o vsej ver je tnost i več kot 200 
izdelkov. 

Njegove rezbar i je so v ptujski 
kleti, na Gorci , v Orlovi kleti v 
Mar ibo ru , k jer j e izrezbaril za 
vse slovenske v inogradniške de-
lovne organizaci je n j ihove em-
bleme. Delal j e tud i za Kmeti jski 
kombina t K u t j e v o ; pr izore iz ži-
v l jenja v inogradnikov , neka j 

p redmetov , p redvsem okrašen ih 
sodov, je tud i v radgonski kleti 
in še k je d rug je . 

Z a d n j e n j egovo delo, ki b o 
os ta lo v O r m o ž u , je grb na o rmo-
ških vzhodn ih mestnih vrat ih , ki 
b o d o v teh d n e h zgra jena . Tokra t 
je izklesal grb iz k a m n a , ki mu 
pravi jo vinisit in je na videz zelo 
p o d o b e n lesu. Lomi jo ga v hri-
bih v sosednj i Vinici (prek Dra-
ve), u p o r a b l j a j o ga tudi za fasa-
de hiš, ker ga zelo lahko obde lu -
ješ, venda r z leti otrdi . 

Teks t : Vida Topo lovec 
Fo to : E m a Ža la r 

Grb z ormoških vzhodnih mestnih 
vrat. 

Pogled na odlomljeno ograjo mosticka, ki je romantično speljan prek 
odprtgega grajskega parka. 

Pogled na ormoški grad skozi jesensko vejevje. 

Jesenska idila ormoškega grajskega parka 
o spomladansk ih barvnih od-

tenkih in lepoti o rmoškega graj-
skega pa rka smo že pisali, seda j 
l ahko govor imo o jesenski idili. 

Ce na hitro pogledaš , je idila res-
n ično p re l epa ; odtenki vseh 
barv, od nežno rumene , tu in tam 

zelene, r jave, d o skora j oranž-
nordeče se pre l iva jo ob pt ičjem 
in pe t ju in k lopotcu , ki ga ima jo 
pos tavl jenega pri vinski kleti. Ce 
ob vsem barvni lepoti pogledaš 
okoli sebe nekol iko bo l j na tan-
čno in tudi kri t ično, j e slika v tre-
nu tku nekol iko m a n j romant i -

čna. Letošnjo jesen so listavci ne-
kol iko pre j odvrgli listje. Padlo 
j e v d o k a j v isoko in n e p o k o š e n o 
t ravo in tam tudi obležalo. Veli-
ko ga je na po tkah , te pa so po-
vsod tam, kjer pe l je jo navzdol ali 
navkreber , p ravo drsališče. 

K o se napot i š med šumen je 

dreves v del pa rka pri g radu , sto-
paš po lepo spe l jan ih s topn icah 
in pr ideš d o most ička , ki n a j bi 
bil roman t i čno spe l jan čez nek-
dan j i grajski j a rek . Tam pa v glo-
bini dveh ali t reh metrov teče ne-
ka j u m a z a n o sivega, p o d o b n e g a 
vodi. Ker most iček n ima na eni 
strani ogra je (je že bila komu na-
pot i ) in če si nekol iko m a n j spre-
ten, se l ahko okopl ješ (seveda 
nepros tovo l jno) v o d p r t e m kana-
lu oz i roma gra j skem j a rku med 
k d o ve od kod privlečeno in na-
m e t a n o staro šaro. 

Zan imivo je to, da so klopi in 
koši za smeti preživeli le tošnjo 
p o m l a d , po le t je in jesen in ostali 
nepoškodovan i . 

K o m u n a l n i delavci — upra-
vljalec pa rka j e K o m u n a l n o pod-
je t je O r m o ž — v teh dneh n e k a m 
u t r u j e n o in s težavo g rab l j a jo 
listje. Kol iko ga b o d o uspeli 
p red z imo odpel ja t i , še ni znano . 
Prav go tovo pa bi bila idil ika 
gra jskega pa rka v Ormožu , ki 
slovi tudi p o redkih drevesih, še 
bo l j pr ivlačna, če bi o d p a d l o list-
j e p ravočasno pograbi l i in odpe-
ljali, t ravo pa pokosi l i . 

Vida Topolovec 
Fo to : Ema Žala r 

Tudi Ormož ima novo razglednico 
S p r o p a g a n d n i m mater ia lom 

so Ormožan i bo l j na tesnem. Pri-
m a n j k u j e prav vsega, od vodni-
ka, p lakatov, zloženk d o razgled-
nic, je ob neki pri ložnosti potar-
nal predsednik Turis t ičnega dru-
štva S tanko Žličar. 

Glavni vzrok je seveda denar , 
ki ga je vedno premalo . K o n č n o 
so ga pri Turis t ičnem društvu 
uspeli zbrati toliko, da so založili 
razglednico Ormoža . Motive je 
poiskala o rmoška fo togra f in ja 
Ema Žalar . Razglednica je sesta-
vljena iz štirih na jbo l j znači lnih 
delov mes ta : pogled na vzhodno 
stran cerkve svetega Jakoba , or-
moški hotel , grad in na s tavbo na 
Kerenčičevem trgu s spomeni-
kom Jožeta Kerenčiča pred n jo . 

Razglednico n a j bi p roda ja l i v " k i , venda r je ^e ni na pol icah, 
vseh o rmošk ih t rgovinah in v tra- Vida : opo lovec 
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LOJZETU KIRBIŠU ČESTiTAMO 0 8 SEDEMDESETLETNICI 

Slika mora imeti življenje 
Ko sem tisto jutro, neka j pred 

martinovim, s topala po poti, ob-
sijani z jesenskim soncem, ki se 
je odbi ja lo od mokrega listja (za-
radi tega je ostal avto ob glavni 
cesti), proti Kirbiševim, nisem 
vedela, h komu grem. No, h ko-
mu, to že, ne pa h kakšnim lju-
dem. Žal vse dosle j prilika ni na-
nesla, da bi se z Lojzetom Kirbi-
šem kda j pre j srečala. V eni roki 
fo toapara t , v drugi magne tofon 
in sem šla svojemu intervjuju na-
proti , nenapovedana , vsiljiva tuj-
ka, ki pr ihaja v goste na Majski 
Vrh 4. 

S^dem križev, zadnjega si je v 
letošnjem letu naložil Lojze Kir-
biš, ni od muh , da o slikah, ris-
b a h sploh ne govorim . . . Dovol j 
in preveč za novinarsko (prego-
vorno) radovednost . 

Tam s(K)daj na veliki cesti so 
se iz ju t ranje megle k o m a j videli 
avtomobili . Dravsko pol je je bilo 
šele na pol p rebu jeno — tako 
kot Lojze Kirbiš, ko sem prišla 
d o hiše. Ko sem s pogledom 
iskala vhod, v mislih pa najpri-
mernejše opravičilo, zaka j sem 
tu, nenapovedana , me je rešila 
Lojzetova žena Anica, ki je že 
hodi la okrog hiše. Potem je šlo 
vse hi t ro; prišla sem na obisk k 
starim pri jatel jem, za katere 
sploh ni pomembno , ali se naja-
viš ali ne, ker so te v vsakem tre-
nu tku v e s e l i . . . 

Ta domače — saj veste, za 
zdravilo — je zadišalo v prebuja-
joče se ju t ro in Lojzetu in meni 
razvezalo jezik . . . 

Pa kl jub temu se neka j časa ni-
sem znašla. Vtis gostol jubnega 
gospodar ja Lojzeta Kirbiša, v či-
gar hišo sem prišla, pa Lojzeta 
sl ikarja, Lojzeta lovca — vse to v 
prvem hipu, na kupu , ob prvem 
srečanju. Pa je poleg »zdravila« 
poskrbel še p lamen iz vžigalnika 
za naj ini prvi cigareti, da so prvi 
vtisi dobili svoje in pravo me-
s t o . . . 

Življenje je Lojzeta Kirbiša 
obdari lo s čopičem, slikarsko pa-
leto, pa ga hkrati »kaznovalo«, 
zaka j vile sojenice so mu v zibel-
ko položile strast s l ikanja, niso 
pa mu omogočile, da bi se tej 
svoji strasti lahko posvetil v celo-
ti, kakor se je lahko p o upokoji-
tvi. Življenje skuša in preizkuša 
in tudi Lojzetu ni prizanašalo. 
Vojna, zapor , njegova družina iz-
sel jena, trikrat obsojen na smrt. 
Po vojni spet želja po študiju na 
akademij i , pa j e kot tekstilec mo-
ral svoje moči |K>nuditi izgradnji 
domovine , š tudi j j e lahko nada-
ljeval le na visoki politični šoli v 
Beogradu. Beograd, Maribor , 
K r a n j in še nismo našteli vseh 
mest, kamor je moral , dokler ni 
prišel v Ptuj. In zadnj ih triind-
vajset let se j e ustalil na Maj-
skem Vrhu. Težko, da bi vse to 
lahko še enkrat preživel, preživel 
pa j e lahko predvsem zaradi svo-
jega slikanja, ki mu je da ja lo ži-
vljenjski polet, skupa j z nj im je 
zaobšel marsikateri stres, se 
umaknil prit iskom vsakdanjega 
ž i v l j e n j a . . . 

Tedaik: Kako se je pravzaprav 
začelo? 

Lojze Kirbiš: Oče je imel bo-
gato knjižnico, v knj igah pa je bi-
lo ogromno ilustracij, reproduk-
ci j in najrazličnejših slik. V ti-
stem času sem čutil predvsem to, 
da me privlačijo barve. D o njih 
sem čutil neke vrste l jubezen. V 
tistih otroških letih sem bil pre-
pričan, da jaz lahko naredim še 
boljše slike. Tako sem začel naj-
pre j z ogljem, poskusil sem tudi 
z opeko , rdečo opeko, če ni bilo 
b a r v e . . . 

Tedaik: Ko je prišel čas, da bi 
se tudi poklicno posvetili tej svoji 
strasti, je vojna prekrižala načrte, 
pa tudi po vojni ni bilo mogoče te 
želje arcsa lč i t i . . . 

Lojze Kirbiš: Res je, po vojni 
sem se želel vpisati na akademi-
jo . Leta 1948 sem se v Beogradu 
tudi vpisal nan jo , pa so za vse 
nas, ki smo imeli kakršnokoli 
s t rokovno izobrazbo predpisi 
odločili drugače. Lahko sem štu-
diral le polit ično ekonomijo . Ob 
večerih pa sem na akademij i le 
uspel doštudirati tudi akt. Potem 
pa se je nehalo . . . 

Tednik: Pa Lojze Kirbiš svin-
čnika in čopiča vendarle ni odlo-
žil. 

Lojze Kirbiš: Res, nisem odlo-
či. Vsak prosti t renutek, ob nede-
ljah, popoldnevih, sem vzel ski-
cirko, blok in naredil kakšen 
akvarel, p a s t e l . . . 

Tednik: Se v svojem življenju 
počutite predvsem slikar, čeprav 
ste za ljubi kruhek morali početi 
vse kaj drugega? Vidijo drugi v 
vas slikarja? 

Lojze Kirbiš: Moj ožji krog 
prijateljev me je imel za slikarja 
ali vsaj za ljubitelja slikarstva. 
Imeli so me tudi za pesnika, saj 
sem v mladih letih zagrešil tudi 
neka j poezije. Vedno so me imeli 
za boema, slikarja ali kako bi te-
mu r e k e l . . . 

Tednik: Pa vam samim, se je 
kdaj zazdelo, da ste kaj drugačni, 
ker slikate, da življenje zaznavate 
kaj drugače? 

Lojze Kirbiš: Tudi sam sem 
občutil neko drugačnost ; ne da 
sem nad l judmi, ampak, da neka-
tere stvari čutim drugače, da ma-
lo drugače razmišljam o življenju 
kot prijatelji okrog mene. 

Tednik: In kljub temu doma ni-
mate »galerije«. Rekli ste, da bi 
se vam zdelo, da sami sebe preveč 
poveličujete, če bi povsod doma vi-
sele vaše slike. 

Lojze Kirbiš: Veste, zase, za 
domači krog bi rad naredil nekaj 
izjemnega, pa menim, da še ni 
prišel tisti čas, ko bom naslikal 
sliko, ki bo tudi po mojih merilih 
taka, da jo bom želel zadržati do-
ma. 

Tednik: Pravijo in tudi zapisali 
so, da so motivi vaših slik vezani 
predvsem na kraj in okolico, v ka-
teri živite. Kaj pa vi sami pravite: 
kaj je tisto, kar vas pritegne tako 
močno, da želite spraviti na plat-
no, papir, karton? 

Lojze Kirbiš: V začetku, pa tu-
di pozneje sem slikal predvsem 
gore, tudi zaradi tega, ker sem 
neko obdobje tam živel, bil tam v 
službi. Odkar živim v Halozah, 
so motivi pač haloški. To je vse-
bovalo neko privlačnost, še pose-
be j stare haloške hiše, pa na ža-
lost danes izginjajo. Po gričih na-
s ta ja jo vikendi, ki slikarsko ne 
navdihujejo, zanje nisem dovze-
ten. Zda j me spet vleče, da bi sli-
kal gore. S sinom Dušanom sva 
se že dogovorila, da pojdeva sku-
p a j v Trento in bova skupaj sli-
kala. 

Tednik: Da, sin Dušan se je za-
pisal slikarstvu. Kakšen pa je od-
nos med očetom slikarjem in si-
nom slikarjem? 

Lojze Kirbiš: Ne ocenjujeva 
drug drugega. Jaz sem mu sicer 
svetoval, na j slika prirodo. On se 
je seveda odločil drugače. On mi 
redkokda j ka j svetuje. Pogleda 
že, namigne — je dobro, ni do-
bro — ampak to bolj mimogre-
de. Jaz pa si želim, da bi sodelo-
vala, da bi se lahko od njega kaj 
n a u č i l . . . 

Tednik: Pravite, da kadar vam 
ni najbolj za delo, se prisilite in je 
to najboljša šola, saj takrat za-
znate največ napak — 

Lojze Kirbiš: Ko ti ni za delo 
in se prisiliš, takrat opaziš največ 
napak . . . Opazim jih, z muko si-
cer, a trudim se, da jih odpra-
vim . . . In potem, mislim, pride 
do kvalitetnega preskoka. Lahko 
popraviš, če se res dovolj potru-
diš . . . 

Tednik: Katera tehnika pa sli-
karju Lojzetu Kirbišu najbolj »le-
ži? Je kakšna tehnika, ki ste se ji 
posvečali daljše obdobje, je izbira 
tehnike vezana predvsem na mo-
tiv, je odvisna od vašega razpolo-
ženja? 

Lojze Kirbiš: Prej, recimo, je 
bila moja na jbol j pril jubljena 
tehnika akvarel. Potem v nekem 
obdobju risba, risba s tušem. Po-
skusil sem tudi z grafiko. Posku-
sil sem se izpopolniti oziroma 
vsaj dojeti ol je; mislim, da še 
vedno nisem uspel. Z d a j delam 
akril. Čopič sem zamenjal z lo-
patico, kar mi zelo ustreza, in tu-
di v tej tehniki se poskušam izpo-
polniti. Želim napredovati , mo-
ram . . . 

Tednik: Kako se počuti slikar 
takrat, ko postavi svoja dela na 
ogled? Kakšen je vaš odnos do 
razstav? 

Lojze Kirbiš: Razstava je oce-
na slikarjevega dela. Če je kriti-
ka poštena, spoznaš, ali si napre-
doval ali nisi. Gre seveda za ob-
jektivno kritiko, a če je kritika 
z lonamerna, te lahko tudi zamo-
ri. Pa name takšna kritika ni po-
sebej vplivala, čeprav sem že tu-
di to doživel. Vendar pa mislim, 
da je predvsem od mene samega 
odvisno, ali bom napredoval ali 
ne. 

Razstave so dobra stvar. Pa tu-
di slikarske kolonije, ko prideš v 
stik z raznimi slikarji, različnimi 
mnenji , medsebojno oceno, to je 

vse zelo koristno. Do razstav 
imam pozitiven odnos. Res pa je, 
če že pripraviš razstavo, moraš 
zanjo izbrati najboljša dela, ne 
pa da razstaviš vse, kar pač imaš. 

Tednik: Poznali ste Janeza 
M e ž a n a . . . 

Lojze Kirbiš: Z Mežanom sva 
bila prijatelja. Kot slikar pa sem 
se ob njem počutil malega, zakaj 
zame je bil on veliki s l i k a r . . . 
Veliko mi je svetoval, me vzpod-
bujal , čeprav sem bil prepričan, 
da vzpodbude nisem potreben, 
ker je to bilo v m e n i . . . Zelo do-
bro sva se razumela in večkrat 
sva si z avtomobilom privoščila 
kakšen poseben potep . . . 

Tednik: Rekli ste, da vse, kar 
ste in še počenjate, delate s strast-
jo . . . Je to pri slikanju še posebej 
pomembno? 

Lojze Kirbiš: Hja, k slikanju 
se je treba spraviti, ko nekaj za-
čutiš, ko te nekaj vzpodbudi. 
Lahko je dobro razpoloženje, 
lahko je to žalost, lahko motiv 
sam po sebi, lahko je to razoča-
ranje . . . Če delaš takrat, kadar 
imaš elan, pravi naVdih, lahko 
narediš največ . . . 

Tednik: Barve že same po sebi 
privlačijo človeške oči. Kaj pa ta-
krat, kadar se slikar predstavlja s 
svinčnikom, kadar riše s tušem, 
kaj je takrat tisto, kar pritegne? 

Lojze Kirbiš: Veste, tudi risba, 
tudi grafika mora govoriti. Ne 
gre za to, da ti podajaš golo ko-
pijo predmeta, pokraj ine . . . Mo-
raš znati naslikati tako, da to go-
vori, da nekaj pove. Ko sem sli-
kal lovske motive . . . veste, tisto 
drevje, jelen — vse to mora na 
sliki živeti, nekaj mora poveda-
t i . . . 

Tednik: Vas Je format predlo-

ge, na katero ste slikali, kdaj 
omejeval? 

Lojze Kirbiš: Da, občasno me 
je omejevalo. V začetku sem na 
primer delal akvarele, to je for-
mat šolskega bloka, potem pa, 
ko sem prešel na večje formate, 
me je to malo oviralo. V začetku 
nisem znal ujeti prostora, nisem 
znal slike pravilno spraviti v pro-
stor in v globino . . . 

Tednik: Že več kot štirideset let 
slikate. Kako bi Lojze Kirbiš — 
vsakdanji človek ocenil Lojzeta 
Kirbiša — slikarja? 

Lojze Kirbiš: Če se ozrem in 
se spomnim svoje prve slike, za 
katero sem bil prepričan, da sem 
jo naredil veliko boljše kot kate-
rikoli slikar, no, če se spomnim 
te slike, vidim, da sem od takrat 
do danes kar precej napredo-
v a l . . . Normalno, vsako delo 
uči, če delaš, napreduješ ; upam, 
da sem tudi jaz malo napredo-
v a l . . . 

Tednik: To gotovo. Kje vse pa 
visijo vaše slike? 

Lojze Kirbiš: Skoraj po vsem 
svetu. So v Avstraliji, Afriki, 
Ameriki, Rusiji, Angliji, Nemčiji, 
Avstriji, moja slika visi tudi v ga-
leriji v Munchnu, ja, skoraj po 
vsem svetu . . . 

Tednik: Veliko vaših slik je po 
pisarnah in domovih v ptujski ob-
čini. Kaj pa vi sami občutite do 
slike, ko Jo dokončate: ste pripra-
vljeni z njo še nekaj časa prijate-
ljevati ali se Je želite čimprej zne-
biti? 

Lojze Kirbiš: To je zelo razli-
čno. Z nekaterimi sem zadovo-
ljen, vsaj v prvem trenutku, z 
drugimi pa sploh ne. Veste, ko 
gledam svoja dela pp uradih ali 

kjerkoli drugje, sem z nekaterimi 
kar zadovoljen, z drugimi pa ne. 

Tednik: Vaša prva samostojna 
razstava je bila v Celju. Kakšne 
spomine imate nanjo? 

Lojze Kirbiš: Da, prva moja 
razstava je bila v Celju, druga sa-
mostojna v Kranju . O prvi je Str-
le napisal zelo dobre ocene in jaz 
sem bil presrečen . . . 

Tednik: Ste imeli ali še imate 
med slikarji kakšnega vzornika 
ali pa ste bili nanj vezani v kakš-
nem svojem ustvarjalnem obdob-
ju? 

Lojze Kirbiš: Meni je bil všeč 
Rembrandt ; kako bi rekel — on 
je bil zame slikarski bog, obču-
doval sem predvsem njegove 
barve, nekaj časa me je navduše-
val Van G o g h . . . Ta dva naj-
bol j . . . 

Tednik: Kako oče slikar sprem-
lja delo sina slikarja? 

Lojze Kirbiš: Veste, sin ima 
globoke stvari, ki j ih jaz verjetno 
ne razumem . . . Jaz mu želim ve-
liko slikarsko kariero . . . 

Tednik: Glejte, slikarje pa tudi 
druge umetnike delimo na tiste, ki 
imajo akademijo, in one, ki se s 
slikanjem ali čim drugim ukvarja-
jo ljubiteljsko. Je na področju 
umetnosti sploh mogoča takšna 
delitev? 

Lojze Kirbiš: Je in ni. Veste, 
velik umetnik je lahko naivec, 
velik umetnik je lahko akadem-
ski slikar. So pa akademski sli-
karji, ki niso umetniki, in so na-
ivci, ki niso umetniki . 

Tednik: Če bi vam danes kdo 
ponudil, da napišete kakšno kriti-
ko, bi sprejeli to nalogo? 

Lojze Kirbiš: Ne. Ne bi. 
Tednik: Zakaj ne? 

Lojze Kirbiš: Mislim, da ni-
sem sposoben za kritika. Imamo 
kritike, ki se na slikarstvo sploh 
ne razumejo. Veste, j az se malo 
razumem, pa ne bi hotel biti kri-
tik. 

Tednik: Kako vam postaae 
kakšna slika všeč? 

Lojze Kirbiš: Všeč mi je slika, 
ki me, ko jo zagledam, prevzame. 
To je moja ocena slike. Nekaj, 
kar mi je všeč, kar čutim v notra-
njosti. Veste, to je moja oce^ 
na . . . Ta je dobra , ta ni do-
bra . . . 

Tednik: Kako se počuti Lojze 
Kirbiš slikar, star sedemdeset let? 

Lojze Kirbiš: Mislim, da mlad. 
Jaz sem mlad. Mislim, da slika-
nje, slikanje me ohran ja mlade-
ga . . . tako kot vsako drugo delo. 

Tednik: Načrti? 
Lojze Kirbiš: Rad bi slikal, še 

veliko slikal. Rad bi slikal hribe, 
še vedno me privlači moje Drav-
sko polje, veste, v n jem je še toli-
ko s k r i v n o s t i . . . in seveda tudi 
Haloze, ker tuka j živim . . . 

Zgodnje dopoldne , ko sva sed-
la in pričela klepetati , se je že 
zdavnaj prevesilo v zgodnje po-
poldne in pokusila sva tudi mošt, 
ki bo kmalu postal vino. Pepel-
nik je bil prepoln ogorkov, sonce 
pa je razgnalo meglo na Drav-
skem polju in vendarle razkrilo 
neka j njegovih skrivnosti. Koli-
ko Lojzetovih skrivnosti sem 
uspela razkriti j az? Sploh ne 
vem, ali katero . . . Pa to sploh ni 
pomembno. Srečala sem Lojzeta 
Kirbiša — človeka, slikarja, lov-
ca, ljubitelja narave, očeta, mo-
ža . . . 

NaV 

Ugotovitve in sklepi zgodovinskega 
simpozija ob 750-letnici 

minoritskega samostana na Ptuju 
— Največja pridobitev simpo-

zija je 448 strani obsegajoč zbor-
nik z naslovom: Minoritski sa-
mostan na Ptuju 1239—1989, ki 
je izšel že pred posvetovanjem. 
Prispevki v njem so pisani v prvi 
vrsti na podlagi arhivskih virov 
iz domačih in tujih arhivov ter 
ustanov. Avtorji so črpali podat-
ke iz zelo obsežnih fondov in 
poudari t i je treba, da je bilo delo 
zahtevno in predvsem v tujini 
oteženo zaradi neurejenosti ne-
katerih fondov. Za ta zbornik je 
bil prvič uporabl jen obsežen 
fond štajerske province, ki ga 
hrani jo na Dunaju . 

— Pridobljene so bile številne 
fotokopi je dokumentov pred-
vsem iz tujih arhivov. Oblikoval 
se je poseben fond tovrstnega 
gradiva, ki se bo hranil na Ptuju 
in se seveda tudi v bodoče do-
polnjeval. 

— Zbornik ni lokalnega pome-
na, čeprav obravnava na videz 
domačo krajevno zgodovino. 
Razprave dopoln ju je jo celovito 
podobo slovenskega zgodovino-
pisja, saj se je zgodovina ptujske-
ga samostana vsaj pol tisočletja 
odvijala celo v srednjeevrop-
skem nrostoru. 

— V bodoče je potrebno nada-
ljevati pridobivanje tuje literatu-
re in evidentiranje gradiva v tu-
jih arhivih (Vatikan) ter pridobi-
vati nove kopije gradiva, da bi 
lahko predstavili duhovno življe-
nje v samostanu, ki še ni moglo 

biti ustrezno predstavljeno za 
obdobje do leta 1850, ker kljub 
marljivemu iskanju v Gradcu in 
na Duna ju ni bilo mogoče najti 
zapisnikov provincialnih kapit-
Ijev, ki edini morejo podati po-
drobnejši vpogled v življenje ne-
kega samostana. Potrebno bo po-
drobneje obdelati gvardijana 
Gašper ja Dietla, morda v obliki 
monografi je . V njegovem času je 
samostan s cerkvijo dobil veliča-
stno baročno podobo. Potrebno 
bo iskati sledi za manjkajočimi 
kodeksi; te do danes niso bile 
odkrite. Podati bi bilo potrebno 
celovitejšo podobo samostana v 
novem veku. 

— Kljub obširnemu in temelji-
temu delu, ki je bilo opravljeno 
za restavriranje minoritskega sa-
mostana, je pot rebno delo nada-
ljevati. Pri tem je mišljena pono-
vna gradnja cerkve, brez katere 
je samostan kot liturgična celota 
okrnjen kljub rekonstrukciji 
prezbiterija. Na ta način bo 
vzpostavljena spomeniška celota 
samostana, ki kot raščena arhi-
tektura lahko prenese takšen nov 
dodatek. 

— Na minoritskem trgu je v 
sklopu sistematične prenove me-
sta potrebno ponovno postaviti 
Marijin steber — spomin na bit-
ko pri Monoštru leta 1664. Na ta 
način bodo ponovno vzpostavlje-
na avtentična prostorska razmer-
ja minoritskega trga oz. današ-
njega Trga svobode. 

K. S. - P. Naslovna stran zbornika. 
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Dober dan! No. pa smo tudi svetega Martina do drugega le-
ta na hladno spravli. Krstija je mošt in ga v vino spremena, vse 
vinske bratce pa tudi požegna 2 opozorilom, da si bomo zdaj po 
totih podražitvah lehko prekleto malo vinskega in svinjskega pri-
voščili. Dokič je v domači kleti, še nekak gre. pa dokič je notri v 
domoči tunki, tečas je tudi vse vredik, samo bog ne daj, da mo-
reš iti na vinsko v gostilno in na svinjsko v mesnico. Te pa se ti 
megla v mošji in pred očmi naredi. Mija s sosedom Južom sva se 
tak zgučala, da si en den pri meni v kleti dušu osvežima, drugi 
den pa v jegovi kleti. Samo en glažek ali pa tudi dvo, tak za 
šmek, dobro voljo in moč. Juža se večkrat prek krez plot dere: 
Lujz, pridi malo k meni, grema v klet, da nama ne bodo ledvice 
na prozno ružle. Seveda moja Mica in Južova ta bojša polovica 
takoj zvohata, da se grema mija v kleti partizane, te pa takoj sle-
di napad na nojini bunker. Seveda se mija bronima z vsemi štire-
mi, samo kak vete, proti ženskim jezikom niti atomska bomba ne 
pomoga. 

Drogi brolci in brolke. kak vidite v cajtngah. na radiji in te-
leviziji čujete, se zaj gremo v Sloveniji stranke. Ker se tudi mija z 
Južom grema poleg kmetijstva tudi malo politike, sma to ovo ve-
čer mcdo razmišlala, kokšno stranko bi mija ustanovla. Rakle 
sma: to more biti nekaj novega, saj ZKS. SZDL. SKZ, ZSS in 
ne vem kaj še vse že momo. Nova stranka mora biti nova. Ob li-
tri vinskega Švica sma prišla do zaključka, da bo najina stranka 
nosla ime ZROK; po domačen bi se tumi reklo Zveza razočara-
nih in onemoglih k... kmetov. V toto zvezo bomo sprejemali sa-
mo tiste kmete, ki so stari tan okoli 70 let, ki nemajo provega na-
sledstva na grunti in je njihova pokojnina tak mala. ke bi rajši 
šli na drugi svet, kak pa na toten sveti zemljo klačli. saj je orati 
itak več nemremo. Pa srečno in lepo se mejte. Vas pozdrovla vaš 
onemogli LUJZEK. 



TEDNIK november 1989 ZA RAZVEDRILO - 13 



14 - ŠPORT IN ŠE KAJ 16. november 1989 - TEDNIK 
ROKOMET 

Drava »zalila« Krog 
in Fužinar 

Claaice rokometnega kluba Drava so v soboto zvečer prvič zma-
gale. V tekmi prve republiške lige so visoko, s 33:18, premagale mla-
do ekipo ravenskega Fužinarja, ki je tako še bolj t rdno na zadnjem 
mestu, i ^ e n v začetku, ko je bilo 4:1 za gostje, so bile domačinke ve-
liko boljše in so razliko nenehno poviševale. Tudi tokrat je bila naj-
boljša strelka Katica Mumlek, ki je kar 14 krat zadela v polno. Po pet 
zadetkov sta prispevali Sparlova in Radanovičeva, štiri pa Gomil-
škova. 

ČlaBom Ormoža pa ni uspelo premagati ekipe Jadrana iz Kozine, 
teprav so na to upali, upravičeno upali, saj sta obe ekipi do te tekme 
imeli enako število točk. Potek sobotnega srečanja v Veliki Nedelji pa 
pričakovanj ni potrdil. Čvrsta ekipa iz Kozine je namreč vodila vse 

srečanje, razen pri rezultatu 17:17, in zmagala popolnoma zasluženo. 
Ormož je tekmo izgubil zaradi prevelikega števila zastreljanih čistih 
priložnosti, bolje povedano zaradi odličnega vratarja gostov, ki je do-
mačine in njihovo številno publiko spravljal v obup. Za Ormož je šest 
golov dal Hedžet, štiri Sabo, tri Vincek, po dva pa Šandor, Rajšp in 
Zabavnik. 

V predtekmi je ekipa Velike Nedelje z lahkoto opravila z Radgo-
no, saj jo je kljub odsotnosti Mesarca premagala s 27:16. Najboljši 

strelec je bil Hržič, dosegel je devet zadetkov, Ranfl, Gregorič in Zorli 
so v polno zadeli štirikrat, trikrat pa Sok. 

Derbi kola pa je bil v Ptuju med Dravo in Krogom. Ob bučnem 
spodbujanju več kot 200 gledalcev so bili domačini za razred boljši 
nasprotnik in zmagali z 31:19. Gostje so se dobro držali le do rezulta-

ta 7:6, v nadaljevanju pa so jih domačini popolnoma nadigrali — na 
veliko veselje svojih navijačev. Gostje, ki sodijo med prve favorite li-
ge, so se težko sprijaznili z visokim in popolnoma zasluženim pora-
zom. Vzroke morajo poiskati v kakovosti svoje igre, ne pa pri sodni-
kih, ptujski ekipi ali celo rokometni zvezi. Največ zadetkov je za Dra-
vo dosegel Vrtarič, in to 10, Sagadin jih je dal šest, Hrupič štiri, 
Osterc tri, po dva pa Celeš, Ramšak in Kelenc. 

Tekst in foto: 
1. kotar 

Tako so se članice Drave (na posnetku Gomilškova) velikokrat »spreho-
dile« skozi obrambo Fužinarja. 

Neao Potočnjak zaključuje eno bolj redkih uspelih akcij Ormoža na 
t e k n i . Jadranom. 

Izkašeai Sok je prelisičil obrambo Radgone. 

JUDO 

Dva mednarodna nastopa 
Člani judo kluba Drava so 4. novembra nastopili na mednarod-

nem turnirju v Frankfurtu. V konkurenci treh ekip so zmagali. Doma-
čo ekipo Hochtaunus so premagali z 12:2, PSV iz Munchna pa z 8:6. 

Ptujski pionirji pa so se minulo nedeljo v Leobnu udeležili med-
narodnega prvenstva Avstrije. Osvojili so dve peti mesti, in sicer Se-
bastijan Kolednik v kategoriji do 34 kg ter Matej Gregorec v najtežji 
pionirski (prek 50 kg). 

POKALNO PRVENSTVO 
V soboto bo v ptujski dvorani Center republiško ekipno pokalno 

prvenstvo, izločilno za nastop na državnem. Nastopile bodo vse naj-
boljše slovenske ekipe. Tekmovanje bodo pričeli ob 11. uri, finalne 
obračune pa okrog 16. ure. 

Sprememba 
na vrhu! 

11. kolo, I. razred: 

Markovci—Gorišnica 1:1, 
Aluminij—Impol Osankarica 
1:3, Hajdoše—Stojnci 3:0, Ge-
rečja vas—Hajdina 1:0, Skor-
ba—Slovenja vas 1:4, Boč—Pra-
gersko 0:1. 

Ustvica pi pmn ddu prvenstva: 

1. M - O u n k 11 I 1 2 30:10 17 (-1-20) 
2. Boč 11 7 3 1 25:11 17 (-t-14) 
3. Hajdoše 11 8 3 2 17: 8 15 (-1- 9) 
4. Sloveiijavas 11 5 3 3 18:12 13 { + 6) 
5. Aimninij 11 5 2 4 19.15 12 (-1- 4) 
i. Gerečjavas 11 4 3 4 18:18 11 ( 0) 
7. Stojnci 11 5 1 5 15:19 11 ( - 4) 
8. Pragersko 11 4 2 5 19:24 10 ( - 5) 
9. Mariiovd 11 4 1 6 15:17 9 ( - 2) 

10. Hajdina 11 2 3 8 9:22 7 ( - 13) 
11. Gorišnica 11 1 3 7 10:20 5 ( - 10) 
12. Skofba 11 O 5 6 10:29 5 ( - 19) 

Branko Lešnik Ekipa NK Hajdoše, tretje mesto po jesenskem delu (Foto: I. kotar) 

Sejem Zima-šport 89 
Zima že trka na vrata in treba je poskrbeti tudi za zimsko športno opremo. Tega se zavedajo tudi v 

Smučarskem klubu Ptuj. kjer pripravljajo konec tega tedna tradicionalni sejem ZIMA — ŠPORT 89. 
Športna dvorana Mladika bo od petka. 17., do nedelje. 19. novembra, gostitelj te največje sejemske zim-
skošportne prireditve pri nas. 

Tudi tokrat bo to lahko odlična priložnost za prodajo nove in rabljene smučarske opreme. Če vam 
doma ležijo smuči, sanke ali kombinezoni, jih lepo očistite in prinesite na sejem. Člani Smučarskega klu-
ba Ptuj bodo poskrbeli za ocenitev vrednosti, pa tudi za prodajo. Na sejmu bo vsak dan obratoval tudi 
smučarski servis, kjer boste lahko uredili vse potrebno za montažo vezi ali servisiranje smuči. Številni stro-
kovnjaki in izkušeni smučarji vam bodo svetovali o tem in onem. lahko pa se boste tudi vpisali v smučar-
ski klub Ptuj, s čimer si boste pridobili vrsto ugodnosti. 

Sejem ZIMA — ŠPORT bodo odprli v petek ob 12. uri, zaprli pa v nedeljo, prav tako ob dvanajstih. 
Posebej pa vabijo vse ljubitelje zimskega veselja v soboto, 18. novembra, ob 17.30 na modno revijo naših 
najboljših proizvajalcev zimskošportne opreme. Pridite, ne bo vam žal. 

-OM 

Dekletom ponovno republiške medalje 
v soboto, 11., in v nedeljo, 12. novembra, so bi-

la republiška ekipna prvenstva za pionirje in pio-
nirke. 

Pionirji so igrali v Mariboru. Že sama uvrstitev 
med osem najboljših ekip v Sloveniji pomeni 
uspeh za ekipo Petovie, saj jo sestavljata zraven 
Križeta še mlajša pioniija Rozman in Strašek; 
slednji je bil najboljši mož ekipe. Odlikoval se je 
tudi Rozman, vendar so bili nasprotniki premočni, 
saj trenirajo več let. Razočaral je najstarejši z ne-
odgovorno igro brez borbenosti in volje, tega pa si 
Nino ne sme več dovoliti, saj je nedvomno talent 
in zna igrati. Tako so fantje ob slabi igri zasedli 
sedmo mesto, čeravno bi bili lahko peti, kar bi po-
menilo izreden uspeh. 

Dekleta pa so se borila v N. Gorici. Pričakova-

nje o medalji so se uresničila: realno tretje mesto 
je doseženo in s tem igranje na državnem prven-
stvu. Ob odlični igri Mlakarjeve in asistenci Ce-
gnarjeve je Kamičnikova v dvoboju za drugo me-
sto proti Semedeli popolnoma odpovedala in 
kljub nasvetom igrala brezglavo. V nadaljevanju je 
prišla k sebi in solidno odigrala ostale tekme. 

Popolnoma razočaranje sta pripravili ekipi 
Olimpije (zasedla zadnje, osmo mesto) in Ilirije s 
sedmim mestom. Zasluženo je slavila Vrtojbo-Pri-
mex pres Semedelo iz Kopra. Čast »celincev« je 
rešila Petovia s tretjim mestom in tako zadušila 
bronaste medalje. Dekleta čaka dobro in vestno 
treniranje, kajti državno prvenstvo je pred vrati. 
Urhu in Mitku ter Petri, Mateji in Tanji čestitke za 
borbenost. 

Ivo Pšajd 

Središče 
zmagalo 

v Maribom! 
v zadnjem kolu jesenskega ali 

prvega dela prvenstva v območni 
nogometni ligi šb presenetili 
igralci Središča, ki so v Mariboru 
z zadetkom Veldina (76. minuta) 
z 1:0 premagali domači Železni-
čar. Središčani so bili po naved-
bah poročevalcev v drugem pol-
času precej boljši nasprotnik in 
so zmagali zasluženo, posebno 
pohvalo pa zaslužijo za igro v 
obrambi. Tako so potrdili našo 
trditev od prej, da so pravo pre-
senečenje prvenstva, saj tako 
uspešnih iger od novincev nihče 
ni pričakoval. 

Nogometaši Drave so gostova-
li v Slovenj Gradcu in z doma-
čim Partizanom v borbeni in 
ostri igri izgubili z 0:1. Ptujčani 
so z rezultati in uvrstitvijo po pr-
vem delu razočarali, sa j deseto 
mesto niti približno ne ustreza 
pogojem in igralskemu kadru. V 
zimskem odmoru jih tako čaka 
trdo delo, če ne želijo na pomlad 
doživeti neprijetnosti, med njimi 
tudi možen izpad iz lige. 
Lestvica po 1. dehi: 

1. Nafta 117 3 1 18:7 17 
2. LlUadhrar 11 5 5 1 19:9 15 
3. Središče 11 6 2 3 14:13 14 
4. Dravinja 11 6 0 5 10:8 12 
5. Železničar 11 4 3 4 16:14 11 
6. Pekre 11 4 3 4 14:12 11 
7. Behinka 11 4 3 4 10:12 11 
8. Kovinar(-2) 11 3 5 3 13:10 9 
9. Proletarec 1 1 4 1 6 11:17 9 

10. Drava 11 1 5 5 9:15 7 
11. E. Šmartno 11 2 3 6 11:22 7 
12. Partizan 11 3 O 8 11:25 6 

1. kotar 

Uspela razstava malih živali 
v telovadnici osnovne šole Ol-

ge Meglič v Ptuju sta bili minuli 
konec tedna skoraj pretesni za 
več kot 4 tisoč obiskovalcev od 
blizu in daleč, ki so prišli na 
ogled letos že štirinajste razstave 
pasemskih malih živali. Največ 
je bilo seveda najmlajših oziro-
ma šolarjev. Pa so imeli zares kaj 

videti. Več kot 100 kuncev razli-
čnih pasem in barv, 180 najrazli-
čnejših golobov ter 75 okrasnih 
kokoši in petelinov. Na ogled je 
bilo tudi nekaj morskih prašič-
kov, papig in drugih ptic ter ne-
kaj primerkov velike perutnine 
(gosi). 

Republiški sodniki — ocenje-

valci so letošnji prirast pasem-
skih malih živali ugodna, ocenili, 
hkrati pa so pohvalili prizadevne 
organizatorje — člane ptujskega 
društva gojiteljev malih pasem-
skih živali, saj so se tokrat zares 
potrudili. _ o m 

Med številnimi obiskovalci je bilo tudi tokrat največ najmlajših. (Foto: 
M. Ozmec.) 

Danes posvet o društvih 
Partizan Slovenije, zveza za športno rekreacijo m telesno 

vzgojo, je v sodelovanju z ZTKO občin Ptuj, Ormož in Sloven-
ska Bistrica organizator posveta o problematiki društev Partizan 
(programi, kadri, šolanje, objekti, financiranje) in vključevanju v 
akcijo Razgibajmo življenje. Posvet bo danes, v četrtek, ob 17. 
uri v ptujskem srednješolskem centru, nanj pa vabijo predstavni-
ke društev Partizan in vse, ki se ukvarjajo s športno rekreacijo in 
telesno vzgojo. ), 

KOŠARKA 

Nepričakovan poraz 
Ptujski košarkarji so tekmo rednega kola v drugi republiški ligi 

odigrali že v petek zvečer v dvorani Center, njihov nasprotnik pa je 
bila ekipa Miklavža. Ptujčani so razočarali, sa j so izgubili s kar 20 to-
čkami razlike, čeprav so imeli sredi drugega polčasa možnosti za pre-
obrat. Lahko bi rekli, da za njih velja enako kot za vrč, ki je hodil ta-
ko dolgo po vodo, da se je razbil: na nekaj tekmah se jim je uspelo iz-
vleči iz poraza, tokrat pa ne. Škoda, saj ekipa velja več, kot kažejo re-
zultati. Torej več in bolje trenirati. Prve ukrepe so že storili. j ^ 

S petkove tekme: igralci Ptuja so v temnejših dresih. 
(Foto: I. kotar) 

STRELSTVO 

Drugo in tretje mesto 
v Hotinji vasi je bilo med dru-

gim tudi pregledno republiško 
tekmovanje s standardnim zra-
čpim orožjem. V tekmovanju s 
pištolo je bil mladinec Bojkovič 
drugi, med člani pa Trstenjak 
tretji. Oba sta nastopala za strel-
sko družino Jože Lacko. 

1. k. 

Naposled v novih prostorih 
v Muršičevi ulici 7 v Ptuju — v zgradbi prejš-

njega kopališča — ima že nekaj časa svoje prosto-
re tudi ptujski Klub zdravljenih alkoholikov. S 
tem ko so dobili toliko potreben delovni in ži-
vljenjski prostor, so se razmere za njihovo delo bi-
stveno spremenile. Delujejo po skupinah; dve se 
sestajata ob ponedeljkih, dve ob torkih. Po potrebi 
pa jim prostor za sestankovanje odstopi tudi Dru-

štvo slepih in slabovidnih. 
Člani kluba so se izredno izkazali pri opremi 

prostora. Pomagali so z denarjem, nekaj pa so pri-
spevale tudi delovne organizacije: MI P, Metalka 
— prodajno skladišče Ptuj, Zdravstveni center. 
Železniške delavnice, Petrol, Gradiš in Iskra-Del-
ta. Da je prostor še prijetnejši, je poskrbel likovni 
amater Alojz Župec iz Iskre-Delte. 
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ViBska ponudba na ormoškem martiaovanju je bila resnično zelo dobra 
— svoje vino je prodajal tudi Franci Cvetko s Koga pri Veliki Nedelji. 

Takole je videti, če se združita zasebni in družbeni sektor — eni ponuja-
jo domače dobrote iz kmečke peči, drugi vino in pečene kostanje. 

Ma martinovo je bilo v O nožu živahno 
Sobotni utrip v Ormožu ob že 

tret jem mart inovanju na pro-
stem, ki so ga organizirali obe tu-
ristični društvi — Podgorci in 
Ormož — ter T O Z D Gostinstvo 
ob podpor i nekaterih delovnih 
organizacij , je bil enkraten. Ob 
sem je bil še tradicionalen marti-
nov sejem, eden treh z občinskim 
od lokom določenih letnih sej-
mov v Ormožu. Izložbe so bile 
p r i m e m o okrašene, kot se za tak-
šen dan spodobi , povsod v sta-
rem delu mesta so ponujal i je-
senske dobrote, zlasti mošt oziro-
ma mlado vino, bila pa je tudi 
obilica starega, ki je na raznih 
ocenjevanj ih posegalo p o najviš-
j ih priznanjih. Aktiv kmečkih 
žensk je pripravil vse dobrote iz 
kmečke peči. 

Lepo je bilo videti kmečke že-
nice, ki so si privoščile kos poga-
če ali kvasenice, ni manjkal tudi 
pečen kostanj , cvrli so domače 
klobase in meso ter vse, kar sodi 
zraven. Med vsem tem je bila tu-
di dobra kramarska ponudba 
vsega, kar se na takšnih sejmih 
p roda ja . Mesto je bilo ozvočeno, 
lepe na rodne pesmi so se mešale 
z nekoliko bol j moderno glasbo. 

kar pa ni nikogar motilo. Svoje 
je prispevalo tudi lepo in sončno 
vreme, kot nalašč za takšno pri-
reditev. V blagovnici Time je bila 
modna revija z domačimi — or-
moškimi manekeni . Pa n a j še 
kdo reče, da v Ormožu ni lepih 
deklet in fantov, ki zna jo poka-

zati, kako na j bi bili oblečeni. 
Veliko obiskovalcev se je ne-

prestano gnetlo ob osrednjem 
prireditvenem prostoru na Ke-
renčičevem trgu, kjer sta bili kul-
tumo-etnološki prireditvi ob I I . 
in 15. uri. Franc Sladnjak iz Pod-
gorcev je uspel s svojim brezal-

koholnim vinskim čajem, največ 
aplavza pa je požel mali lO-letni 
Tadej Gašparič iz Podgorcev, ki 
je svojo f ra j tonar ico neutrudno 
raztegoval. Posebno toplo je pu-
blika sprejela vse nastopajoče — 
od ženskega pevskega zbora 
D P D Svobode iz Ormoža, skupi-
ne pevcev in godcev iz Miklavža 
in Obreža do pihalnega orkestra 
iz Ormoža, ki je na prireditveni 
prostor prikorakal, kot se za tak-
šno muziko spodobi. In na kon-
cu še kočija s krstitelji mošta. 
Nastopili so tudi pevci moškega 
pevskega zbora iz Grajene , ki so 
bili v soboto v Ormožu bolj na-
ključni obiskovalci. 

Sklenila bi takole: zadovoljni 
so bili vsi — obiskovalci, kra-
marji , prireditelji in nastopajoči . 

Kot pa je v vsakem veselju tu-
di kaplja grenkobe, je bil to v Or-
možu promet (zaprta cesta) in se-
veda po odhodu vseh z osrednje-
ga dela mesta kup papir ja in vse-
ga, kar ostane za takšnimi prire-
ditvami. To pa ni ravno v čast tu-
rizmu in tudi Ormožanom ne. 

Vida Topolovec 
Foto : Ema Žalar 

Ponudba razne krame je bila na martinovo soboto v Ormožu resnično 
zelo velika; še največ je bilo suhe robe. 

ZA GLASBENE SLADOKUSCE 

Novi ljubljanski trio 
Zveza kul tumih organizacij j e pripravila poslastico za ljubitelje 

resne glasbe. V sredo bodo namreč v Viteški dvorani na ptujskem gra-
d u ob 19. uri in trideset minut zaigrali Dušan Jovanovič — oboist, 
Ptujčan Darko Brlek — klarinetist in fagotist Zoran Mitev. Sestavlja-
j o Novi l jubljanski pihalni trio, ki v te j zasedbi nastopa že od septem-
bra 1987. Vsi trije glasbeniki so solisti opere in baleta Slovenskega na-
rodnega gledališča v Ljubljani. V dobrih dveh letih so imeli številne, 
zelo u s p ^ n e koncerte v Ljubljani, Zagrebu in drugje, juni ja lani pa so 
bili finalisti 12. mednarodnega glasbenega tekmovanja komomih sku-
pin v Martagny-ju v Švici. 

V ptujski viteški dvorani se b o d o v sredo predstavili z deli J. 
Iberta, W. A. Mozarta , Noel-Gallona, R. Marosa in H. Tomasi ja . 

Še posebej je koncert zanimiv, ker bo nastopil Darko Brlek, ro-
jen v Ptuju, znan kot izvrsten klarinetist, ki j e t renutno študent podi-
plomskega študija na Visoki šoli za glasbo v Gradcu v razredu profe-
sor ja B. Kovacsa iz Budimpešte. ^ j 

Kjer drugi odpovedo, 
nastopi Pokrajinski muzej 

S kultumo-turističnimi programi 
(šest predlogov) je ptujski Pokrajinski 
muzej skušal zapolniti vrzel tam, kjer 
so drugi odpovedali. V ospredje svoje 
ponudbe je postavil Ptuj, ob tem pa 
turista opozarja na vrsto drugih zna-
čilnosti tega okolja. Gradil je na spo-
znanju, da sodobni muzeji na splošno 
delujejo kot generatorji kulture in vse 
bolj zadovoljujejo polikulturen inte-
res občinstva. Sicer pa se muzej pri-
pravlja na odprtje kultumoinforma-
cijskega centra v prenovljenem mest-
nem stolpu. Sedanji informacijski ko-
raki pa so dobra osnova za bodoče 
delo; Center bo prevzel tržno-marke-

tinške naloge sodobne kulturne usta-
nove. 

Srečko Lovrenčič, ki v muzeju skrbi 
za koordinacijo vodniške službe, je po-
vedal, da so s kultumo-turističnimi 
programi zadeli v živo. Prve predsta-
vitve na sejmih v Avstriji (Celovcu in 
Gradcu) so več kot uspele. Zato bodo 
že v naslednjem letu dodali nekaj no-
vih programov in jih občasno vključe-
vali v muzejsko ponudbo. Sedanji 
kultumo-turistični programi ostanejo 
železni repertoar ponudbe, druge bo-
do vključevali po potrebi. V kratkem 
jih bodo tudi primemo »oblekli« — 
sedaj še dišijo po razmnoževalni bar-
vi — ter jim dodali še druge podatke, 
ki sodijo v turistično mapo. 

Programe so poslali agencijam in 
sindikatom. Po besedah Srečka Lo-
vrenčiča ne hodijo v zelje nobeni turi-
stični agenciji, saj je za večino proda-
ja Ptuja »neprivlačna«. S to ponudbo 
so muzejski delavci dokazali, da niso 
»zaprti« in da živijo v sožitju s svojim 
okoljem. V muzeju so v veliki predno-
sti tudi zato, ker imajo na voljo ustre-
zni kader, s pomočjo katerega je tudi 
nastala že omenjena ponudba. Zani-
mivo je, da so sodelavci v tej ponudbi 
le tisti, ki jim je kakovost na prvem 
mestu. Od gostincev sodelujejo le za-
sebniki. V kratkem bodo postali sode-
lavci slovenskih naravnih zdravilišč. 

V Ptuju je zelo težko sestaviti enot-
no turistično ponudbo, saj vsak dela 
in živi po svoje, še najbolj se to pozna 
pri tistih, ki bi morali delati v turizmu 
in za turizem. Na grajskem hribu bo 
muzej tudi to zimo sam; gostinci so 
zaprli vrata restavracije. Prejšnjo so-
boto je imel muzej okrog tisoč obi-
skovalcev, žal gostinci tega niso znali 
izkoristiti. Zato pa potrebujemo iz-
najdljivost drugih . . . Pa brez zamere. 

MG 

Novice iz občine Ormož 
• v okviru novonastalega 

plesnega kluba pri občinski Zve-
zi ku l tumih organizacij j e pričel 
delati jazzovski balet, ki ga pou-
čuje Simona Rakuša. Minuli te-
den je pričela delati tudi baletna 
šola, v katero j e prijavljenih 38 
plesalcev. Razdeljeni so na balet-
n o pripravnico, s rednjo skupino 
in baletni studio. Nekoliko bol j 
dolgoročno pa pri O Z K O Ormož 
pr ipravl ja jo koncert božičnih pe-
smi, ki bo 21. decembra v cerkvi 
svetega Jakoba v Ormožu, nasto-
pil pa bo New Swing Quartet . 

• Turistična zveza Maribor 
j e minuli teden organizirala tek-
movanje turističnih podmladkar-
jev Podravja. Nastopi lo je šest 
ekip iz raznih krajev, tudi iz Ptu-
j a in Podgorcev. Odgovarjat i so 
morali na vprašanja iz zgodovine 
Maribora in okolice ter turizma. 
Turistični podmladkar j i iz Pod-
gorcev so zasedli tretje mesto. 
Vse pa je s harmoniko razveselje-
val iO-letni Tade j Gašparič , prav 

tako iz Podgorcev. 
• Tudi v krajevni skupnosti 

Podgorci tečejo v tem času vse 
priprave za nadal jevanje krajev-
nega samoprispevka, ki ga bodo 
izglasovali 17. decembra. V teh 
dneh so zbori krajanov, sestala 
se bosta tudi svet in skupščina 
krajevne skupnosti . 

• Vzhodna mestna vrata, ki 
povezujejo blagovnico TI M A in 
novozgrajeno poslovno-stano-
vanjsko zgradbo, so zazidana, 
vzidan pa je tudi mestni grb, ki 
ga je iz vinisita izklesal Rado 
Braučič iz Ormoža. Vse se lepo 
sveti, sa j je obito z bakrom, ven-
dar pa je kl jub temu da je mo-
stovž že zgrajen, cesta še vedno 
zaprta. 

• Uprava trgovske delovne 
organizacije Mercator — Zar ja 
iz Ormoža se je konec minulega 
tedna preselila v obnovljene pro-
store na Kolodvorski ulici — 
nasproti Petrola. V s[K>dnjih pro-
storih je odpr ta okrepčevalnica 

M A C E K , kjer kuha jo malice za 
vse, ki jih želijo. 

• V ponedel jek je bil v Or-
možu posvet o usposabl janju in 
bojnem ur jenju v teritorialni 
obrambi občine. Med drugimi se 
ga udeležil tudi komandan t TO 
Vzhodnoštajerske pokraj ine. Po 
poročilu so ocenili, da je izurje-
nost enot TO občine Ormož do-
bra in na višji ravni kot lansko 
leto. 

• 20. november je praznik 
dneva ostarelih v občini Ormož. 
Vseh nad 70 let starih občanov je 
1700. V soboto bodo organizirali 
praznovanje za starejše v kraje-
vni skupnosti Ormož (v prostorih 
osnovne šole na Hardeku), pri-
hodnj i teden pa bodo počastili 
starejše krajane še v krajevni 
skupnosti Podgorci. V drugih 
krajevnih skupnost ih pripravijo 
sprejeme za starejše ob prazno-
vanjih krajevnih praznikov. 

Vida Topolovec 

Martinov vikend brez 
hujših posledic 

Kljub slavljenju velikega vinskega patrona je minuli Marti-
nov konec tedna na naših cestah minil m a n j bučno, kot je bilo 
pričakovati. Tako so od petka, 10., d o vključno nedelje, 12. no-
vembra, posredovali miličniki le v 6 prometnih nesrečah, v kate-
rih ni bilo hujših telesnih poškodb. 

Sicer pa so te dni poostreno nadzirali udeležence v cestnem 
prometu in tako samo v petek in soboto ustavili 129 voznikov. 
Pri 23 so ugotovili, da so martinovali oziroma da so bili za vola-
nom vinjeni. Zoper 20 voznikov so sprožili postopek pri sodniku 
za prekrške, devetnajst im pa so izrekli manda tne kazni na kraju 
samem. Poleg tega so zaradi kaljenja javnega reda in miru (raz-
grajanja alkoholiziranih občanov) morali posredovati tri krat. 
Včasih je bilo huje . — O M 

UMRL V BOLNIŠNICI 
V nedeljo, 5. novembra, okoli 

polnoči so v ptujsko bolnišnico 
ranjenega pripeljali Srečka Sla-
čka iz Gerečje vasi. Ranjen je 
obležal pred gostilno Julija v 
Ptuju, kjer na j bi bil padel in se 
ranil. Poznejše ugotovitve pa so 
pokazale, da je Slaček prišel v lo-
kal in zahteval pijačo, ker pa je 
ba je kazal znake vinjenosti, mu 
je niso hoteli dati. Lastnik gostil-
ne je Slačka odstranil iz lokala in 
pred gostilno je med nj ima prišlo 
do prepira. Lastnik Dragotin 
Golub na j bi bil Slačka udaril in 
zaradi posledic tega udarca je 
Slaček čez dva dni v bolnišnici 
umrl. Končno sodbo o tem bodo 
izrekli pristojni pravosodni orga-

AVTO SE JE PREVRAČAL PO 
STRMINI 

Po lokalni cesti od Podlehnika 
proti Leskovcu je v četrtek, 9. no-
vembra, okoli 17.30 vozil osebni 
avto Robert Ovčar s Potrčeve 26 
v Ptuju, z njim je bil sopotnik 
Martin Letonja iz C M D 6 v Ptu-
ju. Med vožnjo skozi naselje 
Gruškovje, ko je zapeljal v levi 
nepregledni ovinek, je avto zane-
slo na desno s ceste. Avto se je 
prevračal okoli 18 metrov po str-
mini. Med prevračanjem je sopo-
tnik Letonja padel iz avtomobila 
in hudo ranjenega so prepeljali v 
ptujsko bolnišnico. Voznik se v 
nezgodi ni poškodoval. 

AVTO ZADEL MOPEDISTA 
Po cesti od Ptuja proti Ormo-

žu se je v petek, 10. novembra, 
zvečer peljal z osebnim avtomo-
bilom Ludvik Rižnar iz Velike 
Nedelje. Pri odcepu ceste za To-
maž pri Ormožu je dohitel vozni-
ka kolesa z motorjem Saška Auf-
liča iz Lešnice. Ta je z roko naka-
zal smer in zavil na levo. Vendar 
ga je avtomobilist zadel, zato je 
padel, njegova sopotnica Lidija 
Auflič pa je padla na vetrobran-
sko steklo avtomobila in od tam 
na cesto. Hudo ranjeno so prepe-
ljali v ptujsko bolnišnico. Saško 
Auflič je bil lažje ranjen. 

KONCERT DUNJE SPRUK IN FILM KAVARNA ASTORIA 

Spet so odprta vrata kina 
Ob množici prireditev, posvečenih krstu mošta, ki postane mlado 

vino, je bila minuli petek intimno, zato pa toliko bolj svečano »kršče-
na« tudi prenovljena, edina kinematografska dvorana v Ptuju. Kul-
tumi dogodek, ki mu gre pozornost vsaj zaradi dveh stvari. Prvič: 
spet smo uspeli v mestnem jedru iztrgati zobu časa stavbo, ki je bila 
zgrajena konec 19. stoletja. Drugič: reproduktivna kinematografi ja je 
v ptujski občini dobila sodobno in moderno dvorano, kot se prostora 
za kulturna doga jan ja tudi spodobi. Pa ne samo to, odslej je poskr-
bl jeno tudi za varnost obiskovalcev, ker je pravzaprav najpomemb-
nejše. 

Denar za prenovo so prispevale mestne krajevne skupnosti iz 
skupnega programa samoprispevka, občinska kul tuma skupnost . Sa-
moupravna stanovanjska skupnost in kolektiv kina sam. Prenovitvena 
dela je opravila KG P Ptuj, njena T O Z D Drava. Kot vsaka stoletna 
zgradba je tudi zgradba kina odkrila skrivnosti, ki jih ni nihče priča-
koval. Vse to je seveda vplivalo na obseg del, na čas prenove in na vi-
šino sredstev. 

Zda j je končana prva faza prenove. V drugi bo kino dobil še eno 
dvorano, obnovljene bodo sanitarije . . . Doslej opravljeno pa omogo-
ča kinu, da svoja pol leta zaprta vrata spet lahko odpre za obiskoval-
ce. 

Na petkovi slovesnosti je imela koncert Ptujčanka sopranistka Du-
nja Spruk, ki jo je na klavirju spremljal Andre j Jarc. Dunja je kot ved-
no navdušila. Lahko pa smo se prepričali, da je dvorana dovolj aku-
stična in tako primerna tudi za kakšne druge prireditve. Po koncertu 
smo videli še slovenski film Kavarna Astoria. 

Tako koncert kot film sta dala petkovemu večeru nekaj tistega kul-
turnega občutja , navdiha, ki bi si ga želeli v starem mestu bolj pogo-
sto. 

NaV 

Zlati par 
iz Lancove vasi 

Na matičnem uradu v Ptuju je bila v soboto, 28. oktobra, sloves-
nost razglasitve za zlatoporočenca. Petdesetletnico skupnega življenja 
v trdni zakonski zvezi sta proslavila M A R T I N in A N T O N I J A ZUPA-
N l C iz Lancove vasi 88 v KS Videm pri Ptuju. Martin je bil rojen 18. 
10. 1913, Antonija , roj. Zajšek, pa 30. 12. 1914. Poročila sta se 10. 
sept. 1939 v Vidmu pri Ptuju. V zakonu se j ima je rodilo 9 otrok, ob 
zlatem jubileju pa sta ponosna tudi na 12 vnukov in štiri pravnuke. 
Zlatoporočencema tudi naše čestitke! 

F F 

Antonija in Martin Zupanič ob razglasitvi za zlatoporočenca. 
(Foto: Langerholc) 

Rodile so: 
Kristina Skledar, Čermožiše 

68 — Barbaro; Vera Cimerman, 
Prvenci 31 — dečka; Alenka Ko-
drič, Nadole 6 — Špelo; Jožica 
Feuš, Ljutomer, Užiška 9 — Ale-
na ; Kristina Hrženjak, Medrib-
nik 6 — Davora ; Nevenka Ser-
dinšek. Nova vas pri Ptuju 56 — 
dečka; Marija Karo, Povodnova 
3 — deklico; Biserka Ritonja, 
Slov. Bistrica, Poh. odreda 7 — 
Tima; Marija Bobnarič, Lahonci 
85 — Mit ja ; Leopoldina Leto-
nja, Popovci 16 — deklico; Olga 
Petričič, Senešci 26 — dečka; 
Darinka Lorenčič, Grajenščak 24 
— deklico; Silva Ambrožič, 
Stojnci 141 — Benjamina; Ema 
Grnjak , Slamnjak 45 — Boštja-
na ; Silva Drevenšek, Stojnci 72 
— Alena; Milena Kramer, Dra-
ženska c. 28 — Tomaža ; Marija 
Kline, Dolane 25 — deklico; 
Aleksandra Sankovič — Vinko-
vič, Gorišnica — deklico; Marija 
Matjašič-Crešnik, Borovci 38 / a 
— deklico;. 
Poroke: 

Stanko Pleteršek, Slovenja vas 
38, in Frančka Hertiš, Pleterje 
71; Anton Butolen, Dobrina 2, in 
Marjeta Kolar, Žetale 80; Ivan 

Kirbiš, Vareja 4, in Vanja Gril, 
Panonska 5. 

Umrli so: 
Marija Kukovec, Gradišče v 

Slov. goricah 47, roj. 1912, umria 
4. nov. 1989; Ivan Berger, Drav-
ska 3, roj. 1940, umrl 4. nov. 
1989; Angela Krajnc, Maribor-
ska 27, roj. 1901, umria 6. nov. 
1989; Franc Mohorič, Maribor-
ska 15, roj. 1923, umri 5. nov. 
1989; Srečko Slaček, Gerečja vas 
38, roj. 1953, umri 7. nov. 1989.; 
Anton Habjanič , Zg. Pristava 51, 
roj. 1913, umri 8. nov. 1989; Ka-
mila Sobjak, Trg M D B 4, roj. 
1904, umria 10. nov. 1989. 


